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Jak już informowaliśmy, ratusz pozyskał prawie 1,5 miliona zł na kanalizację deszczową w ul Kolejowej. Ma ona zapobiec osuwaniu 
się skarpy, czego byliśmy świadkami podczas nawałnicy z 2013 roku. Prace związane z odwodnieniem tego terenu właśnie się 
rozpoczęły. Ich efektem jest konieczność wprowadzenia tymczasowej organizacji ruchu

Wielkie otwarcie

Kolejowa z deszczówką

 strony 6, 7

Wrześniowe obchody
W tym roku uczczenie 
77. rocznicy Bitwy nad 
Bzurą zostanie połączo-
ne z nadaniem sztan-
daru 38. Sochaczew-
skiemu Dywizjonowi 
Zabezpieczenia Obrony 
Powietrznej im. majora 
Feliksa Kozubowskiego. 
Honorowy patronat nad 
uroczystościami objął 
prezydent Andrzej Duda

 strona 2

Nikt nie przypuszczał, że budowa placu zabaw na osiedlu komunalnym w 
Trojanowie przyniesie tyle radości i stanie się hitem wakacji  strona 4

więcej  strona 3
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WAŻNE TELEFONY
MOSiR 
46 862-77-59
Muzeum Ziemi 
Sochaczewskiej 
i Pola Bitwy nad Bzurą
46 862-33-09, 
PEC 
46 862-92-00, 
telefony alarmowe 24h 604-206-
108, 602-789-111
Pogotowie 
energetyczne 
991
Pogotowie gazowe 
(Sime Polska) 
602-343-343, 792-008-866
Pogotowie 
999
Policja 
997, 46 863-72-00
PKP 
19-757

Koleje Mazowieckie
22 364-44-44
PKS 
Grodzisk Mazowiecki, baza 
w Sochaczewie 
46 862-55-12
Sąd Rejonowy 
46 862-32-64
Schronisko „Azorek” 
791-604-108
791-606-109 (adopcje)
Fundacja „Nero” 
502-156-186

Starostwo Powiatowe 
46 864-18-40, 46 864-18-73
Straż pożarna 
998, 46 862-23-70
Szpital 
46 864-95-00, 46 864-96-00
MPT Taxi 
191-91
Taxi 
46 862-28-42
USC 
46 862-23-02
Urząd Miejski 
46 862-27-30, 46 862-22-35

Urząd Skarbowy 
46 862-26-04
Zakład Wodociągów 
i Kanalizacji 
46 862-82-30
Zgłaszanie awarii 
sieci wodociągowej 
i kanalizacji sanitarnej 
604-195-867, 696-056-281, 
664-157-699
ZGK 
46 862-81-06, 46 862-93-14
ZKM 46 862-99-27
ZUS 46 862-64-33
Zgłaszanie awarii 
sieci oświetlenia 
ulicznego
698-088-755, 606-663-186

Zawsze 
aktualne 

informacje

WWW.ZIEMIA-

SOCHACZEWSKA.PL

Obchody września’39

Jolanta Sosnowska

jolanta.sosnowska@sochaczew.pl

Jak powiedziała nam naczel-
nik Wydziału Kultury, Spor-
tu, Turystyki i Organizacji 
Pozarządowych Agata Kaliń-
ska, obchody zaplanowano 
na sobotę 17 września. Roz-
pocznie je o godz. 13.30 msza 
polowa na cmentarzu wojen-
nym w Trojanowie. Weźmie 
w niej udział, oprócz władz 
samorządowych i wojsko-
wych, Orkiestra Reprezen-
tacyjna Wojska Polskiego a 
także około 200 żołnierzy 
stacjonujących w Bielicach, 
harcerze, rekonstruktorzy, 
uczniowie klas munduro-
wych z ZS im. Iwaszkiewicza, 
poczty sztandarowe. Po mszy 
św. odbędzie się apel pole-
głych, złożenie kwiatów pod 
trojanowskim pomnikiem i 
tradycyjnie już salwa hono-
rowa.

- To będzie wielkie 
święto dla naszej społecz-
ności lokalnej, ogromna 
lekcja patriotyzmu dla mło-
dych ludzi. Polski mun-
dur symbolizuje to, co naj-
lepsze - honor, odwagę, 
przywiązanie do tradycji, 
uniwersalnych wartości. 
Ziemia sochaczewska już 
od 1951 roku była miejscem 
stacjonowania wojsk lotni-
czych, natomiast od 1999 
roku miejsce lotników za-
jęły oddziały wojsk rakieto-
wych. Od 2013 roku, w Bie-
licach stacjonuje również 
dowództwo 3. Warszaw-
skiej Brygady Rakietowej, a 
wraz z nią dowództwo 38. 
Sochaczewskiego Dywizjo-
nowi Zabezpieczenia Obro-
ny Powietrznej im. majo-
ra Feliksa Kozubowskiego. 
Od zawsze samorząd ściśle 
współpracuje z dowódca-
mi i kadrą stacjonujących w 
Bielicach formacji wojsko-
wych. Jestem przekonany, 
że inicjatywa ufundowania 
sztandaru dla 38 dywizjo-
nu, który stał się z nazwy 
sochaczewskim, będzie ko-
lejnym krokiem zbliżania 

wojska do lokalnej społecz-
ności, a samorządy jesz-
cze mocniej zaangażują się 
w życie armii - mówi bur-
mistrz Piotr Osiecki.

Z wojskowej nekropo-
lii, ulicami 600-lecia, Poko-
ju, Żeromskiego i Warszaw-
ską odbędzie się przemarsz 
pododdziałów oraz wszyst-
kich uczestników uroczy-
stości na plac Kościuszki, 
gdzie na godz. 16.00 zapla-
nowano uroczystości zwią-
zane z nadaniem sztanda-
ru 38. Sochaczewskiemu 
Dywizjonowi Zabezpiecze-
nia Obrony Powietrznej im. 
majora Feliksa Kozubow-
skiego. Zostanie odczytany 
akt nadania sztandaru, jego 
poświęcenie i przekazanie 
dywizjonowi, a później defi -
lada pododdziałów. Tę część 
święta zakończy wystawa 
zabytkowego i nowoczesne-
go sprzętu wojskowego zor-
ganizowana w parku przy 
ul. Traugutta, no i oczywi-
ście grochówka dla wszyst-
kich zwiedzających.

Warto dodać, że dwóch 
żołnierzy dywizjonu w 
dniach 8-9 września podej-

mie próbę wejścia na Mont 
Blanc. Chcą w ten sposób 
upamiętnić nadanie sztan-
daru. Na szczycie zawie-
szą fl agę Polski, Sochacze-
wa i wojskowe emblematy. Z 
wyprawy chcą powrócić na 
uroczystości 17 września.

Ostatnim elementem do-
pełniającym obchody będzie 
rekonstrukcja historyczna 
„Obronić miasto” przygo-
towana przez Muzeum Zie-
mi Sochaczewskiej i Pola Bi-
twy nad Bzurą. Rozpocznie 
się o godz. 19.00  na terenie 
podzamcza, w miejscu au-
tentycznego kontrnatarcia 
na miasto żołnierzy II bata-
lionu 18 pułku piechoty pod 
dowództwem majora Feliksa 
Kozubowskiego. Jak infor-
muje Jakub Wojewoda z so-
chaczewskiego muzeum, w 
pokazie weźmie udział po-
nad 100 rekonstruktorów, 
czołgi, artyleria, karabiny 
maszynowe. Mają być wy-
buchy, specjalne efekty piro-
techniczne płonącego mia-
sta. Uruchomione zostanie 
także muzeum polowe, nie 
zabraknie widowiskowych 
pokazów uzbrojenia itp. 

- Już teraz w imieniu or-
ganizatorów serdecznie za-
praszam wszystkich, którzy 
chcą uczcić pamięć o żoł-
nierzach poległych w kam-
panii wrześniowej 1939 r. 
Przyjdźmy z całymi rodzi-
nami, będzie to wielkie świę-
to dla całej lokalnej społecz-
ności - zachęca burmistrz 
Piotr Osiecki

Agata Kalińska przy-
pomina także, że tradycyj-
nie 22 września o godz. 12, 
pod pomnikiem w Borysze-
wie, rozpoczną się uroczy-
stości upamiętniające roz-
strzelanie przez Niemców, 77 
lat temu, 50 żołnierzy Byd-

goskiego Batalionu Obrony 
Narodowej. Zaproszono już 
władze Bydgoszczy i rodziny 
ofi ar,  które, jak co roku, wraz 
z władzami i mieszkańca-
mi Sochaczewa, uczestniczyć 
będą w mszy polowej z udzia-
łem wojskowej kompanii ho-
norowej. Obchody uświetni 
Chór Nauczycielski Vivace 
oraz program patriotyczny w 
wykonaniu uczniów Szkoły 
Podstawowej nr 2.

Nad całością obchodów, 
które odbędą się 17 wrze-
śnia 2016 roku honorowy 
patronat objął Prezydent 
Rzeczypospolitej Polskiej 
Andrzej Duda.

Od wielu miesięcy miasto oraz jednostka wojskowa w Bielicach przygotowują się do obchodów 
wrześniowych. W tym roku uczczenie 77. rocznicy Bitwy nad Bzurą zostanie połączone z nadaniem 
sztandaru 38. Sochaczewskiemu Dywizjonowi Zabezpieczenia Obrony Powietrznej im. majora Feliksa 
Kozubowskiego. Honorowy patronat nad uroczystościami objął prezydent Andrzej Duda.

Za miesiąc sochaczewski dywizjon otrzyma własny sztandar

Nad uroczystością czuwa komitet organizacyjny obchodów
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Rusza budowa kanalizacji 
deszczowej w ulicy Kole-
jowej. W przetargu na wy-
konanie odwodnienia osu-
wiska najkorzystniejszą 
ofertę, wartą blisko 1,2 mln 
zł, złożyła fi rma Hydro-In-
stal. Wykonawca zrealizuje 
całość zadania do 15 grud-
nia 2016 roku, ale już teraz 
wprowadzono objazd. 
Najważniejszą informacją 
dla kierowców korzystają-
cych z ul. Kolejowej jest fakt, 
że wykonawca  musi rozko-
pać środek ulicy, co w kon-
sekwencji całkowicie unie-
możliwia ruch kołowy. 
Ratusz w tej sytuacji wpro-
wadził tymczasową organi-
zację ruchu, zamykając od-
cinek ulicy Kolejowej od ul. 
Pocztowej do ul. Bohaterów 
Chodakowa. Jest to pierw-
szy etap prac nad kanaliza-
cją deszczową. Zgromadzo-
ne w niej wody, ale też woda 
z części skarpy, zostaną skie-
rowane do kanału burzowe-

go ułożonego w ulicy Wy-
szogrodzkiej. 

Należy przypomnieć, 
że tuż obok ulicy Kolejowej 
Mazowiecki Zarząd Dróg 
Wojewódzkich remontuje 
rondo przy Wyszogrodzkiej. 
Jak utrzymuje wykonawca 
tej inwestycji fi rma Skanska, 
objazdy placu budowy będą 
tak organizowane, aby ruch 
w jak najmniejszym stopniu 
przebiegał przez Kolejową. 

- Zamykamy ponad 200 
metrów ulicy, ponieważ takich 
prac nie można przeprowadzać 
podczas odbywającego się ru-
chu kołowego. Oczywiście ten 
odcinek drogi będzie dostęp-
ny dla ruchu lokalnego i miesz-
kańcy z tej części Kolejowej 
będą mogli dojechać do swo-
ich posesji. Organizacja ruchu 
jest tak pomyślana, aby była jak 
najmniej uciążliwa dla miesz-
kańców Sochaczewa - wyjaśnia 
burmistrz Piotr Osiecki. 

Przypomnijmy, że w po-
łowie kwietnia sochaczew-

ski ratusz pozyskał na te 
prace 1.490.000 zł dotacji 
z Ministerstwa Spraw We-
wnętrznych i Administracji 
dzielącego pieniądze na usu-
wanie skutków klęsk żywio-
łowych. Dotacja ma pokryć 
do 80 procent kosztów prac. 
Wkład własny miasta zare-
zerwowany w budżecie wy-
nosi 373.000 zł. 

Ułożenie deszczówki 
w Kolejowej to wszystko, co 
może zrobić samorząd, po-
nieważ skarpa nie znajduje 
się na miejskim terenie. Jej 
administratorem jest Regio-
nalny Zarząd Gospodarki 
Wodnej, a na ten Wojewódz-
ki Inspektor Nadzoru Bu-
dowlanego nałożył obowią-
zek wykonania umocnienia 
brzegów Bzury. Zalecenie to 
wydano po zbadaniu grun-
tu. Eksperci stwierdzili, że 
za powstawanie osuwisk w 
znacznej mierze odpowiada 
erozja brzegów. 

Piotr Kierzkowski

Agnieszka Poryszewska

agnieszka.poryszewska@sochaczew.pl

W wyniku intensywnych opa-
dów deszczu z czerwca 2013 
roku doszło do osunięć ziemi 
tuż przy ogrodzeniu cmentarza 
parafi alnego przy ul. Traugut-
ta. Istniało ryzyko, że kolejna 
nawałnica pogorszy sytuację. 
Dzięki środkom zewnętrznym, 
wielomilionowej dotacji z Na-
rodowego Funduszu Ochrony 
Środowiska pozyskanej przez 
Urząd Miejski, problem może 
zostać rozwiązany na długie 
lata. 

W przedsięwzięciu kluczo-
we jest m.in. wykonanie odpo-
wiednich drenów, które zabez-
pieczą skarpę przed kolejnym 
wymywaniem. Jak stwierdzili 
eksperci, jedynie uporządkowa-
nie stosunków gruntowo-wod-

nych na obszarze osuwiska za-
gwarantuje, że nie będzie więcej 
dochodziło do podobnych zda-
rzeń. Jest to szczególnie ważne 
również dlatego, że miasto pla-
nuje szereg inwestycji nad Bzu-
rą i na terenie podzamcza. Już 
w teraz z powodzeniem dzia-
ła tam plaża miejska i wypoży-
czalnia kajaków.  W kolejnych 
latach, jeśli uda się zdobyć unij-
ną dotację, zmodernizowana 
zostanie dawna przystań oraz 
całe otoczenie wzgórza zamko-
wego. 

Zakres zleconych fi rmie 
Strabag prac obejmuje m.in. 
usunięcie roślinności, zabez-
pieczenie powierzchni zbocza 
przy wykorzystaniu gwoździ 
gruntowych i stalowej siatki, za-
bezpieczenie skarpy przy wy-
korzystaniu gwoździ (kotew) 

gruntowych o długości 15 m, 
pokrycie skarpy stalową geo-
siatką i jej gwoździowanie, bu-
dowę konstrukcji oporowej 
(ściany żelbetowej opartej na 
palach zbrojonych), budowę pa-
lisady, kaszycy na ścianie opo-
rowej wzmacniającej całą kon-
strukcję. Ostatni etap stanowić 
będzie uporządkowanie tere-
nu oraz sadzenie drzew i krze-
wów tworzących nasadzenia 
ochronne.

Jak poinformował nas 
Krzysztof Pawlik, nadzorujący 
zadanie z ramienia fi rmy Stra-

bag, obecnie ekipy wykonu-
ją pale iniekcyjne oraz zbroje-
nia ściany żelbetowej. Urszula 
Cielniak, naczelnik Wydziału 
Inwestycji i Modernizacji UM, 
bardzo dobrze ocenia tempo 
prac wykonawcy. Jak nam po-
wiedziała, być może uda się je 
zakończyć przed terminem. 

NFOŚiGW na umocnienie 
skarpy przeznaczył wstępnie 10 
mln zł, jednak po rozstrzygnię-
ciu przetargu okazało się, że 
zdanie zrealizowane zostanie za 
połowę tej kwoty. Strabag wy-
cenił swoją pracę dokładnie na 

4.476.700 zł. Niewykorzystane 
pieniądze miasto zwróci NFO-
ŚiGW, by ten np. mógł realizo-
wać inne projekty związane z 
usuwaniem skutków nawałnic. 
W tym miejscu warto przy-
pomnieć, że w czerwcu 2013 r. 
osunęła się również skarpa w 
Chodakowie (rejon ul. Kolejo-
wej). Na odwodnienie tego ob-
szary miasto zdobyło blisko 1,5 
mln rządowego dofi nansowa-
nia i prace związane z budową 
kanalizacji deszczowej (1,3 km)  
właśnie ruszyły. Piszemy o tym 
w tekście poniżej.

Uzbrajają skarpę nad Bzurą
Firma Strabag umacnia i zabezpiecza 
osuwisko zbocza Bzury za cmentarzem 
parafi alnym przy ul. Traugutta. Prace są 
konieczne, ponieważ w 2013 roku doszło 
tam, po pamiętnej nawałnicy, do osunięcia 
gruntu. Inwestycja ma zakończyć się 
najpóźniej do 30 kwietnia 2017 roku. 

Remont i objazd Kolejowej w Chodakowie

 Tymczasowa organizacja ruchu będzie obowią-
zywać do odwołania.
 Odcinek ulicy Kolejowej pomiędzy ul. Pocztową 
a ul. Bohaterów Chodakowa będzie dostępny dla 
ruchu lokalnego.
 Sugerowany objazd zamkniętego odcinka 
przebiega ulicami: Kolejowa - Pocztowa - Matejki 

- Chopina - Bohaterów Chodakowa.

Kilka dni temu rozstrzygnię-
to w ratuszu przetarg na pro-
jekt przebudowy węzła ku-
chennego w Zespole Szkół w 
Chodakowie. Zlecenie otrzy-
mała fi rma Inbud ze Świecia, 
która przedstawiła najko-
rzystniejszą ofertę.

 

Już kilkakrotnie pisaliśmy, 
że stan techniczny obecne-
go węzła kuchennego w cho-
dakowskiej szkole jest bardzo 
zły, znajduje się on w najstar-
szej części szkoły i wyma-
ga kompleksowego remontu. 
Planowana przebudowa bę-
dzie kontynuacją prac, któ-
re zostały przeprowadzone w 
poprzednie wakacje. Do po-
mieszczeń kuchennych do-
prowadzona została nowa in-
stalacja elektryczna, kończąca 
się na skrzynce rozdzielczej. 
Jest to jedyne pomieszcze-
nie, które funkcjonuje jeszcze 
na starej instalacji, dlatego w 
pierwszym etapie przebudo-
wy nastąpi uzbrojenie ścian w 
nowe kable. Dodatkowo prze-
strzeń kuchenna zostanie po-
większona o niewykorzysty-
wane dotąd pomieszczenia. 

Roboty budowlane mają 
być prowadzone w przyszłym 
roku. Najpierw ratusz chce 
otrzymać projekt inwestycyj-
ny. 

Zakres robót przewi-
dzianych do zaprojektowa-
nia obejmuje m.in.: dostoso-
wanie układu pomieszczeń 
do wydawania posiłków dla 
200 uczniów. Projektanci mu-
szą także przewidzieć dosto-
sowanie stanu pomieszczeń 
do standardów i przepisów 
obowiązujących dla kuchni 
szkolnej (wykonanie tynków 
i okładzin ściennych i podło-
gowych, remont istniejących 
ścian, podłóg i sufi tów, napra-
wa tynków, gipsowanie, ma-
lowanie).Zaplanują wymianę 
stolarki drzwiowej,   dobio-
rą wyposażenie pomieszczeń 
węzła kuchennego, zaprojek-
tują także instalacją wenty-
lacyjna i uzupełnią projekt 
elektryczny o zasilanie nowo 
projektowanych urządzeń. 
Najważniejsze zadanie to jed-
nak zaprojektowanie zamiany 
trzonu kuchennego z węglo-
wego na elektryczny. 

 Za kompleksowy projekt 
fi rma Inbud otrzyma 18.450 zł. 
Na wykonanie pracy ma czas 
do 30 listopada tego roku. (sos)

Najpierw 
projekt
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Piotr Kierzkowski

piotr.kierzkowski@sochaczew.pl

Kiedy mieszkańcy osiedla 
zwrócili się do ratusza o spotka-
nie w sprawie budowy na ich 
osiedlu placu zabaw, nie mu-
sieli długo czekać. Burmistrz 
Piotr Osiecki pojawił się u nich 
i jeszcze na majowej sesji popro-
sił radnych o pieniądze na tę in-
westycję. Radni przychylili się 
do wniosku burmistrza i dzię-
ki temu, w ciągu kilku tygodni 
powstało atrakcyjne miejsce 
spędzania czasu dla dzieci.

- Dzisiaj ofi cjalnie otwiera-
my kolejny plac zabaw, inwesty-
cję skierowaną do tych, którzy 
są najważniejsi - do najmłod-
szych mieszkańców miasta. Za-
gospodarowanie tego miejsca 
jest przykładem na to, że nie 
ma w naszym mieście dzielnic 
ważnych i nieważnych, miesz-
kańców ważniejszych i mniej 
ważnych. Jestem przekona-
ny, że ta lokalizacja jest jedną z 
najbardziej trafi onych. Świad-
czy o tym fakt, że kiedy się nie 
przyjedzie na osiedle, dzieci są 
na placu zabaw zawsze. Jestem 

pewien, że wspólnie będzie-
my dbać o to miejsce, a przede 
wszystkim będzie tu wiele 
uśmiechu i radości tych, którzy 
z placu korzystają. Kieruję sło-
wa uznania do pana Edwarda 
Stasiaka, który był ambasado-
rem tego przedsięwzięcia – mó-
wił burmistrz Piotr Osiecki

- Otwarcie placu zabaw  
uważam za pierwszy krok, po-
czątek działań na tym osie-
dlu. Chciałbym w imieniu jego 
mieszkańców podziękować 
panu burmistrzowi za szyb-
ką reakcję na prośbę o powsta-
nie ogródka. Cieszy mnie także 
fakt zaangażowania mieszkań-
ców w budowę i upiększenie 
tego miejsca  – mówił z kolei 
radny Edward Stasiak.

Tego dnia pracowni-
cy Sochaczewskiego Cen-
trum Kultury oraz Miejskie-
go Ośrodka Sportu i Rekreacji 
zapewnili najmłodszym wiele 
atrakcji. Dzieci mogły poma-
lować buzie, upodobniając się 
do swoich ulubionych bohate-
rów z fi lmów animowanych, 
wziąć udział w konkurencjach 

sprawnościowych lub razem 
z Łukaszem Kucińskim ryso-
wać komiks o Sochaczewie. 
W dziecięcych zabawach chęt-
nie uczestniczyli burmistrzo-
wie, rywalizując np. w „łowie-
niu ryb”. 

W imprezę aktywnie włą-
czyło się także Sochaczewskie 
Centrum Sportów Walki, wo-
lontariusze Miejskiego Ośrod-
ka Pomocy Społecznej oraz Za-
kład Gospodarki Komunalnej.

Żaden z małych uczestni-

ków imprezy nie odszedł z pu-
stymi rękoma, dzieci za swoje 
zmagania otrzymywały jogur-
ty oraz paczki słodyczy. Dla 
osiedla, potocznie nazywane-
go przez mieszkańców Socha-
czewa Pekinem, było to wielkie 

wydarzenie. Duża frekwencja i 
zaangażowanie mieszkańców 
w organizację przedsięwzięcia 
potwierdza tylko fakt, że  in-
westycja, warta blisko 23 tys. 
złotych, okazała się strzałem w 
dziesiątkę. 

Podobnie jak w latach ubie-
głych ratusz przygotowuje 
program szczepień przeciw 
grypie dla sochaczewskich 
seniorów. Ma się on rozpo-
cząć 20 września.
Jak powiedziała nam Jo-
anna Kamińska, naczel-
nik Wydziału Polityki Spo-
łecznej i Ochrony Zdrowia, 
urząd przeznaczył na to za-
danie 10 tys. zł. Do socha-
czewskich aptek rozesłano 
zapytanie ofertowe, którego 
wyniki poznamy 25 sierp-
nia. Wtedy będzie wiado-
mo, która apteka sprowadzi 
i zajmie się wydawaniem 
szczepionek oraz ile ich bę-
dzie.

Naczelnik Joanna Ka-
mińska twierdzi, że ze 
wstępnego rozeznania ce-
nowego wynika, iż zarezer-
wowane pieniądze powin-
ny wystarczyć na ok. 500 
szczepionek, a więc tyle, ile 
urząd zakupił w ubiegłym 
roku. Na pewno nie bę-
dzie ich mniej, bo program 
szczepień przeciw grypie 
dla seniorów cieszy się co-
raz większym zainteresowa-
niem. Z roku na rok przyby-
wa chętnych, którzy chcą się 
zabezpieczyć zdrowotnie 
przed okresem jesienno-zi-
mowym.

Do tematu wrócimy w 
kolejnym wydaniu „ZS”.(sos)

Oto pełny harmonogram 
pobytu mammobusu w So-
chaczewie na drugie półro-
cze 2016 r.:

- 1 i 2 września 2016 r. 
(czwartek i piątek)

- 13 października 2016 r. 
(czwartek) 

- 28 listopada 2016 r. 
(poniedziałek) 

- 1 i 2 grudnia 2016 r. 
(czwartek i piątek)

Za każdym razem mam-
mobus zatrzyma się na pla-
cu Kościuszki.

Bezpłatne badanie mam- 
mografi czne adresowane 
jest do kobiet z najbardziej 
zagrożonej zachorowaniem 
na raka grupy wiekowej 50-
69 lat, które w ciągu ostat-
nich 24 miesięcy nie wy-
konywały mammografi i w 
ramach profi laktyki zdro-
wotnej NFZ. Panie, któ-
rych program nie obejmuje, 
mogą wykonać badanie od-
płatnie.

Konieczna jest wcze-
śniejsza rejestracja. Zapisy 

odbywają się pod numera-
mi tel.: 42/254 64 10 lub 517 
544  004. Do rejestracji te-

lefonicznej należy przygo-
tować numer telefonu i PE-
SEL.

Warto się zbadać Będą szczepionki
Znamy już terminy kolejnych badań mammografi cznych w 
Sochaczewie. Koniecznie powiedzcie o tym swoim mamom 
i babciom. Panie objęte programem profi laktycznym NFZ 
nie płacą nawet złotówki.

Mają plac zabaw na życzenie
Jeszcze w maju nikt z mieszkańców 
osiedla komunalnego w Trojanowie nie 
przypuszczał, że w wakacje dzieci będą 
tam miały prawdziwy plac zabaw. 
W środę 3 sierpnia, w samo południe, 
burmistrz Piotr Osiecki, z pomocą 
najmłodszych mieszkańców, 
otworzył  jordanek.
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Duży zakres robót odbywa się 
w Gimnazjum nr 2. Przepro-
wadzony został tam remont 
windy kuchennej, pomalowa-
no lamperię na korytarzach 
oraz sale lekcyjne. Nowa far-
ba pojawiła się także na dasz-
ku nad głównym wejściem do 
szkoły, balustradach, wjeździe 
dla niepełnosprawnych, kon-
strukcji daszków do hali spor-
towej, furtkach, bramie głównej 
i awaryjnej oraz ławkach przed 
budynkiem szkoły. Ponadto 
uszczelniono pokrycie dachu 
na pomieszczeniach gospodar-
czych. Wymieniono posadzki 
w dwóch salach lekcyjnych, a 
także przeprowadzono remont 
toalety dla dziewcząt.

W Gimnazjum nr 1 prace 
prowadzone są tylko w jednym 
pomieszczeniu, ale za to grun-
townie. W szkole ma miejsce 
kompleksowy remont łazien-
ki chłopców na I piętrze, pole-
gający na wymianie instalacji 
wewnętrznych, glazury, terako-
ty, białego montażu oraz drzwi 
wewnętrznych.

Największy zakres prac od-
bywa się w budynku Zespołu 

Szkół przy ul. Chopina. Mia-
sto przeznaczyło w swoim bu-
dżecie 400 tys. zł na remonty w 
tej placówce. W postępowaniu 
przetargowym najkorzystniej-
szą ofertę na wykonane robót 
złożyła fi rma SOCHBUD z ul. 
Polnej na kwotę ponad 350 tys. 
zł.. Pracy jest dużo. Do wymia-
ny idzie ponad 40 drzwi (skrzy-
dła i futryny), ekipy usuną z 
podłóg 500 mkw. płytek PCV i 
zastąpią je odporną na ścieranie 
wykładziną. Budowlańcy wy-
mienią listwy przypodłogowe, 
pomalują 2600 mkw. sufi tów i 
2400 mkw. ścian, zastąpią olej-
ne lamperie dekoracyjnym tyn-
kiem akrylowym (2350 mkw.). 

W Szkole Podstawowej 

nr 2 wymieniono podłogi w 
dwóch klasopracowniach, co 
wymagało późniejszego malo-
wania sal. Jedno z pomieszczeń 
socjalnych zostało przekształ-

cone na salę lekcyjną. Prace 
malarskie objęły także pion ku-
chenny oraz łazienki. To tyle 
jeśli chodzi o wnętrze szkoły. 
Znacznie większa inwestycja 
jest realizowana na zewnątrz. 
Ma tu powstać nowe boisko do 
piłki nożnej, o wymiarach 60 x 
30 metrów ze sztuczną mura-
wą oraz dwutorowa bieżnia lek-
koatletyczna. Przedsięwzięcie 
to jest jednym ze zwycięskich 
projektów Sochaczewskiego 
Budżetu Obywatelskiego. Jego 
koszt to 670 tys. zł. 

Druga inicjatywa realizo-
wana w ramach SBO odby-
wa się w te wakacje w Szko-

le Podstawowej nr 3. Trwa 
tam wymiana instalacji wodo-
ciągowo-kanalizacyjnej oraz 

gruntowny remont trzech 
szkolnych łazienek na parterze 
i I piętrze. Koszt przedsięwzię-
cia to 100 tys. zł. W pomiesz-
czeniach sanitarnych zainstalo-
wana zostanie nowa armatura. 
Toalety zyskają nowe okładziny 
ścian i posadzki z płytek cera-
micznych wraz z izolacją prze-
ciwwilgociową.

W SP nr 4 przewidziano je-
dynie prace malarskie dla od-
świeżenia szkolnych pomiesz-
czeń. Nowa farba pojawi się na 
ścianach holi wejściowych na 
parterze, I i II piętrze, w świe-
tlicy, dwóch salach lekcyjnych 
oraz małej sali gimnastycznej.

Remonty trwają również w 
miejskich przedszkolach. W 
przedszkolu nr 1 pomalowane 

zostały sale zajęć i korytarz na 
piętrze. W MP nr 3 i MP nr 7 
przeprowadzono kompleksowe 
remonty łazienek dla dzieci. W 
„czwórce” wymieniono ogro-
dzenie zewnętrzne i wykona-
no ogrodzenie wewnętrzne te-
renu przedszkolnego. Najwięcej 
pracy ekipy remontowe mia-
ły jednak w Miejskim Przed-
szkolu nr 6. Placówka przeszła 
gruntowny remont sali do zajęć 
polegający na malowaniu, cy-
klinowaniu podłogi, wykona-
niu szatni, ścianek działowych, 
zmywalni (utworzenie dodat-
kowej grupy) oraz cyklinowa-
niu dwóch sal i adaptacji jedne-
go z pomieszczeń na tak zwaną 
salę zmysłów.

Przy miejskim targowisku w minionym tygodniu stanę-
ły parkomaty. Jeszcze nie działają. Jak zapowiada opera-
tor strefy płatnego parkowania, Zakład Komunikacji Miej-
skiej, regulamin SPP na tym terenie zacznie obowiązywać 
nie wcześniej niż 22 sierpnia. 

Parkomaty już stojąSzkoły w remoncie
Lato to szczyt sezonu remontowo-budowalnego. W te wakacje trwają intensywne 
roboty w sochaczewskich szkołach i przedszkolach. Na prace malarskie, wymianę 
instalacji, położenie nowej glazury, terakoty i inne prace remontowe ratusz 
przeznaczył około 700 tys. złotych. Do tego realizowane są dwie inwestycje w 
ramach Sochaczewskiego Budżetu Obywatelskiego, warte w sumie 760 tys. zł. 

Boisko dla Szkoły Podstawowej nr 2

Gruntowy remont przechodzą trzy sanitariaty w SP 3

W naszej redakcji pojawiła 
się czytelniczka z proble-
mem dotyczącym połączeń 
autobusowych komunikacji 
miejskiej. Od końca czerwca 
ZKM zawiesił kursowanie li-
nii nr 7. Skutkiem tego  osoby 
mieszkające w Boryszewie nie 
mogą bez przesiadek dojechać 
do szpitala. Po naszej inter-
wencji od września ma się to 
zmienić. 

Pani, która odwiedziła naszą 
redakcję mieszka w Borysze-
wie i jest pracownikiem szpi-
tala. Posiada bilet miesięczny 
ZKM i dojeżdża do pracy au-
tobusami komunikacji miej-
skiej. Od początku wakacji, 
gdy zawieszono m.in. kurso-
wanie linii nr 7, nie ma jak z 
domu dojechać bezpośrednio 
do szpitala. Problem ten do-
tyczy nie tylko jej, ale wszyst-
kich mieszkańców południo-
wej części Sochaczewa. 

- Osoby mieszkające w 
Chodakowie albo w centrum 
nie mają takich problemów, bo 
mogą dojechać wszędzie bez-
pośrednio. A my z Boryszewa 
i Malesina jesteśmy traktowa-
ni dużo gorzej. Żeby pokonać 
około 6 kilometrów komu-
nikacją miejską, musimy ro-
bić przesiadkę przy PKP. Po 
12 godzinach pracy w szpita-
lu chciałabym jak najszybciej 
dostać się do domu. Tymcza-
sem zdarza się, że na dworcu 
muszę czekać pół godziny na 
autobus przesiadkowy - tłu-

maczy nasza czytelniczka. - 
Mieszkańcy Boryszewa też są 
pacjentami szpitala, dojeżdża-
ją na rehabilitację, na badania 
i na dojazd oraz powrót tra-
cą tyle czasu, jakby jechali do 
Warszawy.

Postanowiliśmy interwe-
niować w tej sprawie u dyrekto-
ra Zakładu Komunikacji Miej-
skiej. Jak się okazało, Krzysztof 
Sieczkowski zna problem i po 
sygnale od nas zadeklarował 
go rozwiązać. 

- Zmiany w rozkładzie jaz-
dy są spowodowane liczny-
mi remontami dróg na terenie 
Sochaczewa. Chodzi głów-
nie o dwa ronda, których bu-
dowa ma potrwać do końca 
września. Gdy roboty zosta-
ną zakończone, od paździer-
nika chcemy dokonać grun-
townych zmian w rozkładzie 
jazdy, w tym przywrócić za-
wieszone linie. Zdajemy sobie 
sprawę z utrudnień dla pasa-
żerów i serdecznie za nie prze-
praszamy. Dlatego, jeśli chodzi 
o dojazd z Energomontaża w 
kierunku szpitala, od 1 wrze-
śnia spróbujemy wprowadzić 
tymczasową linię dodatkową. 
Będzie ona kursować od Ener-
gomontażu do szpitala - dekla-
ruje dyrektor Krzysztof Siecz-
kowski.

Cieszy nas taka postawa 
dyrekcji ZKM i liczymy na to, 
że mieszkańcy południowych 
dzielnic otrzymają wkrótce 
oczekiwane połączenie.  (mf)

Interwencja z happy endem
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1. Renowacja 
sochaczewskich 
parków
Wnioskodawcy: radni miejscy 
klubów Sochaczewskiego 
Forum Samorządowego oraz 
Prawa i Sprawiedliwości
Szacunkowa wartość: 
800 000 zł
Przedsięwzięcie zakłada reno-
wację dwóch sochaczewskich 
parków - parku Garbolewskich 
przy ul. Piłsudskiego oraz parku 
przy ul. Traugutta. UWAGA! - 
projekt ten najprawdopodobniej 
zostanie odrzucony przez zespół 
opiniujący ze względów formal-
nych. Bliźniaczy wniosek (pro-
jekt nr 6), złożony przez tych sa-
mych wnioskodawców, dotyczy 
tylko parku Garbolewskich i to 
on zostanie poddany pod głoso-
wanie.

2. Remont kaplicy 
na Wypalenisku
Wnioskodawca: 
Marek Księżak
Szacunkowa wartość: 
100 000 zł
Celem jest przywrócenie przy-
cmentarnej kaplicy odpowied-
niego dla tego typu miejsc wy-
glądu. Od momentu powstania 
obiektu w 1988 r. nie były w nim 
prowadzone żadne znaczące 
prace remontowo-budowlane. 
W ramach projektu przewidzia-
ne są następujące prace: wymia-

na okien i drzwi wejściowych, 
docieplenie oraz odnowienie ele-
wacji zewnętrznej. 

3. Budowa 
parkingu przy 
Zespole Szkół 
w Sochaczewie
Wnioskodawca: 
Liliana Maślanka
Szacunkowa wartość: 
430 000 zł
Obecnie istniejący parking ma 
powierzchnię 800 mkw. Teren 
przewidziany pod projektowa-
ny parking nie ma nawierzchni 
i w sezonie wiosenno-jesiennym 
stanowi wielką błotną kałużę, z 
której ciężko się wydostać. Pro-
jekt przewiduje ułożenie kostki 
brukowej wokół budynku szko-
ły o szerokości 2,5 m (połączenie 
z istniejącym chodnikiem), po-
większenie parkingu wraz z uło-
żeniem kostki brukowej na ca-
łym terenie. W ramach projektu 
planowana jest także budowa 60 
miejsc parkingowych na rowery 
(3x20 stanowisk) oraz zbudowa-
nie 80 metrów ogrodzenia z czte-
rometrową bramą odgradzającą 
projektowany parking od boiska 
szkolnego. 

4. Remont łazie-
nek szkolnych
Wnioskodawca: 
Jacek Zagajewski
Szacunkowa wartość: 
100 000 zł

Projekt przeznaczony jest dla 
230 uczniów klas I-III Szkoły 
Podstawowej nr 7. Jak uzasadnia 
wnioskodawca projektu, istnie-
je pilna konieczność wymiany 
zniszczonej, wieloletniej instala-
cji kanalizacyjnej, która w cza-
sie opadów atmosferycznych jest 
niedrożna. Remont polegać bę-
dzie na całkowitej rozbiórce ist-
niejących łazienek (parter i pię-
tro) i zastąpieniu ich kabinami 
systemowymi (po pięć sztuk na 
każdej kondygnacji), wymiana 
białego montażu, rur w pionach 
aż do studzienek kanalizacyj-
nych, ułożenie terakoty i glazu-
ry oraz niezbędne prace wykoń-
czeniowe wraz z wymianą drzwi 
wejściowych. 

5. Remont ulicy i 
chodników 
- ul. Bohaterów 
Chodakowa
Wnioskodawca: 
Barbara Górnicka
Szacunkowa wartość: 
500 000 zł
Remont obejmować będzie zde-
montowanie dotychczasowych 
chodników i ułożenie nowych z 
kostki brukowej wraz z krawęż-
nikami po obu stronach ulicy 
oraz wyrównanie nawierzchni 
poprzez wylanie nowego asfal-
tu. Bohaterów Chodakowa jest 
ulicą przelotową, łączy się z uli-
cą Chopina oraz Wyszogrodzką 
i Kolejową. Nawierzchnia ulicy 

i chodniki są bardzo zniszczo-
ne. Ostatnie kompleksowe prace 
remontowe były tam przepro-
wadzane w latach 70. Po prze-
prowadzeniu kanalizacji ulica 
pozapadała się, a dotychczaso-
we wylewki po każdym sezo-
nie zimowym odpadają i two-
rzą duże dziury w jezdni, co 
podczas deszczu powoduje, że 
ulica zamienia się w wielką ka-
łużę. Płyty chodnikowe tworzą 
nierówności, co, zwłaszcza star-
szym mieszkańcom, utrudnia 
poruszanie się, więc często idą 
środkiem ulicy, narażając się na 
niebezpieczeństwo.

6. Renowacja 
Parku Garbolew-
skich
Wnioskodawcy: radni miejscy 
klubów Sochaczewskiego 
Forum Samorządowego oraz 
Prawa i Sprawiedliwości
Szacunkowa wartość: 
800 000 zł
Zakres działań miałby objąć 
uporządkowanie terenów zielo-
nych z nasadzeniem nowych ro-
ślin, renowację stawu, renowację 
alejek wraz z ławkami i budo-
wę innych elementów tak zwa-
ne małej architektury, stworze-
nie „muzycznego” placu zabaw. 
Projekt będzie służył najmłod-
szym mieszkańcom miasta, jak 
również tym, którzy chcą mieć 
przyjemne miejsce do rekreacji i 
wypoczynku. 

7. Remont ulic 
Wnioskodawca: 
Halina Kuzińska
Szacunkowa wartość: 
260 000 zł
Projekt zakłada remont dwóch 
ulic w Chodakowie - Ogrodo-
wej (200 metrów) i Grunwaldz-
kiej, na odcinku od Ogrodowej 
do Parkowej (90 metrów). Uli-
ce te nigdy nie były gruntownie 
remontowane. Przecinają one, 
zamieszkiwane przez ok. 1000 
osób, gęsto zaludnione osiedle. 
Jezdnia i chodniki są w fatalnym  
stanie, dochodzi często do zła-
mań kończyn. Projekt w przy-
padku obu ulic zakłada rozebra-
nie istniejących krawężników i 
obrzeży, wykonanie chodnika z 
kostki betonowej grubości 6 cm 
na podsypce cementowo-pia-
skowej. Rozebranie trylinki, ko-
rytowanie jezdni, zrobienie pod-
budowy tłuczniem. Regulacja 
urządzeń infrastruktury pod-
ziemnej. Wykonanie nakładki 
asfaltowej grubości 5 cm. 

8. Boisko do siat-
kówki plażowej 
w Chodakowie
Wnioskodawca: 
Anna Ulicka
Szacunkowa wartość: 
13 000 zł
Na terenie MOSiR przy ul. Cho-
pina znajduje się już jedno bo-
isko do siatkówki plażowej, jed-
nak ilość zawodników biorących 

udział w rozgrywanych tam tur-
niejach wskazuje potrzebę budo-
wy jeszcze jednego obiektu, co 
przyczyniłoby się do profesjonal-
nego i łatwiejszego przeprowa-
dzania zawodów. Projekt zakłada 
powstanie drugiego placu gry o 
wymiarach 16x8 m ze strefą bez-
pieczeństwa i zakup sprzętu do 
jego wyposażenia. 

9. Plac do Street 
Workout - trenin-
gu na świeżym 
powietrzu
Wnioskodawca: 
Łukasz Pawłowski 
Szacunkowa wartość: 
46 481,70 zł 
Inwestycja zakłada stworzenie 
siłowni zewnętrznej na tere-
nie plaży miejskiej nad Bzurą. 
Plac ma się znajdować na żwi-
rowej nawierzchni o powierzch-
ni 116,56 mkw. Zamontowa-
ne mają być takie urządzenia 
jak: drążki, poręcze, kola gim-
nastyczne, drabinki, ławka do 
ćwiczeń mięśni brzucha. Pomy-
słodawcą projektu jest jeden ze 
współorganizatorów Mistrzostw 
Sochaczewa w Podciąganiu na 
Drążku i Pompkach. Projekt 
jest adresowany do każdego mi-
łośnika ćwiczeń plenerowych. 
Dodatkowo dobrej klasy plac 
pozwoli na kontynuowanie w 
Sochaczewie imprez rangi ogól-
nopolskiej, a z czasem ubieganie 
się o najbardziej prestiżowe im-

25 pomysłów zgłoszony
Do końca lipca mieszkańcy składali projekty do Sochaczewskiego Budżetu Obywatelskiego 2017. Wpłynęło w sumie 25 
wniosków. Ich łączna wartość przekroczyła 9 mln zł. Głosowanie ruszy 30 września. Wtedy wszyscy zadecydujemy, 
na co w przyszłym roku zostanie rozdysponowane 1 150 000 zł z budżetu miasta.

Maciej Frankowski

maciej.frankowski@sochaczew.pl

Podobnie jak w poprzedniej edycji będzie obowiązywał po-
dział na tak zwane projekty małe (do 100 tys. zł), na które 
przewidziana pula do podziału wynosi 320 tys. zł oraz pro-
jekty „duże” (powyżej 100 tys. zł) z limitem 830 tys. zł. Przy 
takich zasadach wiemy, że co najmniej pięć projektów do-
czeka się realizacji. Spośród 25 złożonych propozycji, więk-
szość, bo aż 15, stanowią projekty duże. Łączna wartość 
zgłoszonych propozycji przekroczyła 9 mln zł. 

Wśród zgłoszonych wniosków pojawia się kilka pomy-
słów z poprzednich edycji SBO. Są także nowe, ciekawe i in-
nowacyjne przedsięwzięcia, które mogą zdobyć poparcie 
mieszkańców. Wnioskodawcami są radni miejscy, organiza-
cje pozarządowe, nieformalne stowarzyszenia i indywidual-
ni mieszkańcy miasta. Warto nadmienić, że aż 10 spośród 
25 złożonych wniosków wpłynęło od prezesa stowarzyszenia 
„Sochaczew - Daj się Ponieść”, Daniela Janiaka.

- Do 25 sierpnia wnioski będą weryfi kowane przez od-
powiednie wydziały urzędu miejskiego. W razie wątpliwo-

ści, korekt i idących za tym propozycji zmian w zgłoszo-
nych projektach, pracownicy urzędu będą kontaktowali się 
z ich autorami. Proponowane zmiany mogą mieć charakter 
czysto kosmetyczny, jak uzupełnienie tytułu projektu, bądź 
bardziej złożony, jak kwestia lokalizacji inwestycji, szaco-
wanej wartości zakupu urządzeń itd. Ostateczną listę pro-
jektów poddanych pod głosowanie zatwierdzi, powołany 
przez burmistrza, zespół opiniujący - powiedziała nam na-
czelnik Wydziału Kultury, Sportu, Turystyki i Organizacji 
Pozarządowych UM, Agata Kalińska.

Sześcioosobowy zespół opiniujący spotka się najpraw-
dopodobniej w ostatnim tygodniu sierpnia. W jego skład 
wchodzą: zastępca burmistrza Marek Fergiński, przedsta-
wiciele klubów radnych Rady Miejskiej - Selena Majcher 
i Marek Kosieradzki, przedstawiciel Sochaczewskiej Rady 
Sportu Krzysztof Brymora, Rady Działalności Pożytku Pu-
blicznego Iwona Woźnicka-Pietrzak i Powiatowej Izby Go-
spodarczej - Marek Stępowski. Zatwierdzą oni ostateczną 
listę projeków, które będą poddane pod głosowanie.

A wybór pomysłów przez mieszkańców rozpocznie się 
30 września. Swoich faworytów będziemy wskazywać do 14 

października. Podobnie jak w poprzednich latach głosowa-
nie przebiegać będzie dwutorowo. Wypełnione ankiety bę-
dzie można wrzucać do urn w wybranych punktach na te-
renie miasta (o ich lokalizacji poinformujemy w kolejnych 
wydaniach gazety) lub w formie elektronicznej na platfor-
mie internetowej: https://budzet.sochaczew.pl. Prawo głosu 
mają wszyscy mieszkańcy Sochaczewa, którzy ukończą w 
tym roku 16 lat. Na kwestionariuszach nie trzeba wpisywać 
swoich numerów PESEL, dla potwierdzenia tożsamości 
wystaczy imię, nazwisko oraz adres zamieszkania na tere-
nie Sochaczewa. Każdy będzie mógł wybrać maksymalnie 
dwa projekty z listy. Wyniki głosowania poznamy 31 paź-
dziernika 2016 roku, a zwycięskie projekty zostaną włączo-
ne do budżetu Sochaczewa na 2017 r.

Prezentujemy kompletną listę 25 projektów złożo-
nych do SBO. Zaznaczamy jednak, że zgłoszone pomysły 
nie przeszły jeszcze formalnej oceny zespołu opiniującego. 
Część z nich może zostać odrzucona lub zmodyfi kowana. 
Ostateczną listę projektów, na które będzie można oddawać 
głosy, a także przypisane im numery, poznamy na począt-
ku września. 

PROJEKTY ZGŁOSZONE DO SBO 2017
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prezy z Mistrzostwami Polski 
włącznie. 

10. Modernizacja 
parkingu SCK 
przy ul. 15 Sierp-
nia 83
Wnioskodawcy: Jolanta 
Kawczyńska, Żaneta Zielińska 
Szacunkowa wartość: 
317 500 zł 
Projekt polega na usunięciu sta-
rej nawierzchni z trylinki z istnie-
jącego w tym miejscu parkingu 
oraz wjazdu na posesję. Wyrwa-
niu pozostawionych po wycię-
tych topolach pni, zasypaniu do-
łów, wyrównaniu i utwardzeniu 
podłoża a także położeniu nowej, 
mocnej nawierzchni z kostki be-
tonowej i wymianie chodników z 
płyt betonowych na kostkę. Pro-
jekt zakłada również częściowe 
zagospodarowanie terenu zielo-
nego, znajdującego się za budyn-
kiem SCK. W tym miejscu ma 
zostać wytyczony teren pod par-
king, który docelowo pomieścił-
by około 20 aut. Obszar ten trze-
ba wyrównać, utwardzić, położyć 
kostkę betonową oraz wykonać 
oświetlenie. Dla gości SCK było-
by to duże udogodnienie, gdyż 
istniejący parking może pomie-
ścić maksymalnie sześć samo-
chodów. 

11. Modernizacja 
łazienek na I i II 
piętrze w starej 
części budynku 
Szkoły Podstawo-
wej nr 3
Wnioskodawcy: 
Zofia Owczarek, Sylwia Czułek
Szacunkowa wartość: 
100 000 zł
W ramach tegorocznej edycji bu-
dżetu obywatelskiego wymienio-
no rury wodno-kanalizacyjne 
oraz wyremontowano łazienki 
na parterze. Jednak na I i II pię-
trze stan łazienek wciąż nie odpo-
wiada wymogom, jakie powinny 
spełniać sanitariaty szkolne, o 
czym informują pracownicy sa-
nepidu przy każdej kontroli. Pro-
jekt złożony do SBO 2017 ma być 
kontynuacją prac w tym zakresie 
w miejskiej „trójce”. Po zrealizo-
waniu projektu benefi cjentem 
będzie cała społeczność szkolna. 
Szczególnie skorzystają ucznio-
wie (700 osób) i pracownicy szko-
ły (92 osoby).

12. Zielona łado-
warka z WiFi
Wnioskodawca: 
Zofi a Hatlińska
Szacunkowa wartość: 
40 000 zł
Projekt obejmuje montaż 
dwóch urządzeń: ładowarkę do 
telefonów i tabletów oraz ante-
nę hot spot umożliwiającą do-
stęp do darmowego internetu. 

Autorka projektu proponuje lo-
kalizację takiego zespołu urzą-
dzeń przy placu Kościuszki, 
jako centralnym punkcie spo-
tkań mieszkańców Sochaczewa. 
Urządzenia mogą być zasilane 
przez system paneli fotowolta-
icznych przetwarzających pro-
mienie słoneczne na bezpłat-
ną energię. Dzięki temu wiele 
sprzętów, także tych wyposażo-
nych w ładowarki indukcyjne, 
można szybko naładować. Sys-
tem jest samowystarczalny (au-
tonomiczny). 

13. Gdzie jest 
Chopin?
Wnioskodawca: Stowarzy-
szenie „Sochaczew - Daj się 
Ponieść”, Daniel Janiak 
Szacunkowa wartość: 
250 000 zł
Projekt zakłada zaprojektowa-
nie, zamówienie, wykonanie i 
montaż fi gur Fryderyka Chopi-
na tak, żeby pasowały do dane-
go miejsca. Idea zainspirowana 
wrocławskimi krasnalami jest 
taka, aby w ciekawych miejscach 
na terenie Sochaczewa postawić 
mini pomniki Fryderyka Cho-
pina, np. przy komendzie stra-
ży pożarnej - Chopina w hełmie 
strażackim, koło policji - Chopi-
na i leżące koło niego kajdanki, 
koło szkoły muzycznej - Chopi-
na z nutkami itd. 

14. Park linowy
Wnioskodawca: Stowarzy-
szenie „Sochaczew - Daj się 
Ponieść”, Daniel Janiak 
Szacunkowa wartość: 
750 000 zł
Park linowy ma powstać na 
działce wskazanej przez Miej-
ski Ośrodek Sportu i Rekreacji. 
Z obiektu będą mogły korzystać 
zarówno dzieci, jak i osoby do-
rosłe. Stworzenie różnych tras, 
łatwych i trudnych, zaspokoi 
potrzeby wszystkich, zarówno 
tych, którzy będą tam szuka-
li dobrej zabawy, jak i oczeku-
jących ekstremalnych przeżyć. 
Obsługa oraz instruktorzy będą 
zapewniać bezpieczeństwo dla 
osób korzystających z parku.

15. Bulwary 
z dechami 
do tańca nad Bzurą

Wnioskodawca: Stowarzy-
szenie „Sochaczew - Daj się Po-
nieść”, Daniel Janiak 

Szacunkowa wartość: 
830 000 zł

Projekt jest kolejnym etapem 
zagospodarowania nabrzeża 
Bzury w okolicach powstałej w 
tym roku plaży miejskiej. Za-
kłada on m.in. wybudowanie 
bulwarów spacerowych wraz z 
dechami do tańca, częściowym 
zadaszeniem, oświetleniem te-
renu, wygenerowanie miejsc 

na dwa grille, postawienie ła-
wek. 

16. 3 x Muzyka 
(Disco Socha-
czew Festiwal, 
Rock Sochaczew 
Festiwal, Rap 
Sochaczew 
Festiwal)
Wnioskodawca: Stowarzy-
szenie „Sochaczew - Daj się 
Ponieść”, Daniel Janiak 
Szacunkowa wartość: 
750 000 zł
W ramach projektu planowa-
ne jest zorganizowanie trzech 
dużych, trzydniowych festiwali 
(każdy będzie trwał od piątku 
do niedzieli). W Sochaczewie 
zagrałyby największe gwiazdy 
polskiej sceny z wybranych ga-
tunków muzycznych. Imprezy 
odbywałyby się na terenie wy-
znaczonym przez urząd miej-
ski. W lipcu wystąpiliby raperzy, 
w sierpniu gwiazdy disco polo, 
we wrześniu zagrałyby zespo-
ły rockowe. Dzięki prezentacji 
różnych gatunków muzycznych, 
każdy znajdzie coś dla siebie. 

17. Angielski 
za darmo 
dla sochaczewian
Wnioskodawca: Stowarzy-
szenie „Sochaczew - Daj się 
Ponieść”, Daniel Janiak 
Szacunkowa wartość: 
100 000 zł
Realizacja projektu pozwoli na 
poszerzenie horyzontów, pod-
wyższy poziom nauki języka an-
gielskiego wśród mieszkańców 
Sochaczewa. Zajęcia grupowe z 
rekrutowanymi uczestnikami 
będą się odbywać na dwóch po-
ziomach - podstawowym i  śred-
niozaawansowanym.

18. Elektroniczne 
tablice wyników 
dla KS Bzura i KS 
Orkan
Wnioskodawca: Stowarzy-
szenie „Sochaczew - Daj się 
Ponieść”, Daniel Janiak 
Szacunkowa wartość: 
100 000 zł

Pomysł zakłada zakup i 
montaż elektronicznych tablic 
wyników dla dwóch klubów 
sportowych - Bzury Chodaków 
i Orkana Sochaczew. Przed-
sięwzięcie to zwiększy prestiż i 
funkcjonalność dwóch socha-
czewskich stadionów. Dzięki ta-
blicom każdy uczestnik meczu 
będzie widział wynik, co znacz-
nie uatrakcyjni oglądanie zma-
gań sportowych.

19. Studio nagrań
Wnioskodawca: Stowarzy-
szenie „Sochaczew - Daj się 
Ponieść”, Daniel Janiak 

Szacunkowa wartość: 
350 000 zł
W Sochaczewie istnieje dużo ze-
społów i wokalistów reprezentu-
jących różne gatunki muzyczne. 
Nie mają oni możliwości zare-
jestrowania swoich utworów, a 
tym samym promowania siebie i 
miasta. Autor projektu proponu-
je wyznaczenie pomieszczeń do 
zaadaptowania na potrzeby stu-
dia nagrań oraz zakup sprzętu i 
oprogramowania niezbędnego 
do jego funkcjonowania. Projekt 
będzie służył wszystkim uzdol-
nionym mieszkańcom miasta, 
którzy mają pasje muzyczne. 

20. Wiaty rowe-
rowe + szybkie 
zestawy napraw-
cze + stojaki 
rowerowe
Wnioskodawca: Stowarzy-
szenie „Sochaczew - Daj się 
Ponieść”, Daniel Janiak 
Szacunkowa wartość: 
350 000 zł
W Sochaczewie brakuje miejsc, 

w których można bezpiecznie 
zostawić rower oraz dokonać 
drobnych napraw (np. dopom-
powania powietrza w oponach). 
Projekt, dzięki wyznaczeniu 
miejsc na wiaty rowerowe, za-
kup szybkich zestawów napraw-
czych oraz stojaków, ma wyeli-
minować ten problem. 

21. Multimedialny 
przewodnik 
po Sochaczewie 
na smartfona
Wnioskodawca: Stowarzy-
szenie „Sochaczew - Daj się 
Ponieść”, Daniel Janiak 
Szacunkowa wartość:
35 000 zł
Projekt zakłada stworzenie aplika-
cji mobilnej, działającej na smart-
fonach i tabletach, będącej multi-
medialnym przewodnikiem po 
Sochaczewie. Ciekawe miejsca 
na terenie miasta będą widocz-
ne w aplikacji, odpowiednio opi-
sane i zilustrowane. Warto, aby 
mieszkańcy sprawdzili, czy zna-
ją wszystkie interesujące miejsca 
na mapie Sochaczewa. Natomiast 
turystom aplikacja pozwoli lepiej 
poznać nasze miasto. 

22. Tor dla 
rowerzystów, 
rolkowców 
i deskorolkowców
Wnioskodawca: Stowarzy-
szenie „Sochaczew - Daj się 
Ponieść”, Daniel Janiak 
Szacunkowa wartość: 
830 000 zł
Pod hasłem projektu kryje się 
przebudowa i modernizacja ist-
niejącego skateparku na terenie 
MOSiR przy ul. Olimpijskiej. 
Zakłada on m.in. dobudowanie 
toru dla rowerzystów i rolkow-
ców. Zdaniem pomysłodawcy, 
warto stworzyć profesjonalny i 
bezpieczny tor, który pozwoli ro-
werzystom i rolkowcom  realizo-
wać swoje pasje i aktywnie spę-
dzać czas.  

23. Boisko wie-
lofunkcyjne przy 
Gimnazjum nr 1 
i Szkole 
Podstawowej 
nr 3 przy ul. Hanki 
Sawickiej 5-7 
w Sochaczewie
Wnioskodawca: Klub Olimpij-
czyka „Jedynka” - Jolanta Mróz
Szacunkowa wartość: 
500 000 zł
Głównymi benefi cjentami 
projektu są uczniowie Szkoły 
Podstawowej nr 3 i Gimna-
zjum nr 1, lecz z obiektu ko-
rzystać będą mogli wszyscy 
mieszkańcy Sochaczewa. Po-
mysł zakłada budowę boiska 
piłkarskiego o wymiarach 
30m x 62m (pole gry 26m x 
56m), z trawą syntetyczną o 
wysokości minimum 40 mi-
limetrów. W ramach powyż-
szego boiska, w obrysie o wy-
miarach 20m x 40m będzie 
również boisko do gry w pił-
kę ręczną a także linie dwóch 
boisk do piłki koszykowej i 
trzech boisk do piłki siatkowej 
o wymiarach 19,1m x 32,1m 
(pole gry 15,1m x 28,1m). Do-
okoła boiska miałaby prze-
biegać trzytorowa bieżnia z 
nawierzchnią poliuretanową 
oraz skocznia do skoków w 
dal. Ponadto ma powstać bu-
dynek sanitarno-szatniowy o 
powierzchni użytkowej min. 

60 mkw. Kompleks miałby zo-
stać oświetlony ośmioma lam-
pami.

24. Klub dla 
Rodzin Wesoła 
Chata
Wnioskodawca: Grupa 
nieformalna „Wesoła Chata”
Szacunkowa wartość: 
100 000 zł
Głównym założeniem jest 
stworzenie miejsca dla ro-
dzin, gdzie będą odbywały 
się cykliczne spotkania. Staną 
się one formą rozrywki, miej-
scem wypoczynku, wymia-
ny doświadczeń, zdobywania 
wiedzy, wsparcia specjalistów, 
ale też okazją do integracji. 
Proponowanym przez autor-
ki projektu miejscem jest Mu-
zeum Ziemi Sochaczewskie-
go i Pola Bitwy nad Bzurą. 
Spotkania miałyby się odby-
wać cyklicznie, raz w miesią-
cu. Grupę docelową stanowią 
kobiety w ciąży oraz rodzi-
ce z dziećmi od 0 do 6 lat. W 
ramach spotkań odbywałyby 
się warsztaty ze specjalistami, 
m.in: doradcą laktacyjnym, 
położną, psychologiem, logo-
pedą, fi zjoterapeutą.

25. Oświetlenie 
płyty głównej 
boiska 
sportowego
Wnioskodawca: Rugby 
Veteran’s Orkan Sochaczew
Szacunkowa wartość: 
562 957,23 zł
Lokalizacją przedsięwzięcia 
jest płyta główna boiska sta-
dionu przy ul. Warszawskiej 
80, z której korzystają rugbi-
ści i piłkarze. Pomysł zakłada 
montaż i postawianie sześciu 
słupów oświetleniowych, po 
trzy na każdą stronę boiska, 
wraz z podłączeniem do źró-
dła energii. Obecnie możli-
wości użytkowania terenu są 
ograniczone, uniemożliwiają 
chociażby prowadzenie zajęć 
w godzinach popołudniowych. 
Brak oświetlenia stadionu kil-
kakrotnie wykluczył również 
nasze miasto i kluby sportowe 
z organizacji imprez o zasięgu 
ogólnopolskim. 

onych do SBO
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Termomodernizacja obiek-
tów użyteczności publicz-
nej, rozwój społeczeństwa 
informacyjnego, stworze-
nie atrakcyjnych miejsc pod 
względem rekreacji i tu-
rystyki, działania mające 
na celu szeroko rozumianą 
ochronę środowiska, popra-
wa infrastruktury drogo-
wej - to zadania, na które 
Sochaczew stara się pozy-
skać fundusze z Unii Euro-
pejskiej i programów rzą-
dowych. Sprawdziliśmy, na 
jakim etapie są poszczegól-
ne wnioski. Pytamy, jakie 
będą dalsze działania Urzę-
du Miejskiego?

Trzy obiekty 
do termomodernizacji
25 lutego ratusz złożył wnio-
sek o dofi nansowanie termo-
modernizacji trzech budynków 
administrowanych przez miej-
skie jednostki organizacyjne. 
Chodzi o siedzibę Sochaczew-
skiego Centrum Kultury przy 
ul. 15 Sierpnia 83, fi lię SCK w 
Chodakowie oraz drugi obiekt 
w tej dzielnicy - halę sportową 
MOSiR przy ul. Chopina. Do-
fi nansowanie można pozyskać 
za pośrednictwem Regional-
nego Programu Operacyjnego 
Województwa Mazowieckie-
go na lata 2014-2020, Działanie 
4.2 - Efektywność energetycz-
na. Zadanie to stanowi także 
część Planu Gospodarki Nisko-
emisyjnej realizowanego przez 
Urząd Miejski. 

- Nasz projekt, złożo-
ny do Mazowieckiej Jed-
nostki Wdrażania Progra-
mów Unijnych, przeszedł 
już pozytywnie pierwszy 
etap polegający na jego oce-
nie formalnej. Teraz jest we-
ryfi kowany przez komisję 
konkursową pod względem 
merytorycznym. Kosztory-
sowa wartość inwestycji zo-
stała wyceniona na 5,2 mln 
zł. Poziom dofi nansowania 
na to przedsięwzięcie wyno-
si 80 proc. Zatem środki ze-
wnętrzne, o które się ubie-

gamy, to 4,16 mln zł - mówi 
burmistrz Piotr Osiecki.

Kompetencje cyfrowe
Kolejny projekt przekaza-
ny Mazowieckiej Jednost-
ce Wdrażania Programów 
Unijnych zakłada stwo-
rzenie pracowni dydakty-
ki cyfrowej. Ma on na celu 
rozwój kompetencji infor-
matycznych u nauczycieli i 
uczniów 20 szkół z obszaru 
siedmiu gmin województwa 
mazowieckiego, w tym So-
chaczewa. Nabór wniosków 
ruszył 1 czerwca tego roku. 
Urząd Miejski złożył pro-
jekt w partnerstwie z Mazo-
wieckim Stowarzyszeniem 
Gmin na Rzecz Rozwo-
ju Społeczeństwa Informa-
cyjnego. Środki na to zada-
nie można pozyskać z RPO 
WM 2014-2020, oś prioryte-
towa 10.1 - Edukacja ogólna 
i przedszkolna. Poziom do-
fi nansowania przedsięwzię-
cia jest bardzo atrakcyjny, 
bo wynosi blisko 95 proc. 
Wartość projektu to 3,17 
mln zł a możliwe dofi nan-
sowanie z Unii wynosi 3,01 
mln zł.

W ramach projektu w jed-
nej z sochaczewskich placówek 
oświatowych powstanie pra-
cownia technologii informa-
cyjnych i komunikacyjnych. 
Nic nie stoi jednak na przeszko-
dzie, aby w zajęciach mogli brać 
udział uczniowie z pozostałych 
miejskich placówek oświato-
wych. Przedsięwzięcie zakłada 
m.in. szkolenie dzieci i młodzie-
ży dotyczące zagrożeń w cyber-
przestrzeni. Uczniowie danej 
szkoły będą mogli także roz-
wijać swoje kompetencje cyfro-
we poprzez utworzenie szkolnej 
telewizji lub radia cyfrowego. 
Sala dydaktyki cyfrowej będzie 
umożliwiała również prowa-
dzenie zajęć z osobami niepeł-
nosprawnymi, ponieważ kom-
putery będą posiadały specjalne 
oprogramowanie ułatwiające 
korzystanie z nich. 

Przebudowa podzamcza
Zdecydowanie największym 
zadaniem inwestycyjnym, pla-

nowanym przez ratusz przy 
udziale środków zewnętrz-
nych, będzie kolejny etap za-
gospodarowania terenów nad 
Bzurą. 30 czerwca miasto zło-
żyło dokładny opis projektu 
i wniosek o dofi nansowanie. 
Wysokość możliwego dofi -
nansowania to 3,53 mln zł. Na-
bór projektów prowadzony jest 
w ramach działania 5.3 Dzie-
dzictwo kulturowe - Wzrost 
regionalnego potencjału tu-
rystycznego poprzez ochronę 
obiektów zabytkowych. 

Ratusz ubiega się o pienią-
dze na przebudowę muszli kon-
certowej przy ul. Podzamcze. 
Planuje wyburzenie istnieją-
cej sceny i w jej miejscu budo-
wę nowego, zadaszonego am-
fi teatru wraz z zapleczem dla 
obsługi (szatnia, przebieralnia, 
wc, pomieszczenie porządko-
we). Nad sceną przebiegać ma 
ścieżka dla pieszych, łagodnie 
schodząca do podnóża zam-
ku. Niezbędny jest też remont 

widowni, która na miejscach 
siedzących ma pomieścić 900-
1000 osób, a wraz ze stojącymi 
zapewnić dobry widok dwóm 
tysiącom gości. Jeśli inwestycja 
zostanie zrealizowana zgodnie 
z planem, to według zapewnień 
burmistrza Piotra Osieckiego w 
2018 roku Dni Sochaczewa po-
wrócą na Podzamcze.

Zielone płuca 
Sochaczewa
Do końca września ratusz pla-
nuje złożyć kolejny duży pro-
jekt. Jego tytuł to „Poprawa 
jakości środowiska miejskie-
go poprzez renowację i rozwój 
terenów zielonych”. Zawiera 
on kilka elementów. Jednym z 
nich, o czym już pisaliśmy, bę-
dzie renowacja parku przy ul. 
Traugutta. Koncepcja inwe-
stycji ma być spójna z plano-
waną przebudową amfi teatru. 
Według założeń projektowych 
modernizacja parku musi ko-
respondować z planowanym 

zagospodarowaniem okolic 
wzgórza zamkowego. Amfi te-
atr i nadbrzeże oraz park mają 
być spójne architektoniczne, 
uzupełniać swoje funkcje. Ko-
lejną częścią przedsięwzięcia 
ma być renowacja parku Gar-
bolewskich, znajdującego się 
przy szkole muzycznej. 

Następne zadanie bę-
dzie realizowane w Choda-
kowie - zaplanowano tam re-
staurację zabytkowego parku 
podworskiego. Ostatnie przed-
sięwzięcie tego dużego pro-
jektu zakłada utworzenie tak 
zwanej zielonej kurtyny przy 
ulicy Olimpijskiej, oddzielają-
cej strefę przemysłową od osie-
dla domów jednorodzinnych. 
W pasie zieleni znajduje się tam 
obecnie 49 drzew, a ratusz chce 
nasadzić dodatkowe 62 sztuki 
(głogi, jarzęby, klony). 

- Na te zadania będziemy 
starali się pozyskać środki z 
unijnego programu Infrastruk-
tura i środowisko (działanie 

2.5.2). Nabór wniosków trwa 
do 30 września, a jednostką 
wdrażającą projekt jest Naro-
dowy Fundusz Ochrony Śro-
dowiska i Gospodarki Wod-
nej. Planowana inwestycja jest 
kompleksowym podejściem do 
infrastruktury zieleni miejskiej. 
Możliwe jest pozyskanie atrak-
cyjnego dofi nansowania na po-
ziomie 85 procent. Mamy już 
przygotowane projekty tech-
niczne. Czekamy teraz na wy-
liczenia kosztorysowe - komen-
tuje z-ca burmistrza Dariusz 
Dobrowolski.

Następne w kolejce
Również do 30 września trwa 
nabór wniosków do „Pro-
gramu Rozwoju Powiatowej 
i Gminnej Infrastruktury 
Drogowej na lata 2016-2019”. 
W ramach rządowego pro-
gramu ratusz planuje kon-
tynuację przebudowy uli-
cy Płockiej, na odcinkach 
od ul. Gawłowskiej do Cheł-
mońskiego (to odcinek będą-
cy własnością miasta) oraz od 
skrzyżowania z ul. Łowicką 
do ul. Lubiejewskiej.  

W planach jest też złożenie 
kolejnego wniosku do Narodo-
wego Funduszu Ochrony Śro-
dowiska i Gospodarki Wod-
nej. Działanie 4.1 „Odnawialne 
źródła energii”, realizowane w 
ramach RPO WM 2014-2020, 
umożliwia pozyskanie środ-
ków na budowę i przebudo-
wę infrastruktury służącej do 
produkcji i dystrybucji ener-
gii odnawialnej. Będą mogli 
z tego korzystać indywidual-
ni benefi cjenci, którzy zdecy-
dują się na instalację na przy-
kład tak zwanych pomp ciepła. 
Poziom dofi nansowania dla 
tego działania wynosi 80 proc. 
Przy wkładzie własnym w wy-
sokości 20 proc. koszt zaku-
pu i instalacji takich urządzeń 
wyniesie ok. 5 tys. zł. Żeby jed-
nak wniosek miał szanse po-
wodzenia, musi zostać złożo-
ny w partnerstwie przez kilka 
samorządów. Obecnie trwa-
ją rozmowy o współpracy na-
szego miasta w tym zakresie 
z władzami samorządowymi 
Żyrardowa.

Miliony do wzięcia na miejskie projekty
Urząd Miejski sukcesywnie składa wnioski o środki zewnętrzne. W ostatnich miesiącach rozpoczął się nabór projektów do 
kilku istotnych dla Sochaczewa konkursów w ramach Regionalnego Programu Operacyjnego Województwa Mazowieckiego 
na lata 2014-2020. Ratusz czeka na rozstrzygnięcie trzech konkursów, a w planach jest złożenie kolejnych wniosków. Jeszcze 
w tym roku samorząd może się wzbogacić o dodatkowe miliony złotych na realizację planowanych inwestycji.

Ratusz zabiega o pieniądze na kompleksową renowację podzamcza i parku przy ulicy Traugutta
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Czytelniczka: piszcie o pedofi lach
„Proszę panią o artykuły o pedofi lach. Może pani pomóc wykorzystywanym dzieciom”. Tak w liście do 
autorki tego tekstu prosiła nasza czytelniczka po lekturze artykułu „Przypadki Stanisława P.”

Jolanta 

Śmielak-Sosnowska
jolanta.sosnowska@sochaczew.pl

Kanwą dla korespondencji 
stał się wspomniany arty-
kuł „Przypadki Stanisława 
P.”, w którym opisywali-
śmy zarzuty w stosunku do 
71-letniego mężczyzny po-
dejrzewanego, a obecnie 
oskarżonego o lubieżne za-
chowania w stosunku do 
nieletnich. (Więcej na ten 
temat piszemy obok.)

Bez usprawiedliwienia
Autorkę dwóch listów, 

podpisującą się imieniem 
Iza, zabolało jedno ze sfor-
mułowań użytych we wspo-
mnianym artykule z marca 
tego roku. Napisaliśmy wte-
dy, że: „Nikt z rodziny go nie 
odwiedza, mimo że ma troje 
dorosłych już dzieci”. Nasza 
czytelniczka mylnie potrak-
towała to zdanie jako uspra-
wiedliwienie dla opisywa-
nych zachowań mężczyzny 
i przytoczyła własne drama-
tyczne doświadczenia, choć 
nie dotyczą one opisywane-
go przez nas przypadku.

„Jestem dzieckiem pe-
dofi la. Było nas w domu tro-
je. Ja, siostra i brat. Mój oj-
ciec dobierał się do nas od 
kiedy tylko pamiętam. Naj-
gorzej było wieczorem. Wy-
korzystywał nas w czasie 
każdej kąpieli. Przychodził 
też do naszego pokoju niby 
czytać nam książki albo się 
modlić, a tak naprawdę, 
żeby nas dotykać. Przycho-
dził często w nocy. Zabie-
rał nas też na niby wyciecz-
ki (...) i wypożyczał innym 
pedofi lom” - pisze pani Iza. 
Z jej wypowiedzi „wycieli-
śmy” dwa najbardziej dra-
matyczne zdania, w których 
relacjonuje ze szczegółami, 
co kazał im robić ojciec.

Opisywane przez na-
szą czytelniczkę zdarzenia 
miały miejsce 20 lat temu. 
Mimo że dzieci skarżyły się 
różnym osobom, nikt im 
nie pomógł. Pani Iza pisze: 
„Będąc dziećmi mówiliśmy 
o tym swojej mamie, babci, 
wychowawczyni, pielęgniar-
ce, sąsiadce. Jedyną osobą, 

która nam uwierzyła, była 
ukochana do dzisiaj sąsiad-
ka - pani Zosia. Ona walczy-
ła o nas. Poszła na policję, do 
opieki społecznej, ale jej też 
nikt nie uwierzył”. 

Takie zwierzenia wyma-
gały od autorki listów nie-
zwykłej determinacji i od-
wagi. Opowiadanie o tak 
traumatycznych przeży-
ciach, to przecież każdo-
razowy powrót strasznych 
wspomnień. Mimo na-
mów ze strony redakcji, na-
sza czytelniczka nie zdecy-
dowała się na spotkanie w 
cztery oczy, przysłała nam 
za to relacje kolejnych osób 
wykorzystywanych sek-
sualnie. Większość z nich 
poznała na terapii dla wy-
korzystywanych dzieci, w 
której uczestniczyła już jako 
osoba dorosła.

Jeden z dramatów prze-
żyła młoda kobieta i jej 
6-letnia córeczka, które były 
usypiane przez męża - pe-
dofi la, po to, aby mógł wy-
korzystywać dziecko. Przez 
dwa lata mężczyzna poda-
wał im środki nasenne, po 
których nie były w stanie 
funkcjonować. Lekarze su-
gerowali nerwicę i podawa-
li swoje leki. Sprawa wyszła 
na jaw dzięki matce kobiety, 
która, jak to określił jej zięć-
-zwyrodnialec, ciągle „wę-
szyła” i której zabronił wstę-
pu do domu.

„Inna znajoma z naszej 
grupy nie ma nerki, bo oj-
ciec wkładając jej do pupy, 

oprócz brudnych paluchów, 
długopisy i inne przedmio-
ty, doprowadził do takiej in-
fekcji, że ropa się z niej lała” 
- pisze pani Iza i dodaje, że 
jej siostra do dzisiaj mdleje, 
jeśli za bardzo zbliży się do 
niej obcy mężczyzna.

Nasza czytelniczka twier-
dzi, że zerowa wiedza wie-
lu ludzi dotycząca pedofi -
lów przeraża tak samo, jak 
skala okrucieństw, jakich się 
dopuszczają. Pytamy więc 
psychologa z Miejskiego 
Ośrodka Pomocy Społecz-
nej, Agnieszkę Parzydeł, jak 
rozpoznać pedofi la w najbliż-
szym otoczeniu i co zrobić, 
aby inne dzieci nie musiały 
przechodzić przez to samo, 
co bohaterka artykułu. 

„Zły dotyk” w domu
Specjaliści przypomi-

nają, że terminem „pedofi-
lia” wg. Międzynarodowej 
Statystycznej Klasyfika-
cji Chorób i Problemów 
Zdrowotnych ICD10 okre-
śla się „Kontakty  seksual-
ne  osoby  dorosłej  z  dzieć-
mi,  najczęściej  w  wieku  
przed  pokwitaniem  lub  
pokwitania”. Jest to bardzo 
skąpa i nic niewyjaśniająca 
definicja, jednak daje in-
formację, że pedofilia jest 
klasyfikowana jako zabu-
rzenie psychiczne i tak po-
winna być traktowana. Po-
dobnie jak w przypadku 
innych zaburzeń i innych 
przestępstw, nie ma regu-
ły i nie ma gwarancji sku-

teczności podejmowanych 
działań. 

- W naszych umysłach 
cały czas pokutuje stereo-
typ, że pedofi l to osoba obca, 
z marginesu społeczne-
go, która czai się za rogiem, 
aby porwać dziecko, tym-
czasem okazuje się, że więk-
szość tego typu przestępców 
to osoby bliskie, członko-
wie rodziny, sąsiedzi, kole-
dzy rodziców, przez co na-
sza czujność jest znacznie 
przytępiona. Nie istnieje jed-
na, charakterystyczna ce-
cha, po której możemy bez-
błędnie rozpoznać pedofi la. 
Generalnie są to osoby dą-
żące do kontaktu z dzieć-
mi, szukające izolacji z nimi, 
bacznie obserwujące ich za-
chowanie, czasami podglą-
dające, jednak nie jest to re-
guła. - twierdzi Agnieszka 
Parzydeł. - Najskuteczniej-
szą metodą chroniącą dzie-
ci przed pedofi lami, dają-
cą szansę na interwencję „w 
porę” są częste rozmowy z 
dziećmi, słuchanie sygna-
łów, jakie nam wysyłają. Je-
śli dziecko nie chce przeby-
wać z „wujkiem”, obawia się 
go, jest smutne w jego obec-
ności, szuka pretekstu, aby 
uniknąć spotkania, to ma 
ku temu jakiś powód. Nie-
koniecznie musi to być „zły 
dotyk”, jednak rodzic powi-
nien wnikliwie przyjrzeć się 
przyczynie. Zdarza się rów-
nież, że można zaobserwo-
wać przedmioty, których 
dziecko nie miało wcześniej, 

niewielkie sumy pieniędzy - 
to również powinno zanie-
pokoić rodziców.

Słuchajmy dzieci
I najważniejsze, o czym 

mówi psycholog, należy za-
wsze dawać wiarę dziecku. 
Jeśli znamy nasze dziecko, 
znamy jego reakcje, a ono 
nam ufa, jesteśmy dla niego 
jedyną osobą, której może 
powierzyć swój dramat. Je-
żeli w nas zwątpi, to nie po-
zostanie mu już nikt więcej.

Pedofi lia jest zaburze-
niem, ale także czynem ka-
ralnym. Jeśli poweźmiemy 
informację o czyimś niepo-
kojącym zachowaniu, krzyw-
dzącym inne osoby, naszym 
obowiązkiem jest zgłosić to 
odpowiednim instytucjom, a 
przede wszystkim zapewnić 
bezpieczeństwo ofi erze. W 
naszym mieście funkcjonu-
je Miejski Ośrodek Pomocy 
Społecznej, Powiatowe Cen-
trum Pomocy Rodzinie - in-
stytucje, w których specjaliści 
pracy z rodziną, psycholodzy 
są przygotowani do pomo-
cy i pokierowania osób, któ-
re zgłoszą się z takim proble-
mem. Można również udać 
się bezpośrednio na policję. 
Funkcjonariusze są również 
przygotowani do podjęcia 
działań w kierunku pomocy 
osobom mającym kontakty z 
pedofi lem. 

Przez 20 lat, a więc od 
czasów, które opisuje nasza 
czytelniczka, wiele się zmie-
niło. Zarówno zwykli ludzie, 
jak i instytucje, są bardziej 
wyczulone na zachowania 
krzywdzące dzieci. Jeśli na-
tomiast jedno z rodziców 
dopuszcza się takich prze-
stępczych zachowań, po-
winnością drugiego jest ich 
przerwanie i zgłoszenie do 
odpowiednich instytucji. 

- Obowiązkiem rodzica 
jest chronić swoje dziecko 
i każda zmiana jego zacho-
wania, wahanie nastrojów, 
wybuchy złości, płaczu, po-
winny zmobilizować rodzi-
ca do szukania przyczyny. 
Niezależnie od tego, jaka 
ona jest - dodaje Agnieszka 
Parzydeł.

Przestępstwa seksualne na dzieciach zostawiają w ich psychice ślad do końca życia

Prokuratura 
oskarżyła 
Stanisława P.
25 lipca do Sądu Rejonowe-
go w Sochaczewie wpłynął 
akt oskarżenia przeciwko 
Stanisławowi P., któremu 
prokuratura zarzuca czy-
ny lubieżne w stosunku do 
małoletnich dziewczynek. 
Prokuratura będzie się do-
magać dla 71-letniego męż-
czyzny kary bezwzględne-
go pozbawienia wolności.

Tematem zajmowaliśmy się 
w marcu tego roku, kiedy 
sprawa Stanisława P. trafi ła 
do prokuratury. Ta zarzuciła 
mu, że w okresie od stycznia 
do lutego 2016 r., działając 
ze z góry powziętym zamia-
rem, doprowadził małolet-
nie poniżej 15 roku życia do 
poddania się innym czyn-
nościom seksualnym. Wo-
bec mężczyzny zastosowano 
trzymiesięczny areszt, który 
następnie przedłużono.

Organy ścigania zainte-
resowały się 71-latkiem po 
doniesieniach Miejskiego 
Ośrodka Pomocy Społecz-
nej, którego pracownicy po-
zyskali wiedzę o dziwnych 
relacjach łączących „dziad-
ka”, jak kazał się nazywać, 
z nieletnimi dziewczętami.

Prowadzący tę sprawę 
prokurator Damian Zim-
niak powiedział nam, że, na 
podstawie zgromadzone-
go materiału, będzie się do-
magał dla Stanisława P. kary 
bezwzględnego pozbawie-
nia wolności. Czyny zarzuca-
ne mężczyźnie są zagrożone 
karą do 12 lat więzienia. (sos)

Sprawca pobicia 
zatrzymany
Policjanci z KPP Sochaczew 
zatrzymali sprawcę brutal-
nego napadu.
Łukasza P., 29-letniego miesz-
kańca powiatu sochaczew-
skiego, 24 lipca, około godziny 
18:00, na ulicy Wyszogrodzkiej  
podbiegł do jadącego rowerem 
39-letniego mężczyzny, zrzucił 
go z roweru, zadał mu kilka cio-
sów rękoma i nogami, po czym 
zabrał mu 500 złotych oraz bu-
telkę wódki i dwa piwa. 

Pokrzywdzony z obraże-
niami ciała trafi ł do szpitala. 
Sprawca oczekuje na decyzję 
sądu w sprawie zastosowania 
w stosunku do niego tymczaso-
wego aresztu.
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Przypominamy, że w So-
chaczewie funkcjonuje Biu-
ro Rzeczy Znalezionych. 
Mieści się ono w budynku 
Starostwa Powiatowego 
przy ul. Marszałka Józefa 
Piłsudskiego 65, na drugim 
piętrze w pok. nr 210 w Wy-
dziale Organizacyjnym. 
Biuro czynne jest w ponie-
działki od godz. 10.00 do 
18.00 oraz od wtorku do 
piątku w godz. od 8.00 do 
16.00. Można też kontakto-
wać się telefonicznie pod nr 
tel. 46 864 18 49. 

Do biura mogą zgła-
szać się nie tylko osoby, któ-
re poszukują swoich zagu-
bionych rzeczy, ale także ci, 
którzy przypadkowo przed-
mioty odnajdą, a nie są w 
stanie określić ich właści-
cieli. 

Pamiętajmy jednocze-
śnie, że do Biura Rzeczy 

Znalezionych nie przynosi-
my: 

- przedmiotów znalezio-
nych w budynkach publicz-
nych, w pomieszczeniach 
otwartych dla publiczno-
ści oraz rzeczy znalezionych 
w środkach transportu pu-
blicznego. W takich przy-
padkach znalazca jest zobo-
wiązany oddać znaleziony 
przedmiot do zarządcy bu-
dynku lub pomieszczenia 
bądź zarządcy środka trans-
portu publicznego,

- sprzętu lub ekwipun-
ku wojskowego, dokumentu 
wojskowego, a w szczegól-
ności legitymacji, książecz-
ki lub zaświadczenia woj-
skowego, karty powołania 
albo mapy wojskowej, bro-
ni, amunicji, materiałów 
wybuchowych, aparatury 
radiowo-nadawczej, dowo-
dów osobistych, paszpor-

tów i innych dokumentów 
podróży, które należy oddać 
do najbliższego posterunku 
policji.

Ponadto w myśl usta-
wy o rzeczach znalezionych, 
starosta może odmówić 
przyjęcia rzeczy, której sza-
cunkowa wartość nie prze-
kracza 100 złotych, chyba, 
że jest to rzecz o wartości 
historycznej, naukowej lub 
artystycznej.

Informacje o zasa-
dach działania Biura Rze-
czy Znalezionych oraz in-
formacja o znalezionych 
przedmiotach dostępne są 
na stronach Biuletynu In-
formacji Publicznej Sta-
rostwa Powiatowego w 
Sochaczewie www.socha-
czew-powiat.bip.org.pl.

Starostwo Powiatowe 

w Sochaczewie

Planowane działania w ra-
mach projektu obejmują 
kontynuację i rozszerzenie 
działania Centrum Przeciw-
działania Przemocy, w któ-
rym osoby uwikłane w prze-
moc w rodzinie w jednym 
miejscu mogą skorzystać z 
pomocy wszystkich specjali-
stów: psychologa, prawnika, 
policjanta, psychoterapeuty 
ds. uzależnień, pracownika 
socjalnego, konsultanta ds. 
przeciwdziałania przemocy.

Spotkania odbywa-
ją się w pomieszczeniu 
przystosowanym do pra-
cy terapeutycznej, zapew-
niającym komfort i bezpie-
czeństwo.

Ważnym elementem 
jest przystosowanie miejsca 
do działań grupowych, co 
zagwarantuje komfort pra-
cy grupowej, a także zapew-
ni dyskrecję i bezpieczeń-
stwo, co jest nieodzownym 
elementem pracy z ofi ara-
mi przemocy. Aby centrum 
mogło w pełni profesjonal-
nie działać, planujemy do-
posażenie pomieszczenia 
znajdującego się w MOPS 
z dala od pokojów pracow-
ników socjalnych, w dodat-
kowe elementy ułatwiające, 
usprawniające pracę i spra-
wiające, że zamierzone cele 
będą możliwe do zrealizo-
wania w pełni.

Ważnym i nowatorskim 
elementem są działania in-
formacyjne, jakie planuje-
my podjąć w formie wyda-
nia informatora, w którym 
zawarte będą informacje 
na temat wszystkich miejsc 
w naszym mieście, w ja-
kich mogą uzyskać pomoc i 
wsparcie osoby uwikłane w 
przemoc. 

Aby zwiększyć dostęp-
ność proponowanych przez 
nas konsultacji specjali-
stycznych a także uwrażli-
wić społeczeństwo na pro-
blem przemocy, planujemy 

zorganizować Dni Profi -
laktyki „Sochaczew Prze-
ciw Przemocy” w formie 
dyżurów konsultantów 
w odległych od centrum 
miasta dzielnicach Socha-
czewa. Dotychczas nie było 
to praktykowane, jednak 
widzimy potrzebę takich 
działań. Pierwsze z pięciu 
takich spotkań odbędzie się 
w kościele św. Wawrzyńca w 
Sochaczewie 31 sierpnia br.

Ponadto zaplanowano 
wspieranie i tworzenie grup 
samopomocowych, eduka-
cyjnych i wsparcia, profi -

laktykę zachowań przemo-
cowych, 

- grupa edukacyjna dla 
osób uwikłanych w prze-
moc w rodzinie - ofi ar prze-
mocy 

- grupa edukacyjna dla 
rodziców mających proble-
my wychowawcze z dziećmi 

- grupa warsztatowa dla 
dzieci i młodzieży z rodzin 
z problemem przemocy - w 
ramach spotkań grupy pla-
nujemy działania edukacyj-
ne, wspierające, profi lak-
tyczne, ogólnorozwojowe, 
rozładowujące napięcie. W 
działania grupy włączone 
zostaną formy socjotera-
peutyczne.

- grupa edukacji społecz-
nej - podczas spotkań grupy 
planujemy poruszać zagad-
nienia związane z szeroko 
pojętą asertywnością, ko-
munikacją, autoprezentacją. 
Tego typu zajęcia są w peł-
ni zasadne z uwagi na obni-
żoną samoocenę osób dozna-
jących przemocy w rodzinie, 
brak wiary we własne możli-
wości, brak pewności siebie i 
wiary w skuteczność działań 
przez siebie planowanych. 
Proponowana przez nas gru-
pa z dużym prawdopodo-
bieństwem przyczyni się do 
zniwelowania defi cytów.

- grupa edukacyjna dla 
ojców - podczas spotkań 
grupy będą poruszane tema-
ty związane z wychowywa-
niem dzieci, budowaniem 
autorytetu, stosowania kon-
struktywnych metod wy-
chowawczych budujących 
w dziecku poczucie ważno-
ści, adekwatną samoocenę i 
pewność siebie. Jest to for-
ma pomocy skierowana do 
osób stosujących nieprawi-
dłowe metody wychowaw-
cze, co bezpośrednio prze-
kłada się na nieprawidłowe 
relacje w rodzinie. 

Wszystkie zajęcia, oprócz 
Dni Profi laktyki, odbywają się 
w siedzibie Miejskiego Ośrod-
ka Pomocy Społecznej w So-
chaczewie przy al. 600-lecia 
90 w godzinach 16:00-18:00. 
O Dniach Profi laktyki bę-
dziemy informowali na bie-
żąco, pierwsze odbędzie się w 
kościele św. Wawrzyńca w So-
chaczewie 31.08.2016 r. w go-
dzinach 16-18.

Osoby zainteresowane 
powyższymi formami pomo-
cy prosimy o kontakt z pra-
cownikami MOPS w godzi-
nach pracy ośrodka, tj. od 
poniedziałku do piątku od 
8:00 do 16:00 lub pod nume-
rem telefonu 46 863 14 81.

Urszula Opasiak zastąpi 
Adama Radożyckiego na 
stanowisku dyrektora Po-
wiatowego Zespołu Edu-
kacji, Kultury i Sportu. 28 
lipca zarząd powiatu za-
twierdził zmiany.
- Współpraca z Panem była 
dla nas wielką przyjemno-
ścią. Zawsze cechował ją 
wysoki stopień profesjona-
lizmu i kreatywności oraz 
wzajemne zrozumienie. 
Zawsze można było liczyć 
na Pana pomoc, wsparcie 
i operatywność, za co ser-
decznie dziękujemy - mó-
wiła starosta Jolanta Gon-
ta, która w imieniu swoim 
i całego zarządu dziękowa-
ła Adamowi Radożyckiemu. 

Adam Radożycki od 
kwietnia 2015 roku piasto-
wał funkcję dyrektora Po-
wiatowego Zespołu Edu-
kacji, Kultury i Sportu. 

Teraz uznał, że przyszedł 
czas na realizację pla-
nów w życiu prywatnym. 
Przed objęciem stanowi-
ska w PZEKiS jako dy-
rektor kierował Zespołem 
Szkół Ogólnokształcących 
w Sochaczewie. Żegnając 
się ze współpracownikami 
i władzami powiatu dyrek-
tor Radożycki był wyraź-
nie wzruszony. 

Stanowisko dyrekto-
ra PZEKiS obejmie  Urszu-
la Opasiak, dotychczaso-
wa wicedyrektor w Zespole 
Szkół im. Jarosława Iwasz-
kiewicza w Sochaczewie. W 
czwartek 28 lipca w staro-
stwie rozstrzygnięty został 
konkurs w tej sprawie. Tego 
samego dnia zebrał się za-
rząd powiatu, zatwierdzając 
kandydaturę. (opr. sos)

Zmiana na stanowisku dyrektora

Adam Radożycki przyjmuje podziękowania od starosty Jolanty Gonta

Jeśli zgubiłeś lub znalazłeś...

Sochaczew Przeciw Przemocy
Miejski Ośrodek Pomocy Społecznej w 
Sochaczewie realizuje projekt „Sochaczew 
Przeciw Przemocy” w ramach programu 
osłonowego „Wspieranie jednostek 
samorządu terytorialnego w tworzeniu 
systemu przeciwdziałania przemocy 
w rodzinie” współfi nansowanego ze 
środków Ministra Rodziny, Pracy i 
Polityki Społecznej. Wnioskodawcą 
jest Gmina Miasto Sochaczew, a 
realizatorem Miejski Ośrodek Pomocy 
Społecznej. Celem zadania jest podjęcie 
działań profi laktycznych w zakresie 
przeciwdziałania przemocy w rodzinie.
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WYDARZENIA

Jolanta Sosnowska
jolanta.sosnowska@sochaczew.pl

Z Justyną Kośką i Domini-
ką Tępczyk spotykam się 
kilka dni po ich powrocie 
z ŚDM. Na twarzach nadal 
widać zmęczenie, ale obie 
są szczęśliwe, bo przeży-
ły coś wyjątkowego. Nale-
ży dodać, że zarówno Justy-
na, jak i Dominika należą 
do grona sochaczewskich 
wolontariuszy najbardziej 
zaangażowanych w orga-
nizację ŚDM. Mają za sobą 
wielomiesięczne przygoto-
wania, uwieńczone Dnia-
mi w Diecezji, kiedy to So-
chaczew gościł grupę ponad 
50 Włochów. Nasi wolonta-
riusze towarzyszyli im pod-
czas kilkudniowego poby-
tu, szczelnie wypełnionego 
różnymi wydarzeniami, po 
czym ruszyli na tydzień do 
Krakowa. Tam też żyli in-
tensywnie, dzieląc czas 
między modlitwę i spotka-
nia z papieżem a propozycje 
przygotowane dla młodych.

Kiedy pytam, co je naj-
bardziej poruszyło na ŚDM, 
odpowiadają, że pierwszy 
przyjazd do Krakowa z Mia-
steczka Łowickiego w Śle-
dziejowicach, gdzie byli za-
kwaterowani.

- To było nieprawdopo-
dobne. Nieprzebrane tłu-
my młodych ludzi z całego 
świata, roześmianych, wita-
jących się ze sobą. Radość i 
entuzjazm były tak ogrom-
ne, że natychmiast udzielały 
się nowo przybyłym. I dru-
ga rzecz - towarzysząca nam 
cały czas świadomość obec-
ności papieża Franciszka - 
opowiada Dominika.

Sochaczewianie uczest-
niczyli we wszystkich wy-
darzeniach ŚDM - ceremo-
nii otwarcia, Mszy św. z 
udziałem papieża, w Dro-
dze Krzyżowej, nocnym 
czuwaniu przed niedzielną 
Eucharystią, byli także na 
Franciszkańskiej, pod słyn-
nym oknem papieskim.

- Podczas sobotniego czu-
wania w Brzegach miałyśmy 

możliwość przejścia do sek-
torów bliżej ołtarza - wspo-
mina Justyna. - Ale żeby się 
tam znaleźć, zjawiłyśmy się 
na miejscu ok. godz. 14-15. 
Wszyscy w bliższych sekto-
rach przechodzili kontrolę 
osobistą oraz bagażu. Musia-
łyśmy wypakować plecaki i 
pokazać ich zawartość, napić 
się z własnej butelki, jeśli ktoś 
miał aparat fotografi czny, ro-
bił zdjęcie na dowód, że to 
tylko aparat, a nie np. jakieś 
urządzenie pirotechniczne. 
W plecaku miałam dezodo-
rant i małe radio, dezodorant 
musiałam wyrzucić, a radyj-
ko zostało dokładnie spraw-
dzone. Byłam już nawet goto-
wa je zostawić, ale po kontroli 
ochrona mi je oddała - opo-
wiada Justyna.

Dziewczęta chwalą or-
ganizację ŚDM. Począwszy 
od Miasteczka Łowickiego, 
gdzie 700 uczestników do-
stawało dwudaniowy obiad, 
miało zapewniony nocleg w 
namiotach, dostęp do sanita-
riatów i internetu oraz sklepi-
ki, w których można się było 
zaopatrzyć w pieczywo i nie-
zbędne produkty, na Kra-
kowie kończąc. Miasto było 
świetnie przygotowane na 
przyjęcie setek tysięcy wier-
nych, łącznie z propozycja-
mi kulturalnymi w ramach 

Festiwalu Młodych. Również 
miejsca spotkań z papieżem 
na krakowskich błoniach i 
w Brzegach nie pozostawia-
ły nic do życzenia. Wszędzie 
rozdawano bezpłatnie bu-
telki z wodą, było dużo sa-
nitariatów, a bezpieczeństwa 
wiernych strzegły tysiące po-
licjantów w mundurach i po 
cywilnemu.

Sochaczewskim wo-
lontariuszom towarzyszy-
li księża z naszych parafi i: 
ks. Roman Sękalski i ks. Ja-
rek Łękarski. Do Krakowa 
przyjechali również biskupi 
łowiccy: Andrzej F. Dziuba i 
Wojciech Osial, którzy gło-
sili katechezy dla młodych i 
oczywiście uczestniczyli w 
spotkaniach z papieżem.

- Kiedy podczas nie-
dzielnej Mszy św. Franci-
szek zapowiedział, że kolej-
ne dni młodzieży odbędą 
się w Panamie, spojrzeliśmy 
na siebie i razem krzyknęli-
śmy: „Jedziemy!” - opowia-
da Justyna. - Mamy trzy lata 
na to, aby uzbierać pienią-
dze.

- I po raz kolejny prze-
czytać to, co mówił papież, 
bo każde jego słowo wydaje 
się ważne. O młodych eme-
rytach, o kanapowcach, o 
stosunku do emigrantów - 
dodaje Dominika.

Cała sochaczewska grupa 
jest także zgodna co do tego, że 
dla jej członków Światowe Dni 
Młodzieży nie mogą się za-
kończyć wraz z wyjazdem pa-
pieża Franciszka. Wzmocnie-
ni wiarą, naładowani energią, 
myślą o stworzeniu wspólno-
ty, która pozwoliłaby im dzia-
łać na tym polu dalej. O tym 
samym wspominał biskup 
Andrzej Franciszek Dziuba 
podczas ostatniej katechezy 
w Miasteczku Łowickim. Na 
spotkaniu podsumowującym 
ŚDM, zaplanowanym pod ko-
niec sierpnia w Żyrardowie, 
pewnie zapadną jakieś decy-
zje w tej sprawie.

A póki co, Justyna i Do-
minika nie wytrzymały zbyt 
długo bez duchowych prze-
żyć. 5 sierpnia odprowadzi-
ły do pierwszego przystanku 
pielgrzymkę na Jasną Górę, 
a 12 sierpnia planowały do-
jechać na trasę, dołączyć do 
grupy Błękitnej i 15 sierpnia, 
razem ze wszystkimi, wró-
cić do Sochaczewa. Pewnie, 
mimo zmęczenia po Krako-
wie, poszłyby na całą piel-
grzymkę, gdyby nie to, że 
praca też jest ważna. 

One już wprowadzi-
ły w życie słowa papieża, 
aby młodzi porzucili kana-
pę, żeby nie byli emerytami, 
żeby im się chciało chcieć.

Światowe Dni Młodzieży

Jedziemy do Panamy!
Od zakończenia Światowych Dni Młodzieży minęły już dwa tygodnie, ale wspomnienia tego 
wyjątkowego wydarzenia są nadal żywe. Spotkania z papieżem Franciszkiem, jego ważne słowa, 
entuzjazm i integracja młodych z całego świata, to są rzeczy, których się tak szybko nie zapomina. 
Potwierdzają to wolontariusze z Sochaczewa, którzy blisko tydzień spędzili w Krakowie.

Sochaczewska „ekipa” ŚDM stworzyła wspólnotę, która nie chce się rozstawać

Dożynki to najważniejsze 
święto rolników stanowiące 
zwieńczenie ich całorocz-
nego trudu. W tym roku od-
będą się one 18 września w 
gminie Nowa Sucha w miej-
scowości Kurdwanów. 

W zabytkowym, drewnia-
nym kościele w Kurdwa-
nowie o godzinie 12.00 zo-
stanie odprawiona msza 
święta dziękczynna, pod-
czas której nastąpi poświę-
cenie wieńców dożynko-
wych i chleba. Wszystkie 
gminy naszego powiatu za-
prezentują jak zawsze pięk-
nie zdobione wieńce, złożo-
ne zostaną też dary ołtarza. 
Po mszy korowód dożynko-
wy uda się na plac przy ko-
ściele, gdzie rozpocznie się 
rozrywkowo-artystyczna 
część imprezy.

Tradycyjnie poznamy 
zwycięzców w konkursie na 
miodowe przysmaki, będą 
konkursy wiedzy rolniczej 
oraz konkurs Radia Socha-
czew. Nie zabraknie także 
akcentów muzycznych. W 
tym roku bawić nas będą 
m.in. Sochaczewska Orkie-
stra Dęta i zespół ludowy 

Boczki Chełmońskie z Ko-
cierzewa. Zaprezentują się 
także mieszkańcy gminy 
Nowa Sucha: na scenie poja-
wi się młodzież z taneczny-
mi umiejętnościami a także 
chór seniorów Cantabile.

Uroczystościom dożyn-
kowym towarzyszyć będą 
wystawy instytucji zwią-
zanych z rolnictwem, licz-
ne stoiska z rękodziełem 
artystycznym, artykułami 
ogrodniczym i wyrobami 
pszczelarskimi. Na wszyst-
kich czekać będzie ogródek 
gastronomiczny, darmowa 
grochówka, a dla najmłod-
szych liczne atrakcje, w tym 
wesołe miasteczko czy prze-
jażdżki bryczką.

Już dziś na dożynki za-
praszają Jolanta Gonta, sta-
rosta sochaczewski oraz 
Maciej Mońka, wójt gminy 
Nowa Sucha.

Dożynki Powiatowe 
w Kurdwanowie 

Zumba na zamku 
Pogoda była idealna, chętnych 
też nie brakowało. W miniony 
czwartek 11 sierpnia na wzgó-
rzu zamkowym odbyło się 
pierwsze w te wakacje spotka-
nie z zumbą.

To już drugi sezon, gdy urząd 
miejski zaprasza na wspólne 
tańce na zamku, w ramach pro-
gramu Sochaczewskiego Lata. 
Współorganizatorkami wyda-
rzenia są instruktorki zumby 
Ewa Osińska i Magda Brażuk z 
Platinium GYM & Fitness.

Frekwencja dopisała. Na 
wzgórzu zamkowym w rytm 
muzyki poruszało się ok. 100 
osób. Głównie były to mło-

de kobiety, lecz tańczyć zum-
bę mogą wszyscy, niezależnie 
od wieku czy płci. Dodatko-
wo, poza tańcem, dla uczestni-
ków spotkania przygotowano 
upominki w postaci voucherów 
uprawniających do bezpłat-
nych wejść na dowolny czas do 
ośrodka Platinium GYM & Fit-
ness przy ul Ogrodowej w Cho-
dakowie.

Było to pierwsze z trzech 
spotkań z Zumbą w te wa-
kacje. Kolejne odbędą się w 
czwartki 18 i 25 sierpnia. Po-
czątek o godzinie 19.00. Za-
praszamy w imieniu organi-
zatorów. (mf)
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LATO W MIEŚCIE

Uwaga! Zaplanowane wcze-
śniej zajęcia w fi lii MBP w 
Boryszewie zostały odwo-
łane z powodu remontu bu-
dynku SCK.

 
 16 sierpnia, godz. 11.00 - 
13.00 - „Bajkowy koncert ży-
czeń” - słuchanie i czytanie 
bajek wybranych przez dzieci. 
„Wakacje u Mikołajka” - zaję-
cia plastyczno-techniczne w 
oparciu o książkę. Oglądanie 
bajki „Mikołajek”

Miejska Biblioteka Pu-
bliczna, fi lia Chodaków, ul. 
Chopina 160 
 18 sierpnia, godz. 21.00 - 

fi lm pt. „Body/Ciało”
Sochaczewskie Kino Ple-

nerowe zaprasza na bezpłat-
ny seans na świeżym powie-
trzu. Projekcja odbędzie się w 
muszli koncertowej na pod-
zamczu

 18 sierpnia, godz. 10.00 - 
Turniej Trio Basket

Zapisy w dniu turnieju od 
godz. 9.30. System rozgrywek 
będzie uzależniony od ilości 
zgłoszonych drużyn. Trzy 
najlepsze zespoły otrzymają 
puchary i nagrody.

hala sportowa MOSiR, ul. 
Kusocińskiego 2

 18 sierpnia, godz. 11.00 - 
13.00 - „Z bibliotecznej starej 
szafy, czyli w co grali, co czy-
tali i co śpiewali babcia i dzia-
dek gdy byli mali” - gry i za-
bawy, a także „Emotikonki” 
(wydzieranki - wyklejanki)

Miejska Biblioteka Pu-
bliczna, fi lia Chodaków, ul. 
Chopina 160 

 
 18 sierpnia, godz. 19.00 - 
20.00

Wakacyjna zumba z Ewą 
Osińską oraz pokazy tanecz-
ne w wykonaniu zespołu 
Smile Crews

Wzgórze zamkowe, ul. 
Podzamcze

 
 20 sierpnia, godz. 9.00 - 
XVII Rodzinny Rajd Rowe-
rowy im. Tadeusza Krawczy-
ka

Co roku rowerzy-
ści jadą inną trasą, w no-
wym miejscu odbywa się 
też dwugodzinny piknik z 
kiełbaskami, muzyką, kon-
kursami dla rodziców i dzie-
ci. Uczestnicy poznają dzię-
ki temu nowy, malowniczy 
fragment ziemi sochaczew-
skiej. W tym roku na star-
cie stanie 700 miłośników 
rodzinnej rekreacji na świe-
żym powietrzu

 20 sierpnia, godz. 16.00-
21.30 - Rodzinny piknik hi-
storyczny „Zawisza Czarny 
nad Bzurą” 

W programie m.in. po-
kazy walk rycerskich, śre-
dniowieczna parada ze 
wzgórza zamkowego na 
plac Kościuszki, gdzie Za-
wisza Czarny wypowie woj-
nę Krzyżakom, gry i zaba-
wy dla najmłodszych, gry  
i zabawy plebejskie dla do-
rosłych, stoiska rzemieślni-
ków itp. Akcja rozgrywać 
się będzie na wzgórzu zam-
kowym, podzamczu i placu 
Kościuszki

 20 sierpnia, godz. 18.00 - 
otwarta dla wszystkich dys-
koteka z muzyką dla każdego 
pokolenia

Plaża miejska u podnóża 
zamku. Dojście ul. Zamkową 
lub Cmentarną

 
 21 sierpnia - II Święto Bzu-
ry na plaży miejskiej

W ramach imprezy za-
planowano m.in.: spływ 
kajakowy Kozłów Biskupi 
- Sochaczew, zawody ka-
jakowe i wędkarskie, po-
kaz ratownictwa wodnego, 
koncerty, wystawę starej fo-
tografi i, konkursy, survival, 
pokaz sztuk walki i zdecy-
dowany hit imprezy: „Po-
gromcy Bzury, czyli socha-
czewskie pływanie na byle 
czym”. Do tej konkurencji 
należy się wcześniej zgłosić 
telefonicznie: 535 00 88 47 
lub mailowo: swietobzury@
gmail.com

 21 sierpnia, godz. 15.00-
18.00 -  Przewodnik na zam-
ku

Na wzgórzu Zamku Ksią-
żąt Mazowieckich na zwie-
dzających czekać będą pra-
cownicy z Muzeum Ziemi 
Sochaczewskiej i Pola Bitwy 
nad Bzurą. Bezpłatni prze-
wodnicy oprowadzą po ru-
inach zamku, opowiedzą o 
ciekawostkach i tajemnicach 
dotyczących przeszłości so-
chaczewskiej warowni. 

Projekt fi nansowany 
przez Urząd Miejski.

 
 23 sierpnia, godz. 11.00 
- 13.00 - „Jak Cię widzą, tak 

Cię piszą”  - poznajemy dobre 
obyczaje w życiu codziennym 
(zajęcia na podstawie książ-
ki pt. „Dobre obyczaje”) oraz 
karaoke

Miejska Biblioteka Pu-
bliczna, fi lia Chodaków, ul. 
Chopina 160            

 
 24 sierpnia, godz. 11.00 - 
Festyn sportowy dla dzieci

W programie m.in. sla-
lomy z przeszkodami, wy-
ścigi, rzuty do celu, prze-
ciąganie liny, rzut piłką 
lekarską, skłony na matera-
cu na czas. Dla zwycięzców 
nagrody, dla najmłodszych 
uczestników również gry i 

zabawy, malowanie buziek, 
modelowanie baloników, 
bańki mydlane. 

hala sportowa przy ul. 
Kusocińskiego 2

 
 25 sierpnia, godz. 19.00 - 
20.00

Wakacyjna zumba z Ewą 
Osińską oraz pokazy tanecz-
ne w wykonaniu zespołu 
Smile Crews

Wzgórze zamkowe, ul. 
Podzamcze

 

 25 sierpnia, godz. 11.00 - 
13.00 - „W wiosce Siedzące-
go Bizona” - zabawy rucho-
we wśród Indian (zajęcia na 
świeżym powietrzu na placu 

zabaw przy ul. Grunwaldz-
kiej - z tyłu biblioteki). Zaba-
wy z chustą Klanzy

Miejska Biblioteka Pu-
bliczna, fi lia Chodaków, ul. 
Chopina 160

 27 sierpnia, godz. 19.00 
- inauguracja sezonu arty-
stycznego w Sochaczewskim 
Centrum Kultury. Występ 
Orkiestry Kameralnej Came-
rata Mazovia, teatrów i grup 
działających w SCK

 

 27 sierpnia, godz. 16.30 - 
Festyn na pożegnanie waka-
cji

Konkursy plastyczne, 
malowanie buziek, gry i za-
bawy z chustą animacyjną, 
modelowanie balonów, bańki 
mydlane, konkursy sprawno-
ściowe z nagrodami

Integracyjny Ogród Za-
baw i Sportu przy al. 600-lecia

 28 sierpnia, godz. 9.30 - 
Grand Prix Lata w Tenisie 
Stołowym 

Turniej rozgrywany bę-
dzie w pięciu kategoriach - 
kobiety, szkoły podstawowe, 
gimnazja, seniorzy do 35 lat i 
oldboye powyżej 35 lat. 

hala sportowa MOSiR, ul. 
Kusocińskiego 2

 28 sierpnia, godz. 15.00-
18.00 -  Przewodnik na zam-
ku

Bezpłatni przewodni-
cy oprowadzą po ruinach 
zamku, opowiedzą o cieka-
wostkach i tajemnicach do-
tyczących przeszłości socha-
czewskiej warowni

 

 30 sierpnia, godz. 11.00 
- 13.00 -  „Na dnie oceanu” - 
odkrywamy tajemnicę Atlan-
tydy. Pocztówka z wakacji” 
(zajęcia plastyczno-technicz-
ne, malowanie farbami odle-
wów gipsowych  oraz „Zostań 
Mistrzem Parkietu” - turniej 
taneczny z wykorzystaniem 
konsoli x-box’a. Zakończenie 
zajęć, podziękowania, słodka 
niespodzianka

Miejska Biblioteka Pu-
bliczna, fi lia Chodaków, ul. 
Chopina 160  

To już ostatnie letnie propozycje dla dzieci i młodzieży pozostających w Sochaczewie. Przed nami jeszcze dwa tygodnie wakacji, 
warto więc wykorzystać ten czas na wspólne zajęcia, zwiedzanie, oglądanie fi lmów i zaplanowane imprezy. Uwadze czytelników 
polecamy szczególnie weekend 20-21 sierpnia, kiedy to odbędzie się rajd rowerowy, piknik historyczny „Zawisza Czarny nad 
Bzurą” oraz Święto Bzury na plaży miejskiej. Jak się postaramy, to możemy wziąć udział we wszystkich tych wydarzeniach.
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ZWIERZĘTA I MY

Z uwagi na wpisy dokonywane 
w internecie przez osoby, któ-
re za cel wzięły sobie szkalowa-
nie działalności prowadzonej 
przez Oddział Towarzystwa 
Opieki nad Zwierzętami w So-
chaczewie, pragniemy usto-
sunkować się do pomówień 
i kłamstw, które zawierają te 
treści. Milczeliśmy do tej pory, 
ponieważ uważaliśmy, że nie 
ma co dyskutować z paszkwi-
lami, jednak ogrom nienawi-
ści i bezczelnego obrażania nas 
jest tak znaczny, że postanowi-
liśmy wydać oświadczenie.

Oddział w Sochacze-
wie Towarzystwa Opieki nad 
Zwierzętami w Polsce ob-
sługuje Schronisko Miej-
skie AZOREK od trzech lat. 
Od początku przeprowadzili-
śmy tam wiele prac remonto-
wych i porządkowych, ale za-
wsze naszym nadrzędnym 
celem było zapewnienie dobrej 
opieki zwierzętom tam prze-
bywającym. Zawsze. Realia 
są takie, że fi nanse pozwala-
ją nam zatrudnić 3 osoby – na 
135 psów i 15 (a w praktyce o 
wiele więcej) kotów. Trzy oso-
by, które przez cały rok – 365 
dni - bez względu na święta i 
pogodę  zapewniają zwierzę-
tom opiekę. Muszą nie tylko 
je napoić, nakarmić, posprzą-
tać boksy, ale dokonać również 
bieżących napraw, prowadzić 
bardzo żmudną i drobiazgową 
pracę administracyjną i przyj-
mować w schronisku osoby z 
zewnątrz, które chcą adopto-
wać zwierzę lub działać na za-
sadzie wolontariatu. Jest cięż-
ko, ale każdy robi wszystko, 
aby dobrze wykonywać swoją 
pracę, która, tak naprawdę, jest 
misją. Dlatego też z ogromną 
wdzięcznością przyjmujemy 
każdą pomoc. Nasze schroni-
sko jest otwarte dla każdego, 
kto chce pomagać, ale to ma 
być pomoc, a nie dezorganiza-
cja  pracy schroniska. Autorki 
paszkwili zostały przyjęte do 
schroniska z dobrą wolą z na-
szej strony, jednak, niestety, za-
częły w sposób bezpardonowy 
ingerować w pracę schroniska. 
W schronisku obowiązują za-
sady (jak chociażby dotyczące 
wyprowadzania psów). Muszą 
być przestrzegane ze względu 
na bezpieczeństwo osób i zwie-
rząt. Albo będą przestrzegane 
przez osoby tam przebywające, 
albo te osoby nie będą działały 
jako wolontariusze.

W nawale pracy w schro-
nisku może zdarzyć się jakieś 
przeoczenie. Nie popełnia ich 
ten, co nic nie robi. Nam zapew-
ne również to się zdarzało, ale 

NIGDY nie były to zaniechania 
czynione w sposób świadomy i 
zawsze przyjmowaliśmy wszel-
kie uwagi od różnych osób. Nie 
obrażaliśmy się za nie. Również 
przyjęlibyśmy uwagi od osób, 
które teraz tak nas szkalują. Ale 
im nie chodzi o współpracę. 
One chcą obrażać, wyzywać, 
iść na wojnę, na której jedy-
nymi poszkodowanymi będą 
zwierzęta. Schronisko nasze jest 
otwarte. Zapraszamy wszyst-
kich ludzi DOBREJ WOLI, a 
nie pieniaczy, którzy straszą 
pracowników schroniska sło-
wami „ ...będziecie biedni” lub 
innych wolontariuszy wyzy-
wają od  „... wstrętnej gnidy” 
(mamy na to dowody). Nie wy-
obrażam sobie, aby obca oso-
ba z ulicy przychodziła do ko-
goś do domu i mówiła, jak ktoś 
ma mieszkać. Na pewno każdy 
z chęcią przyjmie pomoc, a nie 
panoszenie się. Oprócz tego po-
wstaje pytanie – gdzie były te 
Panie przez trzy lata naszej ob-
sługi schroniska, jeżeli działy i 
dzieją się tam takie dantejskie 
sceny? Dlaczego nie występo-
wały wcześniej, gdzie było ich 
sumienie? Dlaczego pozwala-
ły, aby takie okropności działy 
się pod ich nosem? Dotyczy to 
również tak opluwanego przez 
nie przytuliska na Dachowej, 
które funkcjonuje już wiele lat. 
Jakoś dziwnie ich wściekłe ata-
ki zbiegły się w czasie z prze-
targiem na obsługę  schroniska 
ogłoszonym przez Urząd Miej-
ski. Czyżby chodziło o sabotaż 
naszej organizacji? Kto i właści-
wie dlaczego to robi?

Informujemy, że jeste-
śmy w kontakcie z Kancelarią 
Prawną TOZ i chcemy spra-
wę wnieść na drogę cywilno-
-prawną. Zażądamy od tych 
Pań RZETELNEGO UDO-
WODNIENIA WSZYST-
KICH  OSZCZERSTW POD 
NASZYM ADRESEM. Jeżeli 
nie potwierdzą się one, to wy-
stąpimy o znaczne odszkodo-
wanie pieniężne za narusze-
nie dóbr osobistych i wszystkie 
uzyskane środki przekażemy 
na rzecz Schroniska Miejskie-
go AZOREK w Sochaczewie.

Jednocześnie bardzo pro-
simy wszystkich naszych przy-
jaciół i osoby, które nas zna-
ją i wiedzą, z jakim oddaniem 
działamy na rzecz opieki nad 
zwierzętami, o wsparcie nas 
i umieszczanie w internecie 
wpisów popierających naszą 
działalność.

z up. Zarządu Oddziału TOZ 
w Sochaczewie

Aldona Kmiecińska

Oświadczenie sochaczewskiego 
oddziału Towarzystwa Opieki 
nad Zwierzętami

Maciej Frankowski
maciej.frankowski@sochaczew.pl

Psy małe, duże, rasowe i kun-
delki zebrały się w cieniu drzew 
parku Garbolewskiego. Impre-
zę poprowadziła Izabela Gory-
niak, która gościła wiele waż-
nych osób. O tym, jak należy 
karmić pieski mówił specjali-
sta ds żywienia zwierząt w fi r-
mie Mars Polska, dr Michał 
Ceregrzyn.  Właściciele pupi-
li mogli uzyskać porady u le-
karzy weterynarii Katarzyny 
i Adama Jakubowskich a tak-
że skonsultować się w kwe-
stiach kosmetycznych z prowa-
dzącą salon fryzjerski dla psów 
Agnieszką Kołakowską. O 
zdrowych przyzwyczajeniach 
w sprzątaniu po swoich pupi-
lach Izabela Goryniak rozma-
wiała również z pracownika-
mi wydziałów infrastruktury 
i ochrony środowiska Urzędu 
Miejskiego - Agnieszką Toma-
szewską i Magdaleną Tuszyń-
ską. Można było porozmawiać 
z certyfi kowaną dogoterapeut-
ką Iwoną Nowak (fundacja 
Amigo) oraz poznać pomocni-
ka osoby niepełnosprawnej, psa 
Marleya, asystującego Kamilo-
wi Więckiewiczowi.

Przy stoisku fundacji 
„Nero”, prezes stowarzyszenia 
Jadwiga Wiśniewska zachęca-
ła do bezpłatnego chipowania 
czworonogów. Oznaczone tak 
zwierzaki zostały zarejestrowa-
ne w międzynarodowej bazie 
Safe-Animals. Ponadto nie mo-
gło zabraknąć zwierzaków do 
adopcji. Przygarnięcie psiego 
przyjaciela oferowały m.in. pro-
wadzące schronisko „Azorek” 

- Danuta Radzanowska i Aldo-
na Kmiecińska (Sochaczewski 
Oddział Towarzystwa Opieki 
nad Zwierzętami), a także kąci-
ki adopcyjne Małgorzaty Brze-
zińskiej (dom tymczasowy dla 
szczeniąt „Judyta”) oraz Marty 
Włodarczyk (fundacja „Kun-
delek”).

Przez całe popołudnie pra-
cownicy Mars Polska rozdawali 
właścicielom psów pyszne sma-
kołyki dla ich pupili. Organi-
zatorzy Zwierzyńca przygoto-
wali liczne konkursy dla psów i 
ich właścicieli, w których także 
można było wygrać psie przy-
smaki. W konkurencji „Bieg z 
psem przy nodze” trzeba było 
pokonać ok. 200 metrów tra-
są wytyczoną w alejkach par-
ku. Ponadto odbyła się wystawa 
psiaków w trzech kategoriach: 
małe, duże i... czworonożni go-
ście z najdłuższymi ogonami.

Konkursy, gry i zabawy dla 
dzieci przygotowało również 
Sochaczewskie Centrum Kul-
tury. Najmłodsi mogli układać 
puzzle, wypełniać kolorowan-
ki, czy wraz z rodzicami zbudo-
wać kartonową budę dla pieska. 
Każdy mógł sobie też zrobić 
zdjęcie ze swoim pupilem, które 
później otrzymał na maila.

Zwierzyńcowi towarzyszy-
ła również wystawa obrazów 
Stanisława Werle, zatytułowa-
na „Safari”, którą prezentował 
Marcin Hugo-Bader. Dzięki 
Teresie Kłujszo z sekcji Klubu 
Nauczyciela SCK można było 
pograć w szachy. Imprezę 
zwieńczył koncert sochaczew-
skiego cover bandu - Dobra-
nocka.

Psie zebranie 2016
W niedzielne popołudnie, 7 sierpnia, w parku 
im I.W. Garbolewskiego odbył się piknik 
Zwierzyniec 2016, organizowany przez Urząd 
Miejski w ramach Sochaczewskiego Lata. 
Do parku przy szkole muzycznej przybyły 
dziesiątki osób wraz ze swoimi pupilami.
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NASZE SPRAWY

Pomoc w uzyskaniu wy-
kształcenia oraz likwidacja 
barier utrudniających ak-
tywizację społeczną i zawo-
dową to główne założenia 
programu realizowanego 
właśnie przez Powiatowe 
Centrum Pomocy Rodzinie. 
Przedsięwzięcie adresowa-
ne jest do osób niepełno-
sprawnych.
Pierwsza część programu 
„Aktywny Samorząd” za-
kłada wsparcie w zakresie 
ułatwienia niepełnospraw-
nym szeroko pojętej mobil-
ności. Stąd też wnioski do-
tyczyć mogą: pomocy w 
zakupie i montażu oprzy-
rządowania do posiadanego 
samochodu (adresowane do 
osób niepełnosprawnych ze 
schorzeniami narządu ru-
chu ze znacznym lub umiar-
kowanym stopniem lub 
orzeczeniem o niepełno-
sprawności w wieku do lat 
18 lub w wieku aktywności 
zawodowej bądź zatrudnio-
nych), pomocy w uzyskaniu 
prawa jazdy kategorii B (ad-
resowane do osób ze znacz-
nym lub umiarkowanym 
stopniem niepełnospraw-
ności w wieku aktywności 
zawodowej z dysfunkcją na-
rządu ruchu). Termin skła-
dania wniosków upływa z 
dniem 30 sierpnia.

Można ubiegać się rów-
nież o  pomoc w zaku-
pie sprzętu elektroniczne-
go lub jego elementów oraz 
oprogramowania. Wspar-
cie w tym zakresie adreso-
wane jest do osób niepełno-
sprawnych ze schorzeniami 
narządu ruchu - z dys-
funkcją obu kończyn gór-
nych lub narządu wzroku 
ze znacznym stopniem nie-
pełnosprawności lub orze-
czeniem o niepełnospraw-
ności w wieku do lat 18 lub 
w wieku aktywności zawo-
dowej albo zatrudnionych. 
W ramach programu prze-
widziano również dofi nan-
sowanie szkoleń w zakresie 
obsługi nabytego w ramach 
programu sprzętu elektro-
nicznego i oprogramowa-
nia.

Osoby niepełnospraw-
ne z pewnością zainteresu-
je punkt „likwidacja barier 
w poruszaniu się”. Obejmu-

je on: pomoc w utrzyma-
niu sprawności technicznej 
posiadanego wózka inwa-
lidzkiego o napędzie elek-
trycznym, pomoc w zaku-
pie protezy kończyny, w 
której zastosowano nowo-
czesne rozwiązania tech-
niczne, to jest protezy co 
najmniej na III poziomie ja-
kości (adresowane do osób 
niepełnosprawnych w wie-
ku aktywności zawodowej 
lub zatrudnionych). To tak-
że pomoc w utrzymaniu 
sprawności technicznej po-
siadanej protezy. Dla osób 
pełniących rolę opiekuna 
prawnego dziecka program 
przewiduje ponadto pomoc 
w utrzymaniu aktywności 
zawodowej poprzez zapew-
nienie opieki dla osoby za-
leżnej.

Wartym szczególnej 
uwagi elementem „Ak-
tywnego Samorządu” jest 
pomoc w uzyskaniu wy-
kształcenia wyższego. Do-
trzeć ma ona do osób ze 
znacznym lub umiarkowa-
nym stopniem niepełno-
sprawności, pobierających 
naukę w szkole policealnej, 
kolegium lub w szkole wyż-
szej. W grę wchodzą studia 
pierwszego stopnia, studia 
drugiego stopnia, jednoli-
te studia magisterskie, jak 
i studia podyplomowe lub 
doktoranckie prowadzone 
przez szkoły wyższe w do-
wolnym systemie (dzien-
nym, wieczorowym, zaocz-
nym lub eksternistycznym, 
w tym również za pośred-
nictwem internetu). Wnio-
ski składać można od 1 
września  do 10 paździer-
nika.

Formularze  można uzy-
skać w Powiatowym Cen-
trum Pomocy Rodzinie w 
Sochaczewie. Są one też do-
stępne na stronie interne-
towej: pcpr.e-sochaczew.pl 
Uzupełnione wnioski (we 
wskazanych powyżej termi-
nach) można przesłać pocz-
tą lub dostarczyć osobiście: 
Powiatowe Centrum Pomo-
cy Rodzinie w Sochaczewie 
ul. Piłsudskiego 65, pok. 21. 
Więcej informacji pod nu-
merem telefonu: 46 864-18-
06.  opr. (ap)

Wielu kierowców 
interesuje, jakie 
opłaty poniosą 
w związku z 
rejestracją swoich 
aut lub wydawaniem 
praw jazdy. W 
sochaczewskim 
Wydziale Komunikacji 
i Transportu, 
podobnie jak w całym 
kraju, poszczególne 
stawki opłat są 
zróżnicowane w 
zależności od danej 
sprawy. 

Ich wysokość określa roz-
porządzenie Ministra Infra-
struktury z dnia 22.12.2003 
r. (Dz.U. Nr 230 poz. 2302). 
I tak, za wydanie krajowe-
go prawa jazdy należy wnieść 
opłatę w wysokości 100 zł. 
Prawo jazdy międzynarodo-
we kosztować nas będzie 35 
zł. Z kolei uzyskanie zezwo-
lenia na kierowanie pojazdem 
uprzywilejowanym to wyda-
tek rzędu 50 zł. 

Za tablice rejestracyjne 
samochodu zapłacimy 80 zł, 
za tablice do przyczep, moto-
cykli i ciągników wydamy 40 
zł, za tablice motorowerowe 

- 30 zł. Na życzenie kierow-
cy istnieje możliwość uzyska-
nia indywidualnych tablic re-
jestracyjnych, ale w takim 
przypadku musi się on liczyć 
z wydatkiem 1000 zł w przy-
padku tablic samochodo-
wych, lub 500 zł dla motocy-
klowych. 

Dodać należy też opła-
tę za komplet znaków lega-
lizacyjnych do tablic reje-
stracyjnych, który kosztuje 
12,50 zł. Nalepka kontrol-
na na przednią szybę auta to 
wydatek 18,50 zł. Natomiast 
za wydanie dowodu reje-
stracyjnego właściciel po-
jazdu winien wnieść opłatę 
w wysokości 54 zł, zaś wtór-
nik karty pojazdu kosztu-
je 75 zł. 

Podsumowując, łączna 
opłata rejestracyjna w przy-
padku samochodu wynosi 
180,50 zł. Z kolei jeśli chodzi o 
przyczepy, ciągniki i motocy-
kle, to oscyluje ona na pozio-
mie 121,50 zł. Suma opłat za 
rejestrację motoroweru rów-
na się 111,50 zł. 

Warto też zaznaczyć, że, 
w przypadku rejestracji po-
jazdu sprowadzonego z za-
granicy opłata wynosi 256 zł 
dla samochodu i 197 zł za mo-
tocykl. 

Pamiętać należy, że po-
bierana jest również opła-
ta ewidencyjna w wysokości 
0,50 zł. 

Jednocześnie przypomi-
namy, że wszystkie wymie-
nione opłaty można wnosić 

w formie bezgotówkowej. W 
kasie przy Wydziale Komu-
nikacji i Transportu Powia-
towego w Sochaczewie do-
stępny jest terminal płatności 
kartą. Po zainstalowaniu i 
uruchomieniu infrastruktu-
ry sprzętowej, składającej się 
z Terminala POS i PIN Pada, 
Państwowa Wytwórnia Pa-
pierów Wartościowych utrzy-
muje system płatności z Mo-
dułem Kasowym. 

Jednakże PWPW S.A., do 
każdej dokonanej przez klien-
ta urzędu opłaty za czynno-
ści urzędowe dolicza opłatę 
manipulacyjną w wysokości 
2 zł brutto, ponoszoną przez 
klienta. Opłata ta stanowi 
wynagrodzenie PWPW S.A. 
z tytułu realizacji transakcji 
i utrzymania Systemu Płat-
ności PiK - Moduł Kasa i nie 
podlega rozliczeniom pomię-
dzy PWPW S.A. a urzędem.

Osobom, które preferu-
ją jednak rozliczenie w for-
mie tradycyjnej, czyli gotów-
kowej, przypominamy, że w 
dalszym ciągu będą mogły 
korzystać z dotychczasowego 
sposobu regulowania wno-
szenia opłat. 

Kasa czynna jest od wtor-
ku do piątku w godz. 8.00-
15.00, zaś w poniedziałki w 
godz. 10.00-17.30.

Jedni są duchem i ciałem na 
wakacjach, inni ciężko pra-
cują nad wydarzeniem, które 
co roku ściąga do Sochaczewa 
kilkuset gości. 8 września w 
chodakowskim SCK odbędzie 
się XVI Mazowiecki Przegląd 
Twórczości Artystycznej Śro-
dowiskowych Domów Samo-
pomocy „Muzyka łagodzi oby-
czaje”. Nasza gazeta właśnie 
została jego patronem. 
Sochaczewskie przeglądy dla 
osób z zaburzeniami psychicz-
nymi i członków ich rodzin są 
organizowane od 1999 roku 
i przez ten czas zasłużyły so-
bie na miano jednej z najwięk-
szych i cieszących się niesłab-
nącą popularnością imprez na 
terenie naszego województwa.  
Integrują środowisko osób z za-

burzeniami psychicznymi, po-
zwalają niepełnosprawnym ar-
tystom wykazać się na scenie 
lub w sztukach plastycznych, 
usłyszeć brawa za doskonałą 
prezentację.

 Jak mówi dyrektor ŚDS w 
Sochaczewie Joanna Majewska, 

przegląd jest dla podopiecznych 
domów z całego województwa, 
ale przyjść na prezentacje może 
każdy, sala widowiskowa jest 
otwarta, podobnie jak coroczna 
wystawa w holu SCK. Zobaczyć 
na niej można prawdziwe arcy-
dzieła wykonane w ramach za-

jęć terapeutycznych: obrazy, de-
koracje, serwety, wyszywane 
obrusy itp. 

Uroczyste otwarcie odbę-
dzie się 8 września o godz. 10.00, 
chwilę potem ruszą trwające 
do 13.00 prezentacje sceniczne 
Środowiskowych Domów Sa-
mopomocy. Po godzinnej prze-
rwie druga część prezentacji 
trwająca do 16.30 i około 17.00 
ogłoszenie wyników. Spotkanie 
zakończy zabawa taneczna. 

Na organizację impre-
zy udało się pozyskać niema-
łe dofi nansowanie. Minister-
stwo Rodziny, Pracy i Polityki 
Społecznej przekaże na ten cel 
aż 40.000 zł w ramach kon-
kursu „Oparcie społeczne 
dla osób z zaburzeniami psy-
chicznymi’’. (daw)

Opłaty dla kierowców 
i właścicieli pojazdów

Aktywny samorząd 
dla niepełnosprawnych

Muzyka łagodzi obyczaje. Nie tylko w ŚDS

Opłaty rejestracyjne nie odstraszą kierowców. Samochodów 
mamy coraz więcej
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Partnerzy Sochaczewskiej Karty Seniora

Ośrodek MAGNOLIA
Sanatorium Ustroń 
Zniżki udzielane posiadaczom 
Sochaczewskiej Karty Seniora:
• 10% rabatu na następujące rodzaje pobytów sanatoryjnych:
• Pobyty sanatoryjne klasyczne (w ramach pobytu: zakwa-
terowanie, pełne wyżywienie, wizyta lekarska i 18 zabiegów 
tygodniowo w dni robocze) • Pobyty sanatoryjne z kuracją zio-
łami Ojca Grzegorza Sroki (w ramach pobytu: zakwaterowanie, 
pełne wyżywienie, wizyta lekarska, 15 zabiegów tygodniowo w 
dni robocze, kuracja ziołami Ojca Grzegorza Sroki)
Rabat udzielany jest na podstawie okazania karty podczas przyjazdu.
Kontakt:
ul. Szpitalna 15, Ustroń, www.hotel-magnolia.pl, tel. 0-33 854-36-90

Bar „Na Rozdrożu” 
Zniżki udzielane posiadaczom Sochaczewskiej Karty Seniora:
• 20% zniżki na zestawy obiadowe
Kontakt:
ul. Płocka 11, 96-500 Sochaczew

Ośrodek Tulipan
Sanatorium Ustroń
Zniżki udzielane posiadaczom 
Sochaczewskiej Karty Seniora:
• 10 % rabatu na pobyty sanatoryjne klasyczne  • 10 % rabatu na 
pobyty psychologiczne (pobyt obejmuje: zakwaterowanie, pełne 
wyżywienie, dwa lub trzy masaże w zależności od długości 
turnusu, sauna i jacuzzi w miarę potrzeb, praca z terapeutą w terapii 
grupowej i indywidualnej) • 10 % rabatu na pobyty „AKTYWNI 50 +”
(pobyt obejmuje: zakwaterowanie, pełne wyżywienie, wizyta 
lekarska, 5 x gimnastyka ogólnousprawniająca grupowa, 8 x zabieg 
podnoszący kondycję (w tym 2 x masaż częściowy 15 min. oraz 
6 x zabieg z fi zykoterapii wg. zleceń lekarza), 2 x sauna + jacuzzi, 
2 x pogadanka - wykład na temat zdrowego odżywiania, piesza 
wycieczka po okolicy  z instruktorem Nordic Walking. • 10 % rabatu 
na pobyty sanatoryjne z kuracją z ziołami Ojca Grzegorza Sroki 
Rabat udzielany jest na podstawie okazania karty podczas 

przyjazdu.
Kontakt:
ul. Szpitalna 21, Ustroń 43-450, tel. 33  854-37-80, 
www.hotel-tulipan.pl, www.sanatorium-ustron.pl

Salon fryzjerski „Pod Palmami” 
Agnieszki Szymczak-Radzkiej
Zniżki udzielane posiadaczom 
Sochaczewskiej Karty Seniora:
• 15% rabatu na usługi fryzjerskie (z wyłączeniem zabiegu 
prostującego nawilżającego - keratynowego)
Kontakt:
al. 600-lecia 21 G, 96-500 Sochaczew, 502 172 084

POLSKIE CENTRUM 
ODSZKODOWAŃ Sp. z o.o.
Zniżki udzielane posiadaczom 
Sochaczewskiej Karty Seniora:
• 25% zniżki na usługi związane z prowadzeniem spraw 
o odszkodowanie z tytułu szkody na osobie powstałej w wyniku 
wypadku komunikacyjnego
• 20 % zniżki na usługi związane z prowadzeniem spraw 
o odszkodowanie z tytułu pozostałych zdarzeń
Kontakt:
ul. Podwale 17, 00-252 Warszawa, tel. 22 659 33 43

„UZDROWISKO WYSOWA”
Zniżki udzielane posiadaczom 
Sochaczewskiej Karty Seniora:
• 10% rabatu na wczasy lecznicze dla 
emerytów i rencistów, turnusy rehabilitacyjne full
• 20% rabatu na oferty „S.O.S. dla kręgosłupa”; „W harmonii ciała 
i ducha” • 10% rabatu na dodatkowe zabiegi • Aqua Kosmetyk z 
„Uzdrowiska Wysowa” S.A. – 1 szt. za pełny tydzień pobytu
*Powyższe rabaty nie łączą się z innymi rabatami, promocjami, 
ofertami last minute. Klient wybiera ofertę korzystniejszą dla siebie. 
Kontakt:
38-316 Wysowa-Zdrój 149, Sekretariat: tel./fax: +48 18 353-24-47, 
tel.: +48 18 353-22 20, e-mail: sekretariat@uzdrowisko-wysowa.pl

OŚRODEK REHABILITACYJNY 
„LEŚNA POLANA”
Zniżki udzielane posiadaczom 
Sochaczewskiej Karty Seniora:
• 5% zniżki na wszystkie pobyty 
zamieszczone na stronie 
www.lesna-polana.pl
• 10% zniżki na zabiegi wykupione na miejscu w ośrodku
* fakt posiadania zniżek i karty należy zgłosić przy rezerwacji 
telefonicznej
* zniżki na pobyty nie dotyczą ofert last minute oraz ofert 
promocyjnych.
Kontakt:
ul. Wojska Polskiego 28, 78-111 Ustronie Morskie, 
tel. 94 35 15 210; 503 518 037

SOCHACZEWSKA KARTA SENIORA 65+ 
uprawnia do korzystania z:
 50% zniżki od obowiązujących cen na zakup karnetów lub 
biletów jednorazowych na pływalnię „Orka” oraz na lodowisko i 
wypożyczenie łyżew w obiektach Miejskiego Ośrodka Sportu i 
Rekreacji w Sochaczewie
 50% zniżki od obowiązujących cen na ofertę własną 
Sochaczewskiego Centrum Kultury
 50% zniżki od obowiązujących cen biletów do Muzeum Ziemi 
Sochaczewskiej i Pola Bitwy nad Bzurą w Sochaczewie
 umożliwienie bezpłatnego kontaktu z psychologiem i radcą 
prawnym w określone godziny i dni tygodnia w wyznaczonym 
pomieszczeniu Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej

 umożliwienie bezpłatnego kontaktu z psychologiem 
w określone godziny i dni tygodnia w wyznaczonym 
pomieszczeniu Środowiskowego Domu Samopomocy

SOCHACZEWSKA KARTA SENIORA 75+ 
uprawnia do korzystania z:
 50% zniżki od obowiązujących cen na zakup karnetów lub 
biletów jednorazowych na pływalnię „Orka” oraz na lodowisko 
i wypożyczenie łyżew w obiektach Miejskiego Ośrodka Sportu 
i Rekreacji w Sochaczewie
 50% zniżki od obowiązujących cen na ofertę własną 
Sochaczewskiego Centrum Kultury
 50% zniżki od obowiązujących cen biletów do Muzeum Ziemi 
Sochaczewskiej i Pola Bitwy nad Bzurą

 umożliwienie bezpłatnego kontaktu z psychologiem i radcą 
prawnym w określone godziny i dni tygodnia w wyznaczonym 
pomieszczeniu Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej
 umożliwienie bezpłatnego kontaktu z psychologiem w 
określone godziny i dni tygodnia w wyznaczonym pomieszczeniu 
Środowiskowego Domu Samopomocy
 50% zniżki od obowiązujących cen za gospodarowanie 
odpadami komunalnymi zbieranymi i odbieranymi 
w sposób selektywny.

Poniżej prezentujemy katalog fi rm, które przystąpiły 
do programu Sochaczewskiej Karty Seniora i 
proponują jej posiadaczom atrakcyjne zniżki:

Salon Optyczny „Perfect Optyk” 
Sylwii Ziółkowskiej
Zniżki udzielane posiadaczom 
Sochaczewskiej Karty Seniora:
• 10 % przy zakupie okularów 
powyżej 300 zł
GRATIS – badanie komputerowe u osób dorosłych przy zakupie okularów
Kontakt:
ul. Warszawska 7, 96-500 Sochaczew, tel. 696 776 108
e-mail: optyk.sochaczew@onet.eu

Sanatorium Uzdrowiskowe
"Kamienny Potok"
Zniżki udzielane posiadaczom 
Sochaczewskiej Karty Seniora:
• 1 zabieg dodatkowy GRATIS oraz 20% zniżki na dodatkowe 
zabiegi dla osób biorących udział w turnusach rehabilitacyjnych
Kontakt:
ul. Zamkowa Góra 25, 81-713 Sopot, tel. 58 550 01 52

Ośrodek Rehabilitacyjno
-Wypoczynkowy „Polanika”
Zniżki udzielane posiadaczom Socha-
czewskiej Karty Seniora:
• 20% na turnusy dla seniorów, rehabili-
tacyjne, rehabilitacyjno-wypoczynkowe 
- od 16 września do 15 kwietnia • 6% na 
turnusy dla seniorów, rehabilitacyjne, rehabilitacyjno-wypoczyn-
kowe - od 16 kwietnia do 15 września • 20% na zabiegi - od 16 
września do 15 kwietnia • 10% na zabiegi - od 16 kwietnia do 15 
września • 15% na bilety wstępu do Parku Miniatur, Oceaniki - 
od 16 września do 15 kwietnia • 10% na bilety wstępu do Parku 
Miniatur, Oceaniki - od 16 kwietnia do 15 września • 10% na 
uroczystości rodzinne - rocznice ślubu, urodziny, imieniny itp. 
Kontakt:
Chrusty, ul. Laskowa 95, 26-050 Zagnańsk, tel. 728-451-263, 
polanika@polanika.pl, www.polanika.pl

Sklep wielobranżowy „SEZAM”
Zniżki udzielane posiadaczom 
Sochaczewskiej Karty Seniora:
• 3% przy zakupie artykułów AGD
• 5% przy zakupie artykułów oświetleniowych
• 10% przy zakupie artykułów upominkowych
Przy większych zakupach możliwość negocjacji upustów.
Artykuły będące w promocji lub wyprzedaży nie podlegają 
bonifi kacie.
Kontakt:
ul. Traugutta 3, 96-500 Sochaczew, tel. 46 862 27 07

„Szewczyk Dratewka” 
Mariusza Bieleckiego
Zniżki udzielane posiadaczom 
Sochaczewskiej Karty Seniora:
• 10% na wszystkie usługi:
- naprawy obuwia (naprawa fl eków, wymiana obcasów, klejenie 
i szycie obuwia) - usługi kaletnicze (naprawa torebek, nitowanie, 
obszywanie) - poprawki krawieckie -ostrzenie noży i nożyczek 
Kontakt:
ul. Chodakowska 43, 96-500 Sochaczew, tel. 886 537 168

Projekt Sochaczewskiej Karty Seniora, realizowany przez urząd miejski, nie tylko zapewnia najbardziej doświadczonym mieszkańcom 
miasta zniżki w korzystaniu z lokalnej infrastruktury. Do prowadzonego przez Wydział Polityki Społecznej i Ochrony Zdrowia projektu 
przyłącza się coraz więcej fi rm zewnętrznych. Dzięki temu oferta dla posiadaczy karty staje się coraz atrakcyjniejsza.

Salony Optyczne s.c. 
„ORLIŃSCY”
Zniżki udzielane posiadaczom 
Sochaczewskiej Karty Seniora:
• 10% rabatu na pierwszą parę okularów korekcyjnych
• 30% rabatu na drugą parę okularów korekcyjnych (szczegóły w Salonie) 
• badanie gratis przy zakupie okularów korekcyjnych
• okulary przeciwsłoneczne – 25%
• dobór soczewek kontaktowych
• promocje na okulary progresywne
Kontakt:
ul. Żeromskiego 27, 96-500 Sochaczew
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W stowarzyszeniu działa 
obecnie ok. 30 osób. Jego pre-
zesem niezmiennie jest Wi-
told Antuszewicz, jeden z 
pionierów w lataniu na moto-
lotniach w Polsce. Wcześniej 
członkowie klubu spoty-
kali się na lotnisku w Bieli-
cach. Teraz, dzięki uprzejmo-
ści właściciela terenu Jacka 
Słomki, zbierają się na pry-
watnym lądowisku w Plece-
wicach (sąsiadującym z przy-
stanią kajakową). Zlatują się 
tam m.in.  helikopterami, 
motolotniami i bardzo cie-
kawymi lekkimi maszynami, 
zwanymi wiatrakowcami. 

Odwiedziliśmy człon-
ków stowarzyszenia w so-
botnie popołudnie i je-
steśmy pod wrażeniem 
wspaniałej, przyjaznej at-
mosfery panującej wśród 
lotników. Byliśmy też 
świadkami dość osobliwe-
go wydarzenia, tak zwane-
go laszowania, czyli paso-
wania na pilotów. Dwójka z 
nich zdała niedawno licen-
cje na konkretny typ ma-
szyn i otrzymała od swoich 
kolegów po symbolicznym 
klapsie specjalnie przysto-
sowanym do tego śmigłem.  

Dzięki uprzejmości człon-
ków stowarzyszenia mieliśmy 

też okazję wznieść się helikop-
terem nad Sochaczew na wy-
sokość 1200 stóp (ponad 300 
metrów nad ziemię). Choć 
pogoda nie rozpieszczała, pa-
dało tego dnia i była słaba, ok. 
10-kilometrowa widoczność, 
udało nam się zrobić kilka im-
ponujących zdjęć miasta z lotu 
ptaka. 

Jak przyznają członko-
wie stowarzyszenia, hobby 
związane z lotnictwem wy-
maga wielu nakładów fi -
nansowych. Żeby się w nie 
bawić, najprościej mówiąc, 

trzeba mieć sporo pienię-
dzy. Przykładowo samo 
zrobienie licencji (wraz z 
kursem) na pilotowanie he-
likoptera, to koszt ok. 100 
tys. zł. Do tego sprzęt jest 
mniej więcej trzy razy droż-
szy niż samochód czy mo-
tocykl o zbliżonej klasie. 
Maszyny palą również jak 
smoki...

Ale nie tylko o pienią-
dze tutaj chodzi. Przypo-
mnijmy, Sochaczewskie 
Stowarzyszenie Lotnictwa 
Amatorskiego co roku or-

ganizuje Mistrzostwa w 
Mikrolotach oraz Ogól-
nopolski Zlot Wiatrakow-
ców. Osiem edycji imprezy 
(ostatnia w 2014 roku) od-
bywały się w ramach obcho-
dów Dni Sochaczewa na po-
lach czerwonkowskich. W 
ubiegłym roku zawody zo-
stały zorganizowane w Cie-
chanowie. W tym roku od-
będą się w połowie września 
w Żabiej Woli. Może warto, 
aby to wydarzenie powró-
ciło jednak do swojego ro-
dzinnego miasta.

Skrzydlaty Sochaczew
Długo nie pisaliśmy o Sochaczewskim Stowarzyszeniu Lotnictwa Amatorskiego. 
Lokalni pasjonaci lotnictwa mają się jednak dobrze i wciąż prężnie działają. 
Spotykają się na prywatnym lądowisku w Plecewicach i nadal organizują 
Mistrzostwa w Mikrolotach.

Lądowisko w Plecewicach jest obecnym miejscem spotkań amatorów lotnictwa

4 sierpnia mieszkańcy Domu Pomocy Społecznej w Mło-
dzieszynie udali się do Wyszogrodu, a tam wzięli udział w 
rejsie po Wiśle. Aura początkowo nie sprzyjała, ale wiara w 
dobrą pogodę była tak silna, że kiedy wyszło słońce, świeci-
ło już cały czas. Seniorzy przekonują, że podczas godzinne-
go rejsu poczuli się jak na mazurskich jeziorach.

Po raz pierwszy Porozu-
mienie Organizacji Poza-
rządowych Powiatu Socha-
czewskiego - Afi liowany 
Ośrodek Działaj Lokalnie, 
wsparło fi nansowo projek-
ty złożone w I edycji kon-
kursu Działaj Lokalnie.
Jak informuje Ewa Pren-
gowska z POPPS, na kon-
kurs wpłynęło sześć wnio-
sków, a po ocenie formalnej 
i merytorycznej do dofi nan-
sowania zakwalifi kowało 
się pięć z nich. Oto one:

 Stowarzyszenie na 
Rzecz Rozwoju Ziemi Iłow-
skiej - Magia olenderskich 
powideł;

 Uczniowski Klub Spor-
towy Feniks Rybno - Rybno 
aktywne będzie pozytywne;

 Grupa nieformalna 
Klub Na Obcasach - Zręcz-
ne ręce - warsztaty twórcze 
rękodzieła artystycznego;

 Grupa nieformalna 
Kobiety z Wólki i Olszowca 
- Nauka nie idzie w las, na 
naukę znajduj czas;

 Grupa nieformalna 
Wesoła Chata - Pogadamy 
Podziergamy - spotkania 
przy szydełku.

Wsparcia realizacji kon-
kursu Działaj Lokalnie 
udziela Polsko-Amerykań-
ska Fundacja Wolności. 
Natomiast środki fi nanso-
we w konkursie pochodzą 
od fi rm z powiatu socha-
czewskiego, które zechciały 
wesprzeć tę cenną inicjaty-
wę. (opr. sos)

Dom Urodzenia Fryderyka 
Chopina to miejsce prze-
pełnione muzyką, które od 
2 sierpnia gości młodych 
utalentowanych pianistów – 
uczniów szkół muzycznych, 
laureatów prestiżowych kon-
kursów pianistycznych.

 Nowy cykl mini recitali or-
ganizowanych w Domu Uro-
dzenia Fryderyka Chopina w 
Żelazowej Woli pozwoli me-
lomanom i turystom na jesz-
cze pełniejsze odkrywanie 
magii tego miejsca. Recita-
le pianistyczne, które odby-
wają się  od wtorku do piątku 
każdego tygodnia, począw-
szy od 2 sierpnia, wzbogaca-

ją zwiedzanie wystawy, po-
zwalają na uatrakcyjnienie 
lekcji muzealnych, wydarzeń 
artystycznych, edukacyjnych 
i wizyt w parku w Żelazowej 
Woli. 

Serdecznie zaprasza-
my w każdy wtorek, środę, 
czwartek i piątek o godzinie 
11.00, 13.00 i 15.00. Wstęp 
na recitale odbywa się w ra-
mach biletu upoważniają-
cego do zwiedzania Domu 
Urodzenia Fryderyka Cho-
pina lub w ramach biletu 
wstępu do parku – dla me-
lomanów spacerujących po 
parku koncerty będą miały 
charakter plenerowy.   (dw)

Młodzi artyści grają
w Żelazowej Woli

Olenderskie powidła 
i zręczne ręce dofi nansowane

Tramwajem wodnym 
w piękny rejs
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Spotkania odbywały się od po-
niedziałku do piątku, a udział w 
nich brały dzieci w wieku 6-12 
lat.

Zajęcia wakacyjne rozpo-
częły się warsztatami dzien-
nikarskimi. Uczestnicy za-
poznali się z czasopismami 
dla najmłodszych, poszcze-
gólnymi ich działami a tak-
że terminami związanymi 
z dziennikarstwem. Dzie-
ci otrzymały Dziennikarskie 
ABC - czyli skrót najważniej-
szych informacji na temat pracy 
dziennikarza. Wspólnie two-
rzyły typ idealnego reportera.

W ramach warsztatów od-
była się także wizyta w redakcji 
„Ziemi Sochaczewskiej” - po-
wstała „jedynka” ze zdjęciem 
uczestników. Dzieci przejrza-
ły archiwalne numery oraz po-
znały stronę internetową i Fa-
cebooka gazety. Kolejnego dnia 
najmłodsi mogli poczuć się 
jak „prawdziwi” redaktorzy i 

stworzyć własną stronę tytuło-
wą. Zwieńczeniem warsztatów 
dziennikarskich było wspólne 
tworzenie wakacyjnej gazetki.

Drugi tydzień zainauguro-
wał plener fotografi czny na so-
chaczewskim wzgórzu zam-
kowym, gdzie o tajnikach 
fotografi i opowiedział Wal-
demar Zakrzewski. W trakcie 
warsztatów można było dowie-
dzieć się m.in. jak robić dobre 
portrety, poznać triki stoso-
wane w fotografi i portretowej 
a także, w jaki sposób oświe-
tlać fotografowane osoby. Ko-
lejnym punktem programu 
była wizyta w studiu fotogra-
fi cznym Foto Lab Kazimierza 
Grzywacza, gdzie młodzi adep-
ci fotografi i wysłuchali cennych 
rad od profesjonalisty Tomasza 
Grzywacza.

„Lato w bibliotece” to także 
warsztaty malarskie prowadzo-
ne przez Barbarę Jachimowicz, 
szereg zajęć plastyczno-tech-

nicznych pod kierunkiem Elż-
biety Maciątkiewicz (m.in. 
malowanie kamieni, prace wy-
konywane w 3d, rysunek po-
przez kropkowanie, „kredkowe 
serduszka”, aniołek na tektur-
ce, czy „kolory wakacji” ) oraz 
„Lato na buziach”, czyli sztuka 
makijażu. Ponadto dzieci wy-
konały album metodą scrap-
booking - jest to sztuka ręcz-
nego tworzenia i dekorowania 
albumów ze zdjęciami i pa-

miątkami rodzinnymi. Zajęcia 
poprowadziła pani Jadwiga Or-
czyk-Miziołek. Dzięki Urszu-
li Gawłowskiej dzieci poznały 
artystyczną technikę grafi czną 
- monotypię, która niezwykle 
przypadła im do gustu.

Ostatni tydzień akcji roz-
począł się zajęciami o cha-
rakterze profi laktycznym, 
podczas których omawia-
no problem uzależnień wśród 
dzieci i młodzieży. Na tablicy 

wspólnie  wypisaliśmy  róż-
ne uzależnienia, a następnie 
każde dziecko do wybranego 
przez siebie zagadnienia wyko-
nało plakat. Uczestnicy „Lata 
w bibliotece” odwiedzili także 
sochaczewski ratusz i złożyli 
wizytę panu Markowi Fergiń-
skiemu, zastępcy burmistrza. 
Natomiast wykonane wcze-
śniej ilustracje dzieci wręczy-
ły Włodzimierzowi Słomce z 
Wydziału Polityki Społecznej 

i Ochrony Zdrowia UM w So-
chaczewie.

W tygodniu kończącym 
akcję nie zabrakło  gier i za-
baw naszych rodziców i dziad-
ków. Była  zabawa w głuchy te-
lefon, „raz dwa trzy, Baba Jaga 
patrzy”, czy będące wciąż na to-
pie kalambury. Zwieńczeniem 
letniego programu były zajęcia 
plastyczne „Piasek i kreda”, czy-
li kolory wakacji.

Katarzyna Łażewska

Elementem nieodłącznym 
naszego krajobrazu są przy-
drożne kapliczki i krzyże. 
Być może już niedługo będą 
to obiekty unikatowe na 
skalę coraz bardziej laicyzu-
jącej się Europy. 
Gdyby spojrzeć wstecz, i po-
znać genezę ich powstania, 
usłyszelibyśmy często nie-
samowite historie, czasem 
bardzo tragiczne. Chyba ni-
gdy nie stawiano ich bez po-
wodu, a intencje były róż-
ne - dziękczynienie, prośba 
kierowana do Boga, lub po-
kuta. Kilka lat temu posta-
nowiłem mijane kapliczki 
i krzyże fotografować. Na 
szczęście towarzyszom mo-
ich podróży - przyjaciołom 
i rodzinie, nie przeszka-
dza to, że zatrzymuję się co 

chwila, by robić zdjęcia. Za-
skakujące jest, jak wiele się 
z czasem zmienia. Jadąc tą 
samą trasą po jakimś czasie 
można już zastać zupełnie 
co innego, lub nowego.

Dzisiejszą kapliczkę wy-
brałem losowo, znajdu-
je się ona we wsi Roztrop-
na w gminie Nowa Sucha. 
Zachęcam do odwiedzenia 
tych okolic, gdyż są bardzo 
przyjemną trasą rowerową, 
równą i odprężającą, chwi-
lami może zbyt monoton-
ną. Dojechać jednak przez 
nią można do ciekawszych 
miejscowości, jak Czerwona 
Niwa czy Kurdwanów.

Kapliczka jest o tyle cie-
kawa, że znajduje się na niej 
proste malowidło jakiegoś 
artysty ludowego, przedsta-

wiające rolnika, który ode-
rwał się od orki w polu, by 
pomodlić się przy przydroż-
nym krzyżu. Poniżej  za-
mieszczona jest prośba:

 „Boże błogosław rolni-
ków Gromady Roztropna i 
Jeżówka” i data 1930. 

Kapliczkę postawili więc 
mieszkańcy dwóch sąsiadu-
jących gromad, czyli naj-
mniejszych jednostek te-
rytorialnych. Z tego co mi 
wiadomo, wówczas były to 
tereny gminy Teresin. 

Kapliczka jest pomalo-
wana na niebiesko i żółto, i 
warto wyjaśnić, że te kolory 
nie są przypadkowe. War-
to z tego względu, że widy-
wałem już kapliczki poma-
lowane nawet na różowo, a 
raczej za niepotrzebne uwa-

żam odchodzenie od trady-
cyjnej symboliki podczas 
ich odnawiania. Otóż błę-
kit w chrześcijaństwie jest 
uznawany za kolor Maryj-
ny, dlatego większość ka-
pliczek z Matką Boską ma 
taką właśnie barwę. Błękit 
kojarzy się także z niebem i 
jest symbolem granicy ludz-
kiego poznania, kolorem 
transcendentnym. Żółty to 
kolor słońca i złota, symbo-
lizuje najwyższe wartości. 

Ten krótki tekst nie wy-
czerpuje tematu. Jeżeli ktoś 
ma dodatkową wiedzę o ka-
pliczce z Roztropnej, prosi-
my o kontakt z redakcją.

Radosław Jarosiński

Jak twórczo i pomysłowo spędzać 
czas, czyli lato w bibliotece
Od początku lipca w Miejskiej Bibliotece 
Publicznej trwały zajęcia wakacyjne 
pod hasłem „Lato w bibliotece”. Dzięki 
urozmaiconemu programowi, dzieci spędzające 
wakacje w mieście mogły wypełnić swój wolny 
czas twórczą i przyjemną zabawą.

 Lato ze Starym Sochaczewem

Szlakiem kapliczek i przydrożnych krzyży

Podczas zajęć w bibliotece nie było czasu na nudę. Dzieci zdobyły wiedzę i umiejętności, które wykorzystają w przyszłości
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Nazywam się Marta Górecka. 
Jestem uczennicą V klasy Szko-
ły Podstawowej w Kapturach. 
Pragnę podzielić się kilkoma 
przemyśleniami na temat na-
szej szkolnej gazetki „Żaczek”. 
Z pewnością jest to moja ga-
zetka, gdyż mam udział w 
jej tworzeniu już trzeci rok. 
Obecnie pełnię funkcję re-
daktora naczelnego i jestem 
„łącznikiem” między ucznia-
mi a Panią, opiekunką zespo-
łu redakcyjnego. Wcześniej, w 
młodszych klasach, pisaliśmy 
wspólnie wiele prac i te bar-
dziej ciekawe były publikowa-
ne w naszym pisemku. Cie-
szyliśmy się, że inni je czytają. 
Teraz praca jest samodzielna 
i wymaga większej odpowie-
dzialności.

Skupiamy się na ważnych 
dla całej szkolnej społeczno-
ści wydarzeniach, ale nie po-

mijamy tych, które dotyczą 
pojedynczych uczniów, np. 
osiągnięć w konkursach czy 
zawodach sportowych. Ze-
spół spotyka się raz w tygo-
dniu i wspólnie analizujemy 
minione dni. Dzielimy się te-
matami, a następnie piszemy 
artykuły. Moim dodatkowym 
obowiązkiem są rysunki. My-
ślę, że współpraca z gazetką to 
wielka korzyść dla nas wszyst-
kich. Redagowanie cieka-
wych tekstów jest sposobem 
na doskonalenie umiejętno-
ści ładnego wypowiadania 
się. Można to zaobserwować 
po długości pisanych prac - są 
coraz obszerniejsze oraz ilo-
ści „poprawek”, które musi-
my uwzględnić przed publi-
kacją - jest ich znacznie mniej. 
Najczęściej powtarzana uwa-
ga naszej opiekunki brzmi: 
„Twój artykuł jest zbyt suchy. 

Włóż w to co piszesz odrobi-
nę serca, nie bój się przekazać 
innym, co myślisz na dany te-
mat. Będziesz wtedy wiary-
godna i prawdziwa”.

Staramy się w miarę na-
szych uczniowskich możli-
wości sprostać wymaganiom, 
chociaż nie ukrywam, że to 
dosyć trudne. Czasem przy-
chodzi myśl, że może lepiej 
wycofać się i przyjemniej spę-
dzić czas, ale trwa to krótko. 
Gdy widzę koleżanki i kole-
gów, którzy przerzucają stro-
ny „Żaczka” w poszukiwaniu 
informacji o sobie albo o swo-
jej klasie, robi się przyjemnie 
na sercu. To bardzo miłe, gdy 
można przeczytać na swój te-
mat coś dobrego. 

Stała rubryka, która cieszy 
się ogromnym zainteresowa-
niem, to „Humor zeszytów”. 
Są to autentyczne wypowiedzi 

uczniów klas IV-VI. Umiesz-
czamy je anonimowo, ale nie-
którzy próbują ustalić auto-
rów, co nie jest bardzo trudne, 
bo stanowimy niezbyt liczną 
grupę i dość dobrze się znamy. 
Nie chcemy nikogo ośmie-
szyć, może trochę rozśmie-
szyć i zmotywować do pracy 
nad poprawą poziomu wy-
powiedzi. Uważam, że każde 
czasopismo i codzienne ga-
zety powinny stanowić wzór 
dbałości o piękno naszego oj-
czystego języka.

Wiem, że nasze pisemko 
ma wielu czytelników, dlatego 
staramy się zachować jego wy-
soki poziom. W gronie czyta-
jących znajdują się uczniowie 
wszystkich klas, również rodzi-
ce i dziadkowie. Nawet absol-
wenci chętnie po nie sięgają, bo 
chcą wiedzieć, co się u nas dzie-
je. Bardzo mi przyjemnie, gdy 

słyszę pytanie: Kiedy będzie 
kolejny numer „Żaczka”? Za-
daje je m.in. moja mama, któ-
ra czyta gazetkę od deski do 
deski. Mam nadzieję, że inni 
rodzice postępują podobnie. 
Staramy się, aby wszyscy chęt-
ni kupili nasze pisemko. Krótki 
sondaż, jaki przeprowadziłam 
wśród kolegów i koleżanek, wy-
kazał pozytywną opinię o nim, 
więc uważam, że nasza pra-
ca ma sens. Chociaż czasami 

nie chce mi się zwyczajnie po-
pracować, to jestem dumna, że 
uczestniczę w tworzeniu dobrej 
rzeczy, która służy całej szkol-
nej społeczności. Nie mam jesz-
cze sprecyzowanych planów 
na przyszłość, ale może obecne 
doświadczenie jest jakąś furtką, 
która kiedyś otworzy mi per-
spektywę ciekawej pracy?

Marta Górecka
„Żaczek” Szkoła Podstawowa 

w Kapturach

Kontynuujemy publikację najlepszych artykułów XX fi nału Konkursu Młodych Dziennikarzy „Ziemi Sochaczewskiej”. Tym 
razem prezentujemy dwie prace, które wpłynęły na konkurs w ramach turnieju O Kolorowy Ołówek. Jego temat brzmiał: 
„Ja i moja szkolna gazetka”. 

Ja i moja szkolna gazetka

Moi koledzy często zadają mi 
pytanie: jak to jest być redakto-
rem gazetki szkolnej? Szczerze 
mówiąc, stało się to dla mnie 
całkiem normalne - po trzech 
latach pracy można się przy-
zwyczaić. Ale jakie były począt-
ki? Moja przygoda ze szkolną 
gazetką „Bez Tytułu” rozpoczę-
ła się w czwartej klasie, kiedy to 
moje prace pojawiały się najczę-
ściej w rubryce „Tę książkę war-
to przeczytać”. Pisałem między 
innymi o „Mikołajku” Rene 
Goscinnego, „Hani Humorek” 
Megan McDonald i „Dynastii 
Miziołków” autorstwa Joanny 
Olech. Bardzo podobała mi się 
ta rola i do tej pory chętnie pi-
szę recenzje interesujących lek-
tur czy fi lmów.

Poza tym na łamach gazetki 
często ukazywały się inne moje 
artykuły, na przykład świątecz-
ny wywiad z Rudolfem Czer-
wononosym czy wiersze publi-
kowane w „Kąciku poetyckim”. 
Pamiętam dni, kiedy koleżan-

ki ze starszych klas sprzedawały 
na szkolnym korytarzu gazet-
kę. Zwykle miałem małą tremę, 
czy czytelnikom spodoba się to, 
co napisałem. A potem zawsze 
cieszyłem się z sukcesu mojej 
pracy.

Na pierwszym spotkaniu 
koła dziennikarskiego w pią-
tej klasie pani Elżbieta Cie-
ślak, będąca opiekunem i re-
daktorem naczelnym gazetki 
„Bez Tytułu”, poprosiła wszyst-
kich, aby wymyślili i zapisali 
na kartkach pomysły na „od-
świeżenie” szkolnego pisemka. 
Po chwili namysłu wpisałem: 
1 „Hit!” - rubryka o ciekawych 
nowościach, na przykład książ-
kach fi lmach czy grach, oraz 2 
„Top 5” - lista przebojów. Moje 
pomysły bardzo się wszyst-
kim spodobały i w ten sposób 
powstał znany i lubiany przez 
uczniów „Sposób na nudę”, któ-
rego redaktorem jestem do dziś.

Gdy zaczynałem swoją pra-
cę w szkolnej redakcji, gazet-

kę rozprowadzały koleżanki ze 
starszych klas. Jednak w pią-
tej klasie, kiedy to my staliśmy 
się „najstarszymi” redaktora-
mi, ten zaszczytny obowiązek 
przypadł naszemu zespołowi. 
Pamiętam to podekscytowanie 
i wyczekiwanie na dzień ukaza-
nia się gazetki. 

W tym roku tak napraw-
dę niewiele się zmieniło - gazet-
ka „Bez Tytułu” nadal jest ulu-
bionym pismem wszystkich 
uczniów w szkole, a w szczegól-
ności - członków redakcji. Co 
dwa miesiące ktoś z nas rozpro-
wadza gazetkę, która, nie chwa-
ląc się, rozchodzi się jak świe-
że bułeczki. Ja nadal prowadzę 
swój autorski kącik „Sposób na 
nudę”, który, jak pokazała an-
kieta opublikowana w jednym 
z numerów gazetki, znalazł się 
na drugim miejscu wśród naj-
chętniej czytanych stałych ru-
bryk naszego pisemka.

Na jego łamach, w rubry-
ce „Hit!” przedstawiam różne 

interesujące nowości. Najczę-
ściej piszę o ciekawych książ-
kach, jak na przykład „Dzien-
nik cwaniaczka” Jeff a Kinney’a 
czy „Czarownica piętro niżej” 
Marcina Szczygielskiego. Pole-
całem także książki Keri Smith: 
„Zniszcz ten dziennik”, „To nie 
książka” i „Bałagan”, w których 
znajdziemy wiele świetnych po-
mysłów na kreatywną zabawę. 
Dużo miejsca poświęcam rów-
nież fi lmom, zaczynając od ani-
mowanej „Wielkiej Szóstki”, 
poprzez śmiesznego „Padding-
tona”, a kończąc na „Gwiezd-
nych Wojnach: Przebudzenie 
Mocy”. Ten ostatni kinowy hit 
miałem okazję obejrzeć w naj-
nowszej technologii 4DX, a o 
swoich wrażeniach opowie-
działem oczywiście w gazetce 
szkolnej. W swojej autorskiej 
rubryce pisałem też o popular-
nych wśród moich rówieśni-
ków grach komputerowych, z 
których najbardziej lubię serię 
„� e Sims”.

Jednak mimo sukcesu 
„Sposobu na nudę” nigdy nie 
zapominam o innych cieka-
wych tematach i często piszę 
różne artykuły, np. „Jaki bę-
dzie nasz świat za 100 lat?”, „List 
do Mamy” oraz te bardziej po-
ważne, jak apel o zorganizowa-
nie pomocy dla bezdomnych 
zwierząt czy list do burmistrza 
miasta z prośbą o dofi nansowa-
nie budowy nowej sali gimna-
stycznej w naszej szkole. Na ła-
mach gazetki ukazały się także 
dwa wywiady ze mną - pierw-
szy gdy zostałem wiceprzewod-
niczącym Rady Samorządy 

Uczniowskiego, a drugi po zdo-
byciu przeze mnie tytułu Lau-
reata Kuratoryjnego Konkursu 
Języka Polskiego.

Bardzo lubię moją pracę re-
daktora gazetki szkolnej. Dała 
mi ona wiele radości i satysfak-
cji. Jestem pewien, że w nowym 
roku szkolnym, który rozpocz-
nę już w gimnazjum, także za-
angażuję się w pisanie najróż-
niejszych artykułów. Kto wie, 
może w przyszłości zostanę 
dziennikarzem? 

Adam Milczarek
„Bez Tytułu” Szkoła Podstawowa 

nr 2 w Sochaczewie

 „Żaczek” to moja gazetka

  Może zostanę dziennikarzem
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TAK BYŁO
IRENEUSZ PANFIL 

Wojna w Chodakowie - tuż przed wyzwoleniem

Ostatni kwartał 1944 roku 
jest bardzo ciężki. Coraz 
bardziej dosięga nas „kry-
zys, mortus i bieda”. Jak 
każdą polską rodzinę w pią-
tym roku okupacji hitlerow-
skiej. Ojciec z mamą zdają 
sobie sprawę z coraz więk-
szego niedostatku i pogar-
szających się warunków ży-
cia. Aby uratować siebie i 
nas przed głodem, sprze-
dają ślubne złote obrączki, 
choć wiedzą, że to na dłu-
go nie wystarczy. Liczymy 
na rychłe wyzwolenie. Ja nie 
mam na zimę butów, spody 
zdarte tak, że pozostały z 
nich same cholewki. Ojciec 
odcina te cholewki, dokupu-
je do nich drewniane spody 
i sam je obija. Dzięki temu 
mam niezłe kamasze na 
drewnianych spodach, pod 
które przybijam oponę ro-
werową, aby buty nie ślizga-
ły się po śniegu. Jest w nich 
ciepło w stopy, ale dziwnie 
się chodzi, bo podeszwy się 
nie zginają. Jednak kombi-
nuję, jak co roku, aby jeź-
dzić w nich na łyżwach po 
zamarzniętej Bzurze, przy-
kręcając je na tzw. żabki do 
drewnianych spodów bu-
tów.

Pod koniec grudnia 
1944 roku, po wyjeździe z 
chodakowskiej fabryki nie-
mieckiej jednostki wojsko-
wej, portiernię i ochronę 
przejmują, z polecenia nie-
mieckiego zarządcy, dłu-
goletni pracownicy fabry-
ki, panowie: Centkowski, 
Kosterkiewicz, Stachurko, 
Wieszczycki i inni mieszka-
jący w pobliżu. Do ochrony 
zakładu przejęli po Niem-
cach-cywilach karabiny 
ręczne. Cywilni Niemcy w 
1944 r. zostali powołani do 
wojska, aby bronić swojego 
bytu i tożsamości niemiec-
kiej w okupowanej Polsce. 
Dyrektor Brauer urzęduje w 
fabryce prawie do końca. 

Niemcy, na dwa dni 
przed wyzwoleniem, ogła-
szają, aby Polacy mieszkający 
w Chodakowie za Bzurą, na 
cztery godziny opuścili swoje 
domy. Dotyczy to także Żu-
kowa. Powód: z Kistek i Tro-
janowa artyleria niemiecka 
będzie miała próbne strzele-
nie ostrymi pociskami. Nie-
którzy z mieszkańców zo-
stają w domach, lekceważąc 
ostrzeżenie. Ja z kolegami 
Zbigniewem i Jurkiem Ka-
linowskimi, Kazikiem i Ry-

szardem Mareckimi, Wiesła-
wem Strzeszewskim, Józefem 
i Kazimierzem Szczęśnia-
kami oraz Heńkiem i Zen-
kiem Znyk biegniemy na byłą 
przystań w Chodakowie. Ob-
serwujemy stamtąd, jak nie-
mieckie pociski artyleryjskie 
przelatują nad naszymi gło-
wami i eksplodują za Bzurą. 
Jeden z nich uderza w szczyt 
domu w Żukowie i rozrywa 

część dachu. Trochę nam to 
ostre strzelanie nie na rękę, 
bo tego dnia mieliśmy grać 
w hokeja na odmiecionej ta-
fl i lodu na Bzurze. Boimy się, 
aby nie oberwać odłamkami 
rozrywającego się pocisku. 
Ale z tej strony Bzury jest 
bezpiecznie. Tak zapowiada-
li Niemcy.

12 stycznia 1945 roku (w 
wyznaniu prawosławnym 

Boże Narodzenie i Nowy Rok), 
około południa nasila się ka-
nonada artyleryjska za War-
szawą. Front radziecki prze-
kracza Wisłę, a z nim polska 
armia utworzona w Związku 
Radzieckim. Natarcie zostało 
poprzedzone klinowym ude-
rzeniem z zajęciem Płocka, Ło-
wicza i wielu polskich miast. 

W drugim czy trzecim 
dniu natarcia widzę kręcą-

cego się koło bramy fabry-
ki w Chodakowie niemiec-
kiego dyrektora. Za nim, z 
majątku fabrycznego, nad-
jechała dorożka. Dyrektor 
szedł koło mnie bardzo bli-
sko. W klapie jesionki miał 
znaczek ze swastyką oraz 
broszkę wielkości dużego 
guzika. Był to, zatopiony 
w okrągłym szkle, dużych 
rozmiarów komar. Co to 
oznaczało i z jakiego powo-
du nosił ten rodzaj broszki, 
do dziś nie wiem. 

Stanąłem przy bramie 
fabrycznej. Dyrektor po ja-
kimś czasie wyszedł z waliz-
ką, trzymając ją przy sobie i 
wsiadł do bryczki. Odjechał 
w kierunku Sochaczewa, a 
dalej Łowicza. Jak się póź-
niej dowiedziałem, w wa-
lizce wywoził platynowe fi -
liery z przędzalni. Według 
relacji woźnicy, przed Ło-
wiczem zostali zatrzyma-
ni przez wojsko radzieckie. 
Żołnierze kazali woźnicy 
wracać do domu. Dotarł do 
Chodakowa na pieszo, bez 
bryczki, bez koni i bez nie-
mieckiego dyrektora. A co 
się stało z dyrektorem i fi lie-
rami z platyny, do dziś po-
zostało dla mnie tajemnicą. 

Zamieszczamy kolejny odcinek wojennych wspomnień Ireneusza Panfi la, który jako 10-letni chłopiec spędził okupację niemiecką w Chodakowie. 
Są to nie tyle historyczne fakty, co relacje młodego człowieka z własnych czy zasłyszanych od najbliższych przeżyć.

 PISZE DLA NAS
PROF. JAN GŁUCHOWSKI Bierut i socjalistyczna kultura

Jakie zagadnienia wyekspono-
wano w programach i ile go-
dzin na nie poświecono? W ra-
mach historii XX w. Wielkiej 
Socjalistycznej Rewolucji Paź-
dziernikowej poświęcono 4 go-
dziny, II wojnie światowej - 2, 
okupacji hitlerowskiej - 1, wal-
ce narodu polskiego pod wo-
dzą PPR - 2, kształtowaniu się 
narodu socjalistycznego - 1 go-
dzinę. W końcowych częściach 
ministerialnych instrukcji o- 
kreślano oczekiwane wyniki 
nauczania. W tej z 1954 r. wy-
magano szczególnej znajomo-
ści następujących faktów i pro-
cesów historycznych z historii 
powszechnej: kształtowania się 
i rozwoju imperializmu jako 
najwyższego stadium kapitali-
zmu, przeniesienia się ośrodka 
ruchu rewolucyjnego z Zacho-
du do Rosji jako centrum świa-

towego, miejsca Watykanu w 
obozie podżegaczy wojennych, 
znaczenia walki o pokój po II 
wojnie światowej i roli ZSRR w 
tej walce.

Dla celów indoktryna-
cji wykorzystywano również 
lekcje polskiego i to jeszcze w 
szkole podstawowej. W prze-
znaczonym dla klas siódmych 
podręczniku „Na drodze prze-
mian” z 1954 r. zamieszczono 
fragment programowego prze-
mówienia prezydenta B. Bie-
ruta „O kulturę socjalistycz-
ną”, wygłoszonego na otwarciu 
Radiostacji Wrocławskiej. Oto 
jego treść umieszczona pomię-
dzy fragmentem „Chłopów” 
Reymonta a  listami Chopina z 
Paryża:

„Wśród różnych środków 
oddziaływania na ludzi sztu-
ka bodaj najgłębiej i najwszech-

stronniej oddziaływuje na spo-
łeczeństwa, kształtuje je, urabia 
i wychowuje. (...) Trzeba, żeby 
nasi twórcy, nasza literatura, 
nasz teatr, nasza muzyka, nasz 
film związany był jak najściślej 
ze społeczeństwem, z jego bo-
lączkami i dążeniami, z jego wy-
siłkami, pracą, marzeniami, aby 
wskazywały mu drogę, mobi-
lizowały do twórczej pracy, aby 
wydobywały z ludzi najlepsze 
pierwiastki, stawały się bodź-
cem postępu i doskonalenia 
społecznego. To wielkie zada-
nie sztuka będzie mogła spełnić 
tylko  wtedy, jeśli czerpać będzie 
swoje soki, swoją treść z tych sa-
mych źródeł, z których czerpie 
treść swego życia, pracy i walki 
o nową Polskę całe nasze społe-
czeństwo, cały nasz naród.”

W tymże podręczniku za-
mieszczono też fragment jego 

wystąpienia na Kongresie Zjed-
noczeniowym Partii Robotni-
czych w grudniu 1948, wiersze 
poświęcone Ludwikowi Wa-
ryńskiemu i partii „Proletariat”, 
„Marsz kajdaniarski” tego dzia-
łacza socjalistycznego, obszerny 
materiał o Stefanie Okrzei oraz 
bardzo popularną już w XIX w. 
pieśń „Czerwony sztandar”, do 
której słowa napisał lwowski 
poeta i działacz socjalistyczny 
B. Czerwieński, wiersz  W. Ma-
jakowskiego „Włodzimierz Le-
nin” a także  „Słowo o Stalinie”  
W. Broniewskiego. Podręcznik 
był naszpikowany ideologią.

Jakich efektów naucza-
nia oczekiwało ministerstwo? 
W odróżnieniu od instruk-
cji dotyczących historii, były 
one bliższe treściom meryto-
rycznym niż ideologii. I tak, 
po ukończeniu klasy VIII je-

dynym oczekiwaniem ustro-
jowym było rozumienie sensu 
ideologicznego omawianych 
utworów. W klasie IX między 
innymi oczekiwano pamię-
ciowego opanowania przy-
najmniej pięciu fragmentów 
poetyckich z materiału przewi-
dzianego programem.  Nacisk 
skierowano na przedstawicie-
li polskiej myśli postępowej, a 
więc A. Modrzewskiego i St. 
Staszica. W tekstach poetów 
staropolskich podkreślano 
motywy patriotyczne, nie uni-
kano satyrycznych i krytycz-
nych („Pijaństwo”, „Dewotka” 
- I. Krasickiego). Podkreśla-
no znaczenie ruchów reforma-
cyjnych i arian jako opozycji 
do działalności kościoła kato-
lickiego, „sekularyzację dóbr i 
praw” (to był ulubiony temat p. 
Radlińskiej). CDN

W poprzednim odcinku 
swoich wspomnień 
prof. Głuchowski 
przypominał licealne 
instrukcje dla na-
uczycieli, wymieniał 
podręczniki, z których 
musieli korzystać i 
przedmioty nauczania 
wykorzystywane do 
indoktrynacji uczniów. 
Dzisiaj przedstawiamy 
ciąg dalszy tej opowie-
ści.

Ireneusz Panfi l z kolegami na przystani w Chodakowie – wiosna 1947 roku
(foto Zbigniew Kalinowski)
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Maja Świątkowska
Urodzona 5.08.2016.

Tytus Sadzewicz
Urodzony 5.08.2016.

Dan Nikodem Kempczyński
Urodzony 6.08.2016.

Syn państwa Kacprzak
Urodzony 7.08.2016.

Filip Łażewski
Urodzony 8.08.2016.

Izabela Sosnowska
Urodzona 9.08.2016.

Hanna Budny
Urodzona 9.08.2016.

Dorota Kałęcka
Urodzona 9.08.2016.

Córka państwa Szczepaniak
Urodzona 9.08.2016.

Basia Kaczmarek
Urodzona 10.08.2016.

Błażej Wojciechowski
Urodzony 10.08.2016.

Helena Stalpińska
Urodzona 11.08.2016.

Zosia Stefaniak
Urodzona 11.08.2016.

Natalka Antczak
Urodzona 11.08.2016.

ROZMAITOŚCI

Znajdziesz nas na portalu społecznościowym Facebook 

https://www.facebook.com/ziemia.
sochaczewska

NASZE DZIECI urodzone w sochaczewskim szpitalu

Z perspektywy tych sze-
ściu miesięcy uważa pan, 
że punkty nieodpłatnej po-
mocy prawnej zdały egza-
min, są potrzebne?

Jak najbardziej tak. Pomo-
gliśmy już bardzo wielu oso-
bom w rozwiązaniu ich proble-
mów, wciąż zgłaszają się kolejni, 
którzy oczekują fachowej pora-
dy prawnej. Uważam, że taka 
pomoc jest bardzo potrzebna, 
rozwija świadomość prawną 
wśród społeczeństwa. 

Zatem można powiedzieć, 
że punkty cieszą się zainte-
resowaniem?

Mogę powiedzieć w swoim 
imieniu, że od początku funk-
cjonowania punktu zgłosiło się 
do mnie ponad sto osób. Z tego 
co wiem, moi koledzy mieli 
mniej więcej po tyle samo inte-
resantów, więc sądzę, że punkt 
w starostwie odwiedziło w tym 
czasie ponad trzysta osób. 

W jakim zakresie udzielana 
jest pomoc prawna?

Przede wszystkim z za-
kresu prawa cywilnego, choć 

oczywiście zdarzają się porady 
z zakresu prawa karnego. Jed-
nak przoduje prawo cywilne, 
najwięcej porad dotyczyło za-
gadnień z prawa rodzinnego, 
administracyjnego czy rzeczo-
wego. 

A z jakimi problemami naj-
częściej zgłaszają się inte-
resanci?

Powiem tak, spektrum 
spraw jest bardzo szerokie, ale 
tak jak już mówiłem, najwięcej 
porad zdążyłem udzielić wła-
śnie z zakresu prawa cywilnego. 

Interesanci zgłaszają się w spra-
wie m.in. rozwodów, spadków, 
nieruchomości, pism urzędo-
wych itp. 

W jakiej formie udzielane 
są porady?

Na przykład podpowia-
damy ludziom, w jaki sposób 
powinni zachować się w da-
nej sprawie, jakie dalsze kro-
ki mają poczynić. Pomagamy 
też napisać pismo procesowe, 
ale pod warunkiem, że będzie 
ono pierwsze w danej sprawie, 
np. pozew wszczynający sprawę 

czy postępowanie administra-
cyjne w urzędzie. Ewentualnie 
możemy pomóc napisać wnio-
sek do sądu o zwolnienie od 
kosztów i o ustanowienie peł-
nomocnika z urzędu, który po-
prowadzi sprawę przed sądem. 

Zdarza się, że zwykły oby-
watel dostaje pismo, któ-
rego treści - z uwagi na 

charakterystyczny język 
prawniczy – nie jest w sta-
nie zrozumieć. Czy wów-
czas też może liczyć na 
pomoc w punkcie porady 
prawnej?

Oczywiście, że tak. Takich 
przypadków jest coraz więcej. 
Zgadzam się, że często urzę-
dowe pisma są trudne do zro-

zumienia dla osób, które nie 
posługują się prawniczym ję-
zykiem na co dzień. Dlatego 
trzeba po prostu przetłuma-
czyć je na tzw. „język polski”, 
czyli zrozumiały dla każde-
go. W punkcie pomocy praw-
nej jak najbardziej pomagamy 
wytłumaczyć tego typu zawi-
łości prawne.

Pomoc w prawnych zawiłościach
Na terenie powiatu sochaczewskiego funkcjonują trzy punkty 
nieodpłatnej pomocy prawnej. Swoją działalność rozpoczęły 
w styczniu br. Półroczną działalność tychże punktów podsumowuje 
mecenas Konrad Wiśniewski, który przyjmuje interesantów w punkcie 
zlokalizowanym w budynku starostwa.

W powiecie sochaczewskim od stycznia br. 
działają trzy punkty nieodpłatnej pomocy 
prawnej. Dwa z nich zlokalizowane są w sie-
dzibie Starostwa Powiatowego w Sochaczewie, 
jeden w Urzędzie Gminy Brochów.
W starostwie przy ul. Marsz. J. Piłsudskiego 65 
(parter, wejście główne do urzędu) jeden punkt 
czynny jest w poniedziałki w godzinach 10.00 – 
14.00, oraz od wtorku do piątku w godz. 8.00 – 
12.00. Drugi czynny jest w poniedziałki w godz. 
14.00 – 18.00 oraz od wtorku do piątku w godz. 
12.00 – 16.00. 

Z kolei nieodpłatna pomoc prawna w punk-
cie umiejscowionym w budynku urzędu Gminy 
w Brochowie udzielana jest od poniedziałku do 
piątku w godz. 9.00 – 13.30. Tutejszy punkt funk-
cjonuje w ramach stosownego porozumienia za-
wartego pomiędzy powiatem sochaczewskim a 
gminą Brochów.

Warto zaznaczyć, że wedle Ustawy na dar-
mową pomoc prawną (na etapie przedsądo-
wym) mogą liczyć: młodzież do 26. roku życia, 
osoby posiadające ważną Kartę Dużej Rodziny, 
seniorzy po ukończeniu 65 lat, osoby fi zyczne, 
którym w okresie roku poprzedzającego zostało 
przyznane świadczenie z pomocy społecznej na 
podstawie ustawy o pomocy społecznej, komba-

tanci, weterani, zagrożeni lub poszkodowani ka-
tastrofą naturalną, klęską żywiołową lub awarią 
techniczną.

Natomiast udzielenie nieodpłatnej pomocy 
prawnej może polegać na:

- poinformowaniu osoby uprawnionej o 
obowiązującym stanie prawnym, o przysługują-
cych jej uprawnieniach lub o spoczywających na 
niej obowiązkach 

- wskazaniu osobie uprawnionej sposobu 
rozwiązania jej problemu prawnego

- udzieleniu pomocy w sporządzeniu projek-
tu pisma w sprawach, w zakresie niezbędnym do 
udzielenia pomocy prawnej (nie obejmuje pism 
procesowych w postępowaniach przygotowaw-
czym lub sądowym i pism w postępowaniu są-
dowo-administracyjnym – wówczas osoba 
uprawniona może wnioskować o ustanowienie 
pełnomocnika z urzędu)

- sporządzeniu projektu pisma o zwolnie-
nie od kosztów sądowych lub ustanowienie peł-
nomocnika z urzędu w postępowaniu sądowym 
lub ustanowienie adwokata, radcy prawnego, 
doradcy podatkowego lub rzecznika patentowe-
go w postępowaniu sądowo-administracyjnym

Starostwo  Powiatowe w Sochaczewie
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Studenci sochaczewianina, 
dr Cezarego Głuszka, zajęli 
się siedzibą centrum kultury 
w dzielnicy Boryszew, daw-
nego Zakładowego Domu 
Kultury. O gmachu nie spo-
sób mówić z pominięciem 
przeszłości i miejsca, z któ-
rego wyrasta, bo ośrodek 
powstał z myślą o pracowni-
kach boryszewskiego gigan-
ta chemicznego. 

Pod wpływem 
socrealizmu

Historia giełdowej spół-
ki Boryszew S.A. sięga 1911 
roku, gdy formalnie zare-
jestrowano „Belgijskie To-
warzystwo Sochaczewskiej 
Fabryki Sztucznego Jedwa-
biu”. W 1922 fabryka rozpo-
czyna produkcję prochów 
ćwiczebnych i myśliwskich, 
w 1932 w ofercie pojawia się 
cement dentystyczny, po II 
wojnie światowej docho-
dzą środki farmaceutyczne, 
eter do narkozy i olejki ko-
smetyczne. W 1947 fabry-
ka została przejęta przez 
Centralny Zarząd Przemy-
słu Chemicznego, a następ-
nie weszła w skład Zjed-
noczenia Zakładów Suchej 
Destylacji Drewna. Uru-
chomiono produkcję płynu 
hydraulicznego i przeciw-
mroźnego do chłodnic sa-
mochodowych oraz kwasu 
mlekowego. W 1950 fabry-
ka zmienia nazwę na Zakła-
dy Farmaceutyczne BORY-
SZEW. I to właśnie lata 50. 
były okresem bardzo inten-
sywnego rozwoju zakładu. 
Uruchomiono produkcję 
wielu nowych produktów 
np. płytek podłogowych 
PCV czy rozpuszczalników, 
a w latach 60. także środków 

pomocniczych do przetwór-
stwa tworzyw sztucznych. 

Młodzi architekci za-
uważają, że budynek po-
wstał w 1957 roku, a więc 
już u schyłku architektury 
socrealistycznej, jednak jej 
wpływy nadal są widocz-
ne w jego formie. „Budynki 
socrealizmu cechuje monu-
mentalne przeskalowanie, 
symetria, trójpodział fasady 
oraz stosowanie wielu roz-
maitych elementów zdob-
niczych. Attyki, kolumna-
dy, pilastry, wysokie partery 
nadają bryle charakter mo-
numentalności. Bryła SCK 
w Boryszewie jest prosta, 
zwarta i symetryczna. Wi-
doczne są charakterystycz-
ne podziały pionowe w 
postaci pilastrów obejmu-
jących niemal całą wyso-
kość obiektu. Podziały po-
ziome podkreślają ozdobne 
gzymsy oraz typowa socre-
alistyczna attyka w formie 
barierki. (...) Również wnę-
trze zostało zaprojektowane 
zgodnie z duchem epoki. Na 
uwagę zasługuje zwłaszcza 
główny hall oraz zdobiące 
go uproszczone, socreali-
styczne detale - np. głowi-
ce kolumn”. Ze względu na 
charakter architektonicz-
ny obiektu oraz podmiejski 
charakter otoczenia, budy-
nek jest wyróżniającym się 
elementem krajobrazu.

Stan obecny
Projektanci podkreśla-

ją, że obiekt jest dobrze po-
wiązany komunikacyjnie. 
Siedem z trzynastu linii au-
tobusowych zatrzymuje się 
bezpośrednio przy SCK. 
Problematyczna jest nato-
miast mała ilość miejsc par-
kingowych bezpośrednio 
przy obiekcie i brak miejsc 
postojowych wzdłuż ulic 

15 Sierpnia i Stadionowej. 
W tym miejscu warto do-
dać, że ratusz zlecił właśnie 
opracowanie projektu prze-
budowy ul. 15 Sierpnia na 
odcinku od obwodnicy do 
granic miasta. Od architek-
tów ratusz oczekuje, że na-
kreślą miejsca postojowe 
przed gmachem SCK. 

Młodzi architekci zauwa-
żają, że przez lata budynek się 
zmieniał - dodano zadasze-
nie nad wejściem głównym, 
wymieniono drzwi, dodano 
detale nad i pod oknami, na 
parterze za pomocą ścianek 
działowych „wykrojono” z 
holu przestrzeń biurową, kil-
ka okien zamurowano. 

Mimo to „biorąc pod 
uwagę charakter architek-
tury, historię związaną z za-
kładami „Boryszew” oraz 
unikalność obiektu w skali 
miasta, ma on wyraźne walo-
ry zabytkowe. Na szczególną 
uwagę zasługują prosta archi-
tektura zewnętrza utrzyma-
na w socrealistycznej formie 
(pomimo małej skali obiek-

tu) oraz wnętrza z charakte-
rystycznymi, uproszczony-
mi detalami kolumn, sufi tów 
oraz sali widowiskowej zgod-
nymi z duchem epoki”.

O oczekiwania wobec 
SCK, wykorzystanie gma-
chu i przestrzeni wokół nie-
go, młodzi architekci pytali 
mieszkańców dzielnicy i pra-
cowników centrum. Z an-
kiet wynika, że badani chcą 
zachowania obecnej oferty 
(zajęcia taneczne, wokalne, 
umuzykalniające, teatralne, 
rysunkowe), doceniają fakt, 
że w SCK mieści się bibliote-
ka i jest to miejsce integrują-
ce seniorów. Ofertę placówki 
poszerzyliby m.in. o gimna-
stykę dla seniora i scenę li-
teracko - muzyczną, na par-
terze zamiast automatów ze 
słodyczami widzą kawiarnię, 
a w holu na parterze prze-
strzeń wystawową i szatnię.

Szkło i stal 
dla czterech sal

Jak czytamy w koncep-
cji, w pierwszej kolejności 

usprawnieniu powinien być 
poddany dostęp do obiek-
tu, którego użytkownikami 
są głównie dzieci, młodzież 
i osoby starsze. Ze względu 
na obecne przeznaczenie, 
rolę w krajobrazie oraz zna-
czenie historyczne, budynek 
powinien zostać możliwie 
odsłonięty i wyeksponowa-
ny, mając na uwadze szcze-
gólnie elewację frontową. 
Obiekt wymaga szeregu 
zabiegów restauratorskich 
oraz konserwatorskich ma-
jących na celu poprawę jego 
stanu technicznego oraz 
możliwe oddanie jego pier-
wotnej formy.

Autorzy zalecają, by na 
budynku nie wieszać żad-
nych reklam, podświetlić 
wyremontowaną elewację, 
zapewnić większą liczbę 
miejsc postojowych i par-
kingowych, wymienić ryn-
ny, okna i drzwi na odpo-
wiadające stylowi obiektu. 
Ich zdaniem trzeba też wy-
mienić ogrodzenie, upo-
rządkować zieleń przed 

budynkiem, na dachu za-
montować panele fotowol-
taiczne zapewniające gma-
chowi dopływ zielonej 
energii. 

Jednak największą pro-
ponowaną przez zespół ar-
chitektów zmianą jest dobu-
dowa na tyłach SCK nowej 
przestrzeni o wyraźnie 
współczesnym charakterze. 
Na parterze i pierwszym 
piętrze widzimy cztery po-
mieszczenia po ok. 50 m2, 
w których miałyby się zna-
leźć sale do zajęć. Między 
salami na I piętrze prowadzi 
przeszklony korytarz, a do 
dobudowanej części moż-
na się dostać dwoma klatka-
mi schodowymi zaczynają-
cymi się już w piwnicy. Jak 
czytamy w opracowaniu, 
obecny podział sal wyma-
ga reorganizacji na odpo-
wiadające im funkcje. Kil-
ka nowych pomieszczeń z 
pewnością ułatwiłoby pra-
cę SCK, pozwoliło jeszcze 
mocnej zaistnieć na kultu-
ralnej mapie miasta.

Pusty teren na tyłach, po 
jego zagospodarowaniu, ma 
uzupełniać obecne funk-
cje SCK. Autorzy widzą tam 
plac do gry w koszykówkę, 
siłownię zewnętrzną, plac 
zabaw dla dzieci, ściankę 
wspinaczkową, mini ska-
tepark i górkę saneczkową. 
Miejsca jest dość, bo dawny 
ZDK stoi na działce o po-
wierzchni 7463 m2, a pod 
zabudowę zajęte jest nie-
spełna 1000 m.

Autorzy zalecają też 
adaptację piwnic, co wła-
śnie się dzieje. W SCK pro-
wadzone są obecnie dwa re-
monty. Pierwszy z nich, za 
1,1 mln zł, potrwa do koń-
ca września, a w jego ra-
mach wymianie ulegnie 
cały system centralnego 
ogrzewania, piwnice zosta-
ną ocieplone, taras na ty-
łach przebudowany i przy-
kryty odpornym na mrozy 
gresem. Roboty w całości fi -
nansuje UM. Drugi remont, 
dofi nansowany przez mini-
stra kultury, obejmuje prze-
stronne piwnice, gdzie w 
tym roku powstanie kame-
ralna sala koncertowa, klub 
muzyczny w stylu retro. 

Socrealizm, szkło i stal
Po raz ostatni wracamy do prezentacji 
projektów studentów architektury 
Politechniki Warszawskiej powstałych 
w ramach tegorocznego konkursu 
„Rewaloryzacja zabudowy Sochaczewa”, 
organizowanego przez sochaczewski ratusz 
i politechnikę. Tym razem przedstawiamy 
pomysły zespołu: Martyna Konecka, 
Jakub Krzykowski i Wojciech Rekosz, 
który otrzymał wyróżnienie. 

Tak mogłoby wyglądać otoczenie SCK, gdyby projekt został zrealizowany

Dobudowane skrzydła budynku zwiększyłyby jego funkcjonalność
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PIŁKA NOŻNA

W środę 4 sierpnia Bzura ro-
zegrała ostatni sparing przed 
sezonem. Na własnym boisku 
podejmowała, grającą w niż-
szej klasie rozgrywek ligowych, 
Unię Iłów. Biało-zieloni roz-
poczęli szybko od dwóch goli 
strzelonych przez Przemysła-
wa Więczka, w 11. i 14. minu-
cie spotkania. Dopiero w koń-
cówce podwyższyli na 3:0. W 
ostatniej minucie meczu ry-
wale z Iłowa zdobyli honorowe 
trafi enie z rzutu karnego, usta-
lając wynik spotkania na 3:1 dla 
Bzury.

Na inaugurację rozgrywek 
ligowych Bzura wyjechała 7 
sierpnia do Siedlec, aby zagrać 
z drugą drużyną Pogoni. Szyb-
ko, bo już w 3. minucie, rywale 
wyszli na prowadzenie, które-
go nie oddali do końca spotka-
nia. Pogoń przez cały mecz 
miała optyczną przewagę, ale 

bardziej klarowne sytuacje 
bramkowe, niestety niewyko-
rzystane, stwarzali piłkarze z 
Chodakowa. Podopieczni Ju-
liusza Kruszankina bardzo 
uważnie grali w defensywie, 
stąd gospodarze nie stwarza-
li wielu sytuacji. W porę inter-
weniowali także obrońcy Bzu-

ry i młody bramkarz Adrian 
Ulejczyk.

Chodakowska drużyna po-
trafiła stworzyć kilka świetnych 
sytuacji. W 18. minucie postra-
szył, bliski przelobowania bram-
karza Pogoni, Przemek Kubisz. 
Chwilę później, w sytuacji sam 
na sam, ale z ostrego kąta, zna-

lazł się Adrian Dąbrowski, lecz 
zabrakło mu precyzji. W 39. mi-
nucie z 15 metrów strzelał Ka-
mil Stencel. Niestety źle trafił 
w piłkę i ta przeszła obok słup-
ka. Gospodarze zaś w 42. mi-
nucie byli bliscy podwyższenia 
wyniku, ale na szczęście ich za-
wodnik uderzył głową wprost w 

ręce bramkarza biało-zielonych. 
Druga połowa była podobna do 
pierwszej, obie ekipy nastawio-
ne na uważną grę w obronie nie 
pozwoliły na zbyt wiele. Dobrą 
zmianę dał Tomasz Oliwa, któ-
ry kilka razy przedarł się w pole 
karne rywali. Jeszcze raz próbo-
wał pokonać bramkarza Pogo-
ni Kamil Stencel i w samej koń-
cówce Adrian Łukawski. Wynik 
jednak nie uległ już zmianie.

Pogoń II Siedlce – Bzura 

Chodaków 1:0 (1:0) 

W środę 10 sierpnia Bzu-
ra podejmowała u siebie 
spadkowicza z III ligi Błękit-
nych Raciąż. Rywale zagrali 
bardzo dobrze i szybko ode-
brali naszej drużynie ocho-
tę do gry. Wystarczyło im 
16 minut, by prowadzić 3:0. 
Po uzyskaniu takiej przewa-
gi Błękitni uspokoili grę w 

ofensywie, kilka razy groź-
nie skontrowali i na szczęście 
pudłowali. Po blisko godzi-
nie gry Kamil Stencel wyko-
rzystał sytuację sam na sam 
i Bzura zmniejszyła straty 
na 1:3. Niestety bezsensowny 
faul w polu karnym spowo-
dował, że Błękitni podwyż-
szyli wynik i ostatecznie wy-
grali 4:1. 

W niedzielę 14 sierpnia 
Bzura miała zagrać w III ko-
lejce wyjazdowe spotkanie 
z beniaminkiem z Sokoło-
wa Podlaskiego. Ze względu 
na cykl wydawniczy gazety, o 
wynikach tego spotkania i ko-
lejnych meczów Bzury napi-
szemy w następnym wydaniu 
„Ziemi”.

Bzura Chodaków – Błę-

kitni Raciąż 1:4 (0:3)
bramka: 58’ Kamil Stencel

Mazowiecka IV Liga – Grupa północna

Dwie porażki na początek
Chodakowska Bzura źle zaczęła nowy sezon. Wszystko wskazuje na to, że celem 
zespołu będzie co najwyżej utrzymanie się w IV lidze. Do tej pory drużyna biało-
zielonych odniosła dwie porażki. Najbliższe tygodnie będą pracowite dla piłkarzy. 
Rozgrywają oni praktycznie dwa mecze w tygodniu. 

KADRA BZURY NA SEZON 2016/2017
Bramkarze: Sebastian Kotlarski (Unia Boryszew) ur. 1988, Adrian 
Ulejczyk (Mazur Karczew) ur. 1996
Obrońcy: Adrian Binienda ur. 1992, Michał Błaszczyk ur. 1991, 
Maciej Pater (Błonianka Błonie) ur. 1990, Tony Chukwuemeka 
(Żyrardowianka Żyrardów) ur. 1986, Patryk Szewczyk (KS Teresin) 
ur. 1990, Michał Kowalski ur. 1999
Pomocnicy: Tomasz Oziemblewski ur. 1988, Kamil Stencel ur. 
1994, Przemysław Kubisz ur. 1989, Przemysław Więczek ur. 
1996, Jarosław Stencel ur. 1984, Tomasz Niemyjski (Dolcan 
Ząbki) ur. 1997, Piotr Wójcik (Żyrardowianka Żyrardów) ur. 1988, 
Adrian Łukawski (Żyrardowianka Żyrardów) ur. 1988, Jakub 
Kowalski ur. 1999
Napastnicy: Tomasz Oliwa ur. 1991, Bartłomiej Danielik ur. 1996, 
Adrian Dąbrowski (LKS Osuchów) ur. 1990, Filip Jeznach ur. 1999
I trener: Juliusz Kruszankin
II trener (kierownik drużyny): Piotr Frank

W czeskiej miejscowości 
Lipno nad Vltavou, 6 sierp-
nia rozegrano Turniej Na-
dziei Olimpijskich w Rug-
by 7. W zawodach wzięły 
udział obie reprezentacje 
Polski (U-16), dziewcząt i 
chłopców. Rywalizowali z 
zespołami Czech, Węgier i 
Niemiec.

Orkan Sochaczew w Lipnie 
miał swoich przedstawicieli, 
zarówno wśród zawodników 
jak i w sztabie trenerskim. 
Maksymilian Tarmanow-
ski, Adrian Nowakowski, 
Sandra Kłak i Stasy Lazza-
ri aktywnie reprezentowa-
li biało-czerwone barwy, zaś 
jednym ze szkoleniowców 
męskiej reprezentacji, która 
zajęła pierwsze miejsce, był 
trener RCO Tomasz Malesa. 
Finał chłopców przysporzył 
wielu emocji, a wynik osta-
teczny ustalono dopiero w 
dogrywce.

Na słowa uznania za-
służyły również dwie wy-
chowanki Orkana, które 
znakomicie spisały się we 
wszystkich trzech meczach. 
Z indywidualnym wyróż-
nieniem wróciła Sandra 
Kłak, którą organizatorzy 
wybrali najlepszą zawod-
niczką Reprezentacji Pol-
ski. To już kolejny sukces 
Sandry w tym roku. Zawod-
niczka jest jedną z najlepiej 

rokujących młodych rugbi-
stek w Polsce.
Wyniki:

Dziewczęta
Polska - Czechy 14:26
Polska - Czechy 12:14
Polska Czechy 14:5

Chłopcy:
Polska - Niemcy 15:19
Polska - Czechy 12:5
Polska - Węgry 54:0

Finał 
Polska - Niemcy 22:17

Czechy zdobyte przez naszych
W dniach 6 i 7 sierpnia na 
zadaszonym korcie przy ul. 
Warszawskiej rozegrano 
otwarty turniej tenisa ziem-
nego o puchar Burmistrza 
Sochaczewa. 
Do turnieju głównego zgłosiło 
się 11 zawodników. Sochaczew 
reprezentowali: Arkadiusz Ku-
liński, Marcin Cybulski, Seba-
stian Poświata, Patryk Kmie-
ciński, Tomasz Dasiewicz, 
Dariusz Makowski i Dariusz 
Stachlewski. Pozostali zawod-
nicy to Piotr Kępka (Błonie), 
Roman Salamon (Żyrardów), 
Adam Król (Nieborów).

Pierwsza faza turnieju była 
walką do wygranego seta, w 
czterech grupach, systemem 
każdy z każdym, gdzie awans 
zapewniali sobie dwaj zawodni-
cy z każdej grupy. Faworyci nie 
zawiedli i z łatwością wygrali 
swoje pojedynki. 

Ósemka zawodników wy-
walczyła awans do ćwierćfi na-
łów, gdzie dalsza rywalizacja 

toczyła się systemem pucharo-
wym do dziewięciu wygranych 
gemów. Najdłuższym,  obfi tym 
w zwroty akcji meczem okazał 
się drugi tego dnia pojedynek 
Sebastiana Poświaty z Patry-
kiem Kmiecińskim. Większą 
wytrzymałością kondycyj-
ną i spokojem, w decydujących 
punktach, wykazał się Seba-
stian i wygrał swój pojedynek 
9:5. Dobry mecz rozegrał rów-
nież Waldemar Zabost, który 
w pierwszej fazie meczu pro-
wadził ze świetnie przygotowa-
nym do turnieju Romanem Sa-
lamonem. Pewnie swoje mecze 
wygrali także Arkadiusz Kuliń-
ski i Marcin Cybulski, choć ten 
drugi musiał zagrać naprawdę 
dobry tenis, aby pokonać Piotra 
Kępka, który gra w szybki i dy-
namiczny sposób. 

Półfi nały to dość łatwa wy-
grana faworytów, którzy zmie-
rzyli się w meczu fi nałowym. 
W fi nale zagrali Arkadiusz Ku-
liński i Roman Salamon. Wi-

dzowie na trybunach mogli 
podziwiać bardzo dobry tenis. 
Było to starcie dwóch stylów, 
brutalnej siły i kondycji Arka z 
kombinacyjną wymianą piłek z 
głębi kortu i świetnej grze przy 
siatce Romana. Po dwugodzin-
nym spotkaniu Roman Sala-
mon okazał się lepszym zawod-
nikiem i został triumfatorem 
zawodów, wygrywając w trzech 
setach 6:7(4); 6:3; 6:0.

Dwóch najlepszych zawod-
ników otrzymało pamiątkowe 
puchary oraz nagrody rzeczo-
we, a pozostali uczestnicy na-
grody pocieszenia w postaci pa-
miątkowych medali za udział 
w zawodach oraz jednogodzin-
ne bilety wstępu na basen lub 
bezpłatne wypożyczenie kaja-
ka przy plaży miejskiej. MO-
SiR zadbał również o atmosfe-
rę w trakcie zawodów, fundując 
wszystkim świeże soki i batony. 
Opiekę nad turniejem sprawo-
wali Marzena Kacprzak i Mar-
cin Cybulski.

Roman Salamon z Pucharem Burmistrza
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TENIS STOŁOWY RAJD

Pochodząca z Siedlec zawod-
niczka SKTS w pierwszym po-
jedynku zmierzyła się z Ma-
niką Barta (Indie). Pojedynek 
trwał blisko 50 minut i zakoń-
czył się zwycięstwem Polki 4:2. 
Po dwóch setach był remis. 
Decydująca dla rozstrzygnię-
cia meczu była trzecia odsło-
na. „Grzybcia” przegrywała w 
nim już 0:6 i 2:8. Walczyła jed-
nak do ostatniej piłki i w peł-
ni zmobilizowana wygrała 
trzeciego seta 14:12. Czwarty 
set należał do hinduski, która 
tym samym wyrównała wy-
nik spotkania. Chociaż w szó-
stej partii zawodniczka SKTS 
przegrywała 3:0 i 7:4, zdołała 

dogonić rywalkę. Ostatni, szó-
sty set również należał do pani 
Katarzyny.

W drugiej rundzie turnie-
ju olimpijskiego Polka trafi -
ła na o wiele wyżej sklasyfi ko-
waną w rankingu światowym 
ITTF Kim Song I, reprezentu-
jącą Koreańską Republikę Lu-
dowo-Demokratyczną. Mecz 
obfi tował w wiele długich wy-
mian, Azjatka to bowiem do-
skonała defensorka. Katarzyna 
Grzybowska-Franc nie potra-
fi ła sprostać obronie rywalki i 
poniosła porażkę bez wygra-
nego seta. Mecz trwał 31 minut.

Zawodniczka SKTS zagra 
jeszcze w Rio, w turnieju dru-

żynowym. Jej koleżankami w 
zespole będą znana w Socha-
czewie Natalia Partyka oraz Li 
Qian. Turniej drużynowy roz-
począł się 11 sierpnia. Polki nie 
miały jednak szczęścia w loso-
waniu. W  pierwszym spotka-
niu zmierzą się z silną repre-
zentacją Japonek. O wynikach 
gier drużynowych poinfor-

mujemy w kolejnym wydaniu 
„Ziemi”.
Wyniki Katarzyny Grzybow-
skiej-Franc

I runda
Katarzyna Grzybowska-Franc (Polska) – Manika 
Batra (Indie) 4:2 (10-12, 11-6, 14-12,8-11, 
11-4, 14-12)

II runda
Katarzyna Grzybowska-Franc (Polska) – Kim Song 
I (Korea Północna) 0:4 (9-11, 2-11, 6-11, 6-11)

Odpadła po drugiej rundzie
Startująca w Letnich Igrzyskach Olimpijskich w 
Rio de Janeiro zawodniczka Sochaczewskiego 
Klubu Tenisa Stołowego, Katarzyna 
Grzybowska-Franc odpadła w drugiej rundzie 
turnieju indywidualnego. Liderka SKTS 
ma jeszcze szansę na medal w zmaganiach 
drużynowych.

W sobotę 20 sierpnia o godz. 
9.00 z placu Kościuszki wyru-
szy XVII Rodzinny Rajd Rowe-
rowy im. Tadeusza Krawczy-
ka po Ziemi Sochaczewskiej. 
Organizatorzy przyjęli ponad 
700 zgłoszeń.

Już od godziny 8.00 na pla-
cu Kościuszki wydawane będą 
certyfi katy uczestnictwa oraz 
kamizelki odblaskowe z logo 
imprezy. Komandorem rajdu 
jest Jacek Spilaszek. Rowerzy-
stom będzie towarzyszył ser-
wis techniczny, który tradycyj-
nie zapewnia rodzina patrona 
rajdu śp. Tadeusza Krawczyka. 
Ponadto nad bezpieczeństwem 
uczestników czuwać mają po-
licjanci oraz załoga karetki po-
gotowia. 

W kolorowym peletonie 
pojadą całe, nierzadko wie-

lopokoleniowe, rodziny. Co 
roku najmłodsi uczestnicy 
wycieczki rowerowej liczą 6-7 
lat, najbardziej doświadczeni 
ponad 80 lat. Każdy w swoim 
tempie pokona blisko 42-ki-
lometrową trasę z Sochacze-
wa, przez Mokas, Lasocin, do 
Miszor. Tam tradycyjnie zor-
ganizowany zostanie piknik z 
pieczeniem kiełbasek, muzy-
ką oraz konkursami dla dzie-
ci i rodziców.

Rajd jest organizowa-
ny przez Stowarzyszenie 
Odnowy Sochaczewa „Za-
mek”, posła Macieja Ma-
łeckiego, burmistrza Piotra 
Osieckiego, przy współpra-
cy Anny Krawczyk, MOSiR 
Sochaczew i wójta gminy 
Brochów Piotra Szymań-
skiego. 

Zapisało się ponad 700 osób

Na początku sierpnia w cze-
skich Lovosicach odbyły się 
otwarte mistrzostwa Masters 
Europa Atletic. W gronie za-
wodników m.in. z Czech, Sło-
wacji, Niemiec, Wielkiej Bry-
tanii wystartował trener KM 
„Aktywni” Sochaczew, Ema-
nuel Zimny. Był to pierwszy 
start Emka w reprezentacji Pol-

ski Masters i jakże udany. W 
biegu na dystansie 400 metrów 
zwyciężył uzyskując rezultat 
54.67.

Europejskie zwycięstwo

We wtorek 9 sierpnia na za-
proszenie Arkadiusza So-
bieraja, właściciela salonu 
odzieżowego Hexeline przy 
ul. Warszawskiej w Sochacze-
wie, nasze miasto odwiedziła 
przygotowująca się do Let-
nich Igrzysk Paraolimpijskich 
szpadzistka Marta Fidrych.

Zawodniczka trenująca na co 
dzień w AZF AWF Warszawa 
już niebawem wyleci na para-
olimpiadę do Rio de Janeiro. 
Olimpijski turniej szermierski 
rozegrany zostanie 13 września. 
To drugi start w igrzyskach 
27-latki. Przed czterema laty w 
Londynie zajęła szóste miejsce. 

Marta Fidrych jest utytułowaną 
zawodniczką. Dwukrotnie w 
szermierce na wózkach zdobyła 
mistrzostwo Europy oraz brą-
zowy medal mistrzostw świa-
ta. Jednak, jak sama mówi, naj-
cenniejszym dla niej trofeum 
będzie medal wywalczony na 
igrzyskach.

Szpadzistka ciężko przy-
gotowuje się do brazylijskiego 
turnieju. Trenuje, trzy godziny 
dziennie, sześć razy w tygodniu. 
W międzyczasie odwiedziła So-
chaczew. Od właścicieli sklepu 
Hexeline otrzymała upominki 
oraz gorące życzenia i wsparcie 
w czekających ją olimpijskich 
zmaganiach.

Sochaczew gościł paraolimpijkę

W sobotę 6 sierpnia przed 
halą MOSiR przy ul. Ku-
socińskiego rozegrano 
turniej piterbasketu upa-
miętniający 72. rocznicę 
wybuchu powstania war-
szawskiego.

Organizatorem zawodów 
był UKS MOSiR Basket So-
chaczew. Honorowy patro-
nat nad wydarzeniem objął 
poseł Maciej Małecki. Za-
wody rozegrano w podziale 
na cztery kategorie: dziew-

czynki, chłopcy, open oraz 
rodziny. Zawodnicy grali po 
pięć minut lub do zdobycia 
11 punktów. Klasyfi kacja 
zawodów jest następująca:
Dziewczyny: 1.Gabrysia Hilchen 2.Agata Krasucka 
3 Alicja Krasucka

Chłopcy: 1.Champions 2016/17 (Marcin Kubiak, 
Julek Hilchen), 2. Golden Socho Magic (Oskar 
Orlicki, Wiktor Michurski), 3. Davis&Wall (Bartek 
Wasilewski, Edek Hilchen), 4. Paka Maka (Adam 
Wieczorek, Gabryś Malinowski)

Open: 1. Antoni Hilchen, 2. Paweł Kubiak, 3. Adam 
Ertman, 4. Paweł Romanowski 

Rodziny: 1. Team Kubiak, 2. Hilchen Team.

KOSZYKÓWKA

Powstańczy turniej
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